
KONJIČKI ŠKREBLJAJO 
Ob vsakodnevnem vrvežu avtomobilov je prijetno srečati 

prevoznika s konjsko vprego. 
Karel Zupane iz Zg. Hudinje je že 40 let furman. Kaj malo 

ga prizadene nenehno poviševanje cen bencina. Njegova 
iskra vranča pa sta se kljub vsemu morala navadati na 
mestni hrup in semaforizirana križišča. Vprega je bila, ko 
sem jo ujela v oko fotoaparata, namenjena v TOZD Ingrad v 
Medlogu po armaturo. 

MATEJA PODJED 

GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, MOZIRJE, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

MED EVIDENTIRANIMI V CELJU 

Vseh evidentiranih je za 36% več Irof leta 1978 
Do konca meseca novem-

bra lani je bilo v občini Ce-
lje evidentiranih 21.184 
možnih kandidatov za dele-
gate, ki jih bomo v mesecu 
marcu volili v skupščine 
družbenopolitične skupno-
sti. Od tega jih je bilo v 
združenem delu evidentira-
nih 14.386 in v krajevnih 
skupnostih 6798. 

Ob tem je zanimivo pri-
merjati število in sestavo evi-
dentiranih možnih kandida-
tov za delegate s tistimi, ki so 
bili evidentirani pred skup-
ščinskimi volitvami v letu 
1978. Tedaj je bilo namreč za 
občinsko skupščino in skup-
ščine interesnih skupnosti 
evidentiranih 15.493 možnih 
kandidatov, kar pomeni, da 
je za bližajoče se volitve evi-

dentiranih kar 5691 ali 36% 
več možnih kandidatov kot v 
letu 1978. Razveseljivo je tu-
di dejstvo, da je za dobrih 5% 
poraslo število žensk med 
evidentiranimi možnimi 
kandidati za delegate, število 
mladih pa je ostalo skorajda 
isto kot v letu 1978 in znaša 
21,7% od skupnega števila 
evidentiranih. 

Organizacija Zveze komu-
nistov v občini Celje pa bi se 
morala zamisliti nad podat-
kom, da je med evidentirani-
mi možnimi kandidati za de-
legate - v odstotkih gledano 
- veliko manjša zastopanost 
komunistov kot v letu 1978. 
Tedaj je bilo med evidentira-
nimi kar 36,3% članov ZK. 
sedaj pa jih je kar za 16,2% 
manj. Medtem ko je v orga-

nizacijah združenega dela za-
stopanost članov ZK manjša 
za 9,3%, je le-ta v krajevnih 
skupnostih manjša kar za 
38,2%! Delno upadanje števi-
la evidentiranih možnih kan-
didatov je mogoče zaslediti 
tudi iz vrst udeležencev 
NOB. Tako v krajevnih 
skupnostih kot v združenem 
delu je za približno 3,4% 
manj evidentiranih iz vrst 
udeležencev NOB, ob tem pa 
so le-ti v združenem delu 
udeleženi le še za 0,6%. 

Odstotek evidentiranih 
možnih kandidatov med de-
lavci, ki opravljajo dela in 
naloge s posebnimi poobla-
stili in odgovornostmi, je za 
1,2% večji kot pa je bil v letu 
1978. 

DAMJANA STAMEJCIC 

V ROVINJ 
TOKRAT S 
KOVINOTEHNO 

Samo še dobra dva mese-
ca nas ločita od ji.bilejnega 
zdaj že desetega izleta 100 
KMEČKIH ŽENSK« n? 
morju: Kako hitro teče čas 
Zdi se nam, da smo včeraj 
ali vsaj samo predvčerajš-
njim organizirali prvi izlet, 
pa je pred nami že deseti I 
Potujemo vedno proti kon-
cu marca in tako bo po 
prvih informacijah tudi le-
tos. Čeprav z objavljanjem 
kuponov še nismo začeli pa 
to ne pomeni, da v uredniš-
tvu že na veliko ne razmiš-
ljamo o tej akciji. 

Verjetno jo bomo tudi le-
tos mahnili v Rovinj, seve-
da za dva dni. Iz Rovinja, 
našega stalnega centra, smo 
dobili veselo novico: hotel 
EDEN je v teh mesecih 
zaprt, saj ga temeljito ob-
navljajo. Odprli ga bodo po 
besedah Sergeja Jančiča 2. 
marca in med prvimi gosti 
v obnovljenem velikanu bo 
naša vedno živahna kmečka 
stotnija s četo mož iz Nove-
ga tednika in Radia Celje. 

Seveda pa to še ni v.se. 
Imamo že tudi glavnega po-
krovitelja! To bo letos 
prvič delovna organizacija 
KOVINOTEHNA iz Celja. 
Skratka, presenečenja se 
vrstijo, nekaj jih še imamo 
v košu, mnoga pa še pri-
pravljamo. Toliko za prvo 
informacijo. Zdaj vam ne 
preostane drugega, kot po-
čakati na vseh pet kuponov, 
jih izpolniti in zbrane po-
slati nam. Potem žreb! Pre-
dnost bodo seveda imele ti-
ste, ki morja še niso videle 
pa so kmečke ženske oz. da z 
nami še niso potovale. 
V prihodnji številki bomo 
objavili prvi kupon! 

TELESNA KULTURA 

POTREBA ZA VSE 
Brez nje bi bila družba invalidna 

To so besede predsednika 
Republiške konference 
SZDL Slovenije MITJE RI-
BICICA, ki j ih je izrekel v 
obširni razpravi na razgo-
voru, ki ga je sklical Svet za 
telesno kulturo pri Predsed-
stvu Republiške konference 
SZDL. Uvodno informacijo 
o vlogi sredstev javnega ob-
veščanja in športnih novi-
narjev pri uresničevanju 
stališč problemske konfe-
rence SZDL Slovenije o ak-
tualnih nalogah na področ-
ju nadaljnega razvoja tele-
sne kulture v SR Sloveniji 
je podal predsednik Zveze 
športnih novinarjev Jugo-
slavije Evgen Bergant. 

V razpravi sta med drugim 
sodelovala tudi že omenjeni 
Mitja Ribičič in Marjan Le-
narčič, predsedujoči Pred-
sedstva ZTKO Jugoslavije. 
MARJAN LENARČIČ je 
omenil, da je jugoslovanski 
tisk odigral pomembno vlo-
go pri uveljavljanju in krepi-
tvi dokumentov s področja 
plesne kulture v Jugoslaviji. 
Sredstva javnega mnenja si 
niso izmišljala afer, pač pa so 
o njih poročala, kar pa je pre-
malo. Naša strateška usmeri-
tev je razvijanje množične te-
lesne kulture, da bo na tem 
področju sodeloval sleherni 
član Jugoslavije. Telesna 
kultura ni hobi, ampak inte-
gralni del našega celotnega 
življenja. Telesna kultura je 
pomembna tako kot zdrav-
stvo,, šolstvo in ostalo ter jo 
Je treba tako tudi obravna-
vati. 

Mitja Ribičič je omenil, da 
bila naša družba invali-

dna, če ne bi v naš "komple-
ten razvoj enakopravno 
Vključevali tudi telesne kul-
ture. Danes se žal ne da več 
aelati tako, kot včasih in da-
J^es tudi ni več čistega ama-
terizma. To je treba upošte-

vati. Treba je živeti v seda-
njem času, ne pa z nostalgijo 
po preteklem na vseh po-
dročjih. Ce bi tako delali, bi 
delali narobe. Celotna orga-
nizacija in miselnost telesne 
kulture pri nas je še vse pre-
več centralizirana, zato bo 
potrebno več podružbljanja. 
Manj bo treba pisati o tek-
movalnih dogodkih in več o 
drugih akcijah, zlasti pa tele-
snokulturni problematiki. 

Ljubljanski razgovor je bil 
dober in dragocen uvod v 
naše letošnje delo. 

TONE VRABL 

DOBRO SO 
GOSPODARILI 

v Gorenju, TOZD Mali 
gospodinjski aparati v Na-
zarjih je lani 350 članski ko-
lektiv izdelal 920 tisoč ko-
sov raznih malih gospo-
dinjskih aparatov. Zastav-
ljen cilj so dosegli, prav ta-
ko tudi v izvozu. Na tuje so 
prodali za 4,9 milijona do-
larjev svojih izdelkov za le-
tošnje leto pa načrtujejo za 
milijon dolarjev več. Če-
prav so se lani občasno 
ubadali s pomanjkanjem 
uvoženih delov, predvsem 
plastike, ki jo je težko na-
domestiti z domačo, ker je 
ta slabše kvalitete pa so 
plan 920 tisoč kosov malih 
gospodinjskih aparatov 
vseeno dosegli. Na sliki: 
Sestavljanje malih gospo-
dinjskih aparatov v Nazar-
jih. T. TAVČAR 

MEDOBČINSKA GOSPODARSKA ZBORNICA V CELJU 

POMOČ MANJ RAZVITIM KRAJEM 
Uvedli naj bi domieilni način plačevanja prispevkov 

Na podlagi sklepov s posveta o hi-
trejšem razvoju manj razvitih krajev 
na našem območju, ki je bil lani junija 
v Virštanju, je Medobčinska gospodar-
ska zbornica v Celju pripravila osnu-
tek družbenega dogovora o usmerja-
nju sredstev tozdov v kraje, kjer njiho-
vi delavci živijo. O osnutku dogovora v 
teh dneh razpravljajo v vseh osmih ob-
činah. 

Družbeni dogovor predstavlja prvi 
poskus v naši republiki, da bi uvedli 
plačevanje komunalnih prispevkov po 
domicilnem načelu oziroma uresničili 
izvajanje ustavnega načela, da si de-
lavci z delom dohodka tozda, kjer de-
lajo, zagotovijo tudi boljše pogoje za 
življenje v kraju, kjer živijo. Obstoječa 
zakonodaja ureja izvajanja tega ustav-
nega določila, zato je republiška skup-
ščina prenesla urejanje tovrstnih ra-
zmerij v pristojnosti posameznih ob-
močij. 

Sedanji osnutek, ki so ga podprli tu-
di na zadnjem sestanku sveta občin 

celjskega območja v Slovenskih Ko-
njicah (izjasnili se niso le Celjani), pre-
dvideva, da bi polovico prispevkov 
ostalo v kraju, kjer je sedež tozda, po-
lovico pa bi dobile komunalne skup-
nosti, kjer delavec prebiva. 

Prispevne stopnje bi ostale iste, gre 
le za prelivanje sredstev v manj razvite 
kraje za gradnjo komunalnih objek-
tov, gest, vodovodov, družbenih ob-
jektov, za delo SLO, organov krajevne 
skupnosti in druge dejavnosti. Domi-
eilni način plačevanja prispevkov, bi 
odpravil odvisnost nekaterih manj ra-
zvitih krajevnih skupnosti in odpravil 
potrebo po drugih oblikah solidarno-
sti, ki so sedaj v veljavi, 

S sprejetjem družbenega dogovora 
bi največ pridobile manj razvite obči-
ne Šmarje pri Jelšah, Šentjur, Laško 
in tudi Mozirje. Na Celjskem se vozi na 
delo v druge kraje vsak dan 8000 de-
lavcev, relativno največjo migracijo pa 
beležijo v šentjurski občini (2400 de-
lavcev). v šmarski (približno 2000 de-

lavcev), iz laške občine pa se vozi na 
delo v druge kraje približno 1000 de-
lavcev. 

Zaradi precejšnje dnevne migracije 
in razdrobljenosti neposredno povezo-
vanje med tozdi in krajevnimi skup-
nostmi ni mogoče, zato na Medobčin-
ski gospodarski zbornici v Celju meni-
jo, da bi s sprejetjem predlaganega 
družbenega dogovora najustrezneje 
rešili tovrstna razmerja, dogovor pa bi 
v določeni meri podrl tudi občinske 
plotove in pripomogel k temu, da bi se 
kraji na Celjskem enakomerneje razvi-
jali. 

Ce bo postopek tekel brez večjih za-
pletov, bo sporazum sprejet in podpi-
san že naslednji mesec. Med podpisni-
ki so poleg vseh osmih občin tudi Me-
dobčinski svet SZDL. Medobčinska 
gospodarska zbornica v Celju in sindi-
kati. Uspešna ureditev tovrstnih ra-
zmerij pa bi lahko služila kot vzgled 
pri urejanju takšnih razmerij na dru-
gih območjih v naši republiki. 

S. SROT 

IZLETNIKOVI 
SMUČARSKI 
PAKETI 

Turistična agencija 
Izletnik Celje ponuja za-
nimiv smučarski paket 
osnovnošolcem, srednje-
šolcem in članom osnov-
nim organizacijam sindi-
kata. ki bo veljal vse do 
konca zime. Paket velja 
za smučanje na Celjski 
koči. Rogli in na Golteh. 
cena paketa pa je različ-
na. Vanjo je vključen av-
tobusni prevoz v obe 
smeri, dnevna smučarska 
vozovnica in enolonč-
nica. 

Cena smučarskega pa-
keta za skupine šolarjev 
je za Celjsko kočo 195 di-
narjev na posameznika, 
za Golte 270 in za Roglo 
280 dinarjev. Za odrasle 
so cene nekoliko višje in 
sicer za Celjsko kočo 250 
dinarjev, za Golte 360 in 
za Roglo 355 dinarjev. 

DS 



PROGRAMSKO-VOLILNA SEJA OK SZDL LAŠKO 

ŠE TESNEJE Z BAZO 
Stane Kužnik ostaja predsednik 

v Laškem je bila preteklo 
sredo letna programsko-vo-
lilna seja občinske konferen-
ce SZDL Laško, namenjena 
pregledu opravljenega dela 
in programski usmeritvi v le-
tošnjem letu. Seje sta se, po-
leg predstavnikov družbeno-
političnih organizacij občme 
Laško, občinske Skupščine 
in izvršnega sveta, udeležila 
tudi predstavnika republi-
ške konference SZDL Slove-
nije Mitja Rotovnik in Leon 
Mokotar ter Jože Veber, 
predsednik medobčinskega 
sveta SZDL Celje. 

Razprava, ki je sledila po-
ročilu o delu in predlogu 
programske usmeritve ki jo 
je podal Stane Kužnik, pred-
sednik OK SZDL Laško, je 
bila dovolj pestra in kritična, 
da je bilo lahko iz nje razbra-
ti, katera so tista področja, ki 
so v okviru organizacije 
SZDL Laško lepo zaživela in 
katerim bo treba v prihodnje 
posvetiti še več pozornosti. 

Potekala je široka aktiv-
nost planiranja, za uvedbo 
tretjega samoprispevka v ob-
čini Laško, konferenca je 
sprejela tudi usmeritve za za-
četek kadrovskih, organiza-

cijskih in vsebinskih priprav 
na tretje delegatsko volitve. 
Spodbudna je ocena, da se 
poglablja vloga krajevnih or-
ganizacij SZDL in da postaja 
njena razvejanost iz leta v le-
to bolj pestra in učinkovita. 
K družbeni razgibanosti živ-
ljenja v krajevnih skupno-
stih je znatno prispevala tudi 
aktivnost številnih društev 
in družbenih organizacij v la-
ški občini. 

V predlogu programske 
usmeritve občinske organi-
zacije SZDL Laško za leto • 
1982 so izpostavljena priza-
devanja za še večje poglab-
ljanje njene vloge, predvsem 
v osnovnih celicah preko va-
ških in uličnih odborov, skrb 
pripravam in izvedbi spo-
mladanskih delegatskih vo-
litev, pozornost izvajanju 
sprejetih planskih usmeri-
tev, prizadevanja za boljše 
gospodarjenje, pozornost na-
logam na področju kmetij-
stva, vzgoji, izobraževanju in 
zaposlovanju, kmetijstvu ter 
še mnogim področjem druž-
benega življenja v občini. 

Začetek razprave je pote-
kal v znamenju kulture. Tej 
dejavnosti je v občinskem si-

stemu financiranja družbe-
nih dejavnosti resnično od-
merjen preskromen zalogaj, 
da bi lahko uspešno uresni-
čevala svoje pomembno po-
slanstvo. V tej zvezi se je na-
daljevala razprava o usklaje-
vanju skupne porabe v obči-
ni in o nesorazmerjih pri fi-
nanciranju posameznih de-
javnosti, od katerih je kultu-
ra zopet potegnila najkrajši 
konec. 

Člani konference so izrekli 
pohvalo medobčinskemu so-
delovanju organizacij SZDL, 
manj spodbudne pa so bile 
ocene dela delegacij in dele-
gatov v delegatskih skupšči-
nah, predvsem družbenih 
dejavnosti. 

Kmetijstvo se še vedno ne 
razvija tako kot bi se moralo, 
napori za združevanje in 
boljše izkoriščanje zemlje še 
ne dajejo željenih rezultatov, 
je bila bolj pesimistična oce-
na stanja na tem področju, ki 
je glede na dediščino prete-
klosti in pogoje dela, v zad-
njih letih vendarle napravilo 
občutne premike v razvoju 
in spremenjeni miselnosti 
kmečkega proizvajalca. Ob 
tem. bi ne smeli pozabljati na 
položaj kmečkih žena, na nji-
hovo izobraževanje. Na tem 
področju dokaj uspešno de-
luje svet za družbenoeko-
nomski položaj in aktivnost 
žensk pri občinski konferen-
ci SZDL Laško. 

V nadaljevanju razprave je 
beseda tekla o nujnosti bolj-
šega informiranja ~samo-
upravljalcev in delegatov, o 
potrebi ustanovitve indok 
centra v občini ter o nujni 
skupni akciji za boljše uspo-
sabljanje in zaposlovanje in-
validnih oseb. 

Kritično je bila postavlje-
na ocena dohodkovne pove-
zanosti organizacij združene-
ga dela. Zdravstvu bo v pro-
gramskih usmeritvah po-
trebno posvetiti več pozor-
nosti. Prav tako inovacijski 
dejavnosti, nekaterim, še ne 
dovolj zaživelim oblikam in 
metodam dela. 

Vodstvo občinske konfe-
rence SZDL Laško bo ne-
spremenjeno, saj so člani ob-
činske konference tudi to-
krat izrekli vse zaupanje 
predsedniku Stanetu Kužni-
ku, podpredsedniku Milku 
VahčiČu in sekretarki Dani-
ci Starič. 

MARJELA AGREZ 

ŠETINC: ČLOVEKA NI TREBA 
VODITI ZA ROKO 

Nadaljnji razvoj SZDL 
kot frontne organizacije je 
strateško in ne taktično 
vprašanje, kot skušajo ne-
kateri prikazati. Ljudi na-
mreč ne moremo deliti na 
partijce in nepartijce, v na-
ši družbi ni prostora za ni-
kakršne monopole in privi-
legije, je poudaril sekretar 
P CK ZKS Franc Šetinc v 
pogovoru z novinarji Dnev-
nika o aktualnih družbeno-

političnih in ekonomskih 
vprašanjih. Med drugim je 
še dejal: 

»Slovenija, ki je v Jugo-
slaviji najrazvitejša, je ne-
kakšen družbeni laborato-
rij, kjer se morajo najprej 
pokazati določeni proble-
mi, ki pa jih moramo kot 
najrazvitejša republika tu-
di uspešno razreševati. To-
da na marsikaterem po-
dročju capljamo za drugi-
mi... Tudi v SZDL še nismo 
storili vsega, da bi resnično 
postali tribuna vseh ljudi, 
na kateri bi oblikovali al-

ternative pri iskanju reši-
tev, kjer bi v sekcijah priha-
jali do izraza resnični inte-
resi. Za to moramo šele 
ustvariti pogoje. Predsed-
nik Tito ni dal samo pobudo 
za uvedbo enoletnega man-
data, zato se velja vprašati, 
kaj smo storili, da bi uresni-
čili njegove pobude za ome-
jitev investicij, za presega-
nje grandomanije... 

DNEVNIK 

uamum 

KAKO SE (NE)ZNAMO POGOVARJA TI 
Dostikrat v našem uredništvu zazvoni 

telefon in ogorčen glas vpraša: 'Kdo pa 
je pisal to in to?« 

Navadno nihče ne vpraša o vsebini, 
metodah, pristopu. Vsakogar zanima le 
ime, kdo je avtor prispevka. Potem naj 
bi seveda sledilo merjenje moči in kdo 
bo koga. 

Takšna razmišljanja so seveda brez-
plodna in nikomur ne služijo. Najmanj k 
razreševanju problemov. Premalo se za-
vedamo bistva naše družbene ureditve 
in njene demokratičnosti, v sedanjem 
času pa vse prevečkrat pozabljamo na 
mero odgovornosti pri svojem ravnanju. 
Tega se premalo zavedajo tudi nekateri 
javni delavci na našem območju, to 
predvsem takrat, kadar nočejo javno na-
stopati, oziroma javno izjavljati svoje po-
glede na določene probleme. Skrivajo se 
za najrazličnejšimi izgovori, ne zavedajo 
pa se, da so dolžni javno delovati. 

Tudi zadnji primer, ko smo v uredniš-
tvu prejeli pismo na pripombe o eviden-
tiranju, smo morali pojasnjevati nekate-
re osnovne stvari, iudi take, da novinar 
ne more dobivati informacijah na foru-
mih in da bi se dalo o stiku z bazo na 
dolgo in široko razpravljati. Mnoga naša 

družbena vprašanja gredo mimo dele-
gatske baze. samoupravni sistem kot in-
stitucionalizirana oblika javnega mnenja 
v naši družbi še ne zajema vseh vprašanj, 
kajti mnoga za delegatsko bazo še niso v 
njeni zavesti pomembna, pa jih zato tudi 
ne rešuje. 

Da bi lažje prišli do učinkovitejših re-
zultatov, bi morali nujno v metodah poli-
tičnega dela (SZDL, ZK) marsikaj spre-
meniti, najprej pa seveda vsak pri sebi. v 
svojem početju in doumevanju nadalj-
njega razvoja samoupravne družbe. 

Novinarji, po besedah predstavnika 
ZIS Djuranoviča, dežurni krivci za druž-
bene napake v lanskem letu (letos pa bo 
to menda ZIS), bomo ostajali dežurni 
krivci za vse družbene napake tako dol-
go. dokler ne bomo z argumentiranim 
pisanjem vztrajno zbijali polresnice, ži-
gosali taktične enodnevne prakticistično 
koristoljubne poteze vsakršnega ravna-
nja, ki nima nobene zveze s strateškimi 
nalogami razvoja naše družbe. Zato se 
pri tem našem delu ne bomo pustili ovi-
rati, četudi bodo še naprej zvonili telefo-
ni in bo prihajala pošta z najrazličnejšimi 
naslovi. 

DRAGO MEDVED 

LAŠKO 

KOMUNALNE ZDRAHE 
Problemi, ki se predolgo vlečejo 

Da nekatera področja ko-
munalne dejavnosti v kra-
jevni skupnosti Laško šepa-
jo, ni težko ugotoviti. Dovolj 
je, da prisluhneš Laščanom, 
ki tovrstno problematiko po-
stavljajo vselej na prvo me-
sto, poleg preskrbe, seveda. 
Se bolj zgovorne priče ko-
munalne neurejenosti pa so 
številna »črna odlagališča« 
smeti in vseh vrst odpadkov, 
potoki nesnage v Debru, 
sneg, ki ovira promet . . . Se-
veda pa takšna podoba ni 
značilna za celotno območje 
krajevne skupnosti Laško, je 
pa značilna kar za vso ob-
čino. 

Eden od izvajalcev komu-
nalne dejavnosti v Laškem 
je tudi delovna skupnost pri 
krajevni skupnosti Laško, ki 
opravlja vzdrževalna dela na 
cestah IV. reda v štirih kra-
jevnih skupnostih, opravlja 
pokopališko službo za tri 
krajevne skupnosti, vzdržuje 
primarno kanalizacijo v kra-
jevni skupnosti Laško, odva-
ža smeti in vzdržuje smetišča 
v štirih krajevnih skupno-
stih, skrbi za javno razsv<jt-
Ijavo in še za nekatera druga 
področja. Kar preveč aktiv-
nosti in dela za eno samo de-
lovno skupino z 18. delavci. 

Ta je bila formirana ob 
ustanovitvi krajevne skup-
nosti Laško kot družbenopo-
litične skupnosti, nanjo pa 
so se prenesla vsa tista dela 
in opravila, ki ob prenehanju 
delovanja komunalnega po-
djetja, niso bila verjetno za 
nikogar niti dohodkovno niti 
kako drugače zanimiva. In 
tako se delovna skupnost pri 
krajevni skupnosti Laško že 
od vsega začetka ukvarja s 

problemom financiranja in 
ustvarjanja minimalnih po-
gojev za delo. Kako po-
membne so vse naštete nalo-
ge, ki jih delavci te skupine 
opravljajo, vedo v Laškem 
prav vsi, a le takrat ko kaj 
odpove, drugače pa je odnos 
do te dejavnosti v občini pre-
sneto mačehovski. Kot da 
gre za neko terciarno, nepo-
membno dejavnost. Zakaj se 
to področje enkrat za vselej 
ne uredi? 

Sama krajevna skupnost 
oziroma delovna skupnost, 
kajpak nima moči in možno-
sti za izboljšanje pogojev, še 
manj za razvoj. Delovna 
skupnost nima zagotovlje-
nih niti minimalnih tehnič-
nih in sanitarnih pogojev za 
delo, nima potrebnih delav-
nic, najpotrebnejše opreme 
in mehanizacije. Bivalni pro-
stori in sanitarije delavcev so 
v slabem vremenu kar v go-
stilni, material leži na pro-
stem, orodje in oprema na 
treh različnih krajih. Pa go-

vorimo, da sodi v področje 
komunale tudi varovanje 
okolja, zbiranje sekundarnih 
surovin. 

Problem, ki pa ni glavni 
vzrok za sedanje stanje, je 
formalno pravna organizira-
nost z vpisom v sodni regi-
ster te delovne skupnosti kot 
samostojne gospodarske 
enote. In tako prihaja do ne-
nehnih prepletanj progra-
mov in dela med krajevno 
skupnostjo Laško kot druž-
benopolitično skupnostjo in 
delovno skupnostjo, ki je ta 
problem želela rešiti z usta-
novitvijo samostojne gospo-
darske enote, v okviru kra-
jevne skupnosti, kar pa po 
veljavnih predpisih ni mogo-
če. Takšno možnost pa ima 
Samoupravna komunalna 
interesna skupnost Laško, ki 
naj bi bila, po sklepu občin-
ske skupščine, ustanovitelji-
ca takšne organizacije. 

MARJELA AGRE2 

MILICA 
LIBNIK 

Ze na pogled daje videz od-
ločnega človeka. Tisti, ki jo 
poznajo, pa vedo, da je Milica 
Libnikova iz Rogaške Slatine 
tudi v dejanjih takšna: odloč-
na, delovna in vedno priprav-
ljena sodelovati v razreševa-
nju najrazličnejših vprašanj, 
ki se porajajo ob življenju in 
delu ljudi. 

Več kot petintrideset let je 
bila pedagoška delavka, kije 
s svojim delom vtisnila viden 
pečat v razvoju otrok in mla-

dine v šmarski občini. V po-
klicu, ki ga nadvse ljubi in 
ceni, se je pričela kaliti že 
med vojno, ko je bila leta 
1943 z dekretom SNOS ime-
novana za učiteljico v Povirju 
na Krasu. Po vojni se je ude-
ležila pedagoškega tečaja v 
Celju, nato pa je do leta 1947 
poučevala na šoli v Kostriv-
nlci. Nekaj let pozneje je de-
lala kot mentor okrajne pio-
nirske organizacije, bila je tu-
di sekretarka okrajnega ko-
miteja mladine v Poljčanah, 
leta 1951 pa se je z družino 
preselila v Rogaško Slatino. 
Vse odtlej, pa do upokojitve 
septembra lani, je učila na 
slatinski šoli, med delom je 
tudi študirala in diplomirala 
na Pedagoški akademiji. Le-
ta 1973 pa je bila imenovana 
za ravnateljico Osnovne šole 
v Rogaški Slatini, to delo pa 
je opravljala vse do upokoji-
tve. 

»Nikdar mi ni bilo žal, da 
sem vztrajala v pedagoškem 
poklicu," pravi danes Milica 
Libnikova. »Koliko radosti, 
veselja in sreče sem doživela 
v njem, ko sem v mlade glave 
prenašala znanje, izkušnje, 
vrednote, jim razlagala odno-
se, ki jih razvija naša družba! 
Danes, ko gledam na leta na-
zaj, na delo in rezultate, ki 
smo jih dosegli, sem zado-

voljna ker vem, da moji, pa 
tudi napori vseh ostalih pe-
dagoških delavcev, niso bili 
zaman. Kajti vzgojili smo 
mladino in ljudi, ki so nam 
lahko v ponos.« 

Milica Libnikova je bila ob 
svojem delu ves čas tudi zav-
zeta družbenopolitična de-
lavka. Bila je odbornica, pa 
delegatka, delovala je v orga-
nih SZDL, ZK in v mnogih 
drugih telesih in organizaci-
jah. Za svojo vsestransko ak-
tivnost je prejela vrsto druž-
benih priznanj, med njimi tu-
di Red dela s srebrnim ven-
cem in Red zaslug za narod s 
srebrno zvezdo. Tudi sedaj, 
ko je upokojena, bo Milica 
Libnikova nadaljevala s tem 
delom. »Rada bom sodelova-
la in pomagala povsod tam, 
kjer me bodo potrebovali,- je 
odločna, da bo vztrajala na že 
dolgo začeti poti. 

DAMJANA STAMEJCIC 

BOGATAŠ! 

F. POPIT MED 
ŠMARSKIMI 
KOMUNISTI 

v Šmarju pri Jelšah bo ju-
tri razširjena seja Občinske 
konference ZKS, na kateri 
bodo komunisti razpravljali 
o poročilu in oceni delovne 
skupine Centralnega komi-
teja ZKS, ki je konec meseca 
novembra obiskala več 
osnovnih organizacij zveze 
komunistov v tej občini. Se-
je občinske konference ZKS 
se bo udeležil tudi predsed-
nik Centralnega komiteja 
ZKS France Popit. 

DS 

Gotovo ste že shšah: okrog 400 Jugoslovanov je 
»zainteresiranih« za nakup parcel za vikende na Flo-
ridi. Pogodbe z ameriško tVrdko, ki jo predstavlja Ju 
goslovan, bodo sklepali te dni. Zvedeli bomo. koliko 
naših ljudi bo svoje sanje tudi uresničilo. Imena bodo 
seveda ostala skrivnost. Taka so pač pravila biznisa. 

Diskretnost je zajamčena. 
Zakaj so imena važna? 
Kratkomalo zato, ker samo »zainteresirani« lahko 

odgovorijo na vprašanje, ki se vsiljuje samo po sebi: 
kako priti do tolikšnih sredstev ob spoštovanju sa-
moupravnih socialističnih načel naše družbe? Če so 
bila sredstva zaslužena z delom, se porajajo nova vpra-
šanja: zakaj Florida in ne naši otoki, Istra, Pelješac, 
Boka. Slovensko primorje? Florida ni poceni. Za ve-
čino naših delovnih ljudi je tudi naša obala nedoseg-
ljiva. 

Kdo so ti občani, vikendarji na Floridi? Očitno gre za 
neke ljudi, ki ne občutijo »realnega upadanja stan-
darda« in lagodno živijo v času, ko se večina naših 
delavcev odpoveduje marsičemu, ker si prizadeva za 
stabilizacijo. 

Ne gre zgolj za politično zanimiv pojav, kajti pod 
plaščem pluralizma samoupravnih interesov vsi ne de-
lijo usode delavskega razreda. Vznemirja sprejeto na-
čelo, da je »diskretnost zajamčena«. Mar to ne pomeni, 
da so nam vsiljena pravila igre »biznisa«, ki mu sicer v 
naši družbi režemo korenine? 

To ni poziv k odpravljanju razlik, za katerimi je 
vloženo delo, niti poziv za oživitev komisij za ugotav-
ljanje izvora premoženja (čeprav nismo še našli učin-
kovitega načina, da bi jih »sistemsko« presegli). Le 
opozarjamo na enega od primerov, ki v ljudeh utrjujejo 
prepričanje, da je pri nas vsemu navkljub možno pre-
komerno bogatenje. Za bogastvom pa vedno ni tudi 
določeno delo. Čigavo? Tistega, ki bogati, ali tistega, ki 
zanj dela? (KOMUNIST) 



ODLIČNA 
POTEZA AERA 

v ponedeljek bo zavr.^alo 
na Celjski koči. Osnovna so-
ia Frana Roša iz Celja orga-
nizira za svoje učence zim-
sko šolo. To ne bi bilo nic 
posebnega, ker je to običaj-
na zimska naloga na vseh šo-
lah, če ne bi s tem na tej 
osnovni šoli še enkrat potr-
dili, kako dobro znajo izpe-
ljati nekatere svoje akcije. 
Zimsko šolo organizirajo 
skupaj z delovno organizaci-
jo Aero, ki bo poskrbela za 
učitelje smučanja. Ti bodo 
svoj honorar odstopil i šoli 
za smučarsko opremo in 
kritje stroškov prevoza. Za 
otroke pa bo zimska šola za-
stonj. Trajala bo do 22. ja-
nuarja. Otroci se bodo vsa-
kodnevno vozili na Celjsko 
kočo, kosila pa bodo imeli 
na svoji šoli. 

Pa še to. Pobuda za to so-
delovanje je prišla s strani 
staršev, ki so v svetu šole, 
zaposleni pa v delovni orga-
nizaciji Aero. Se mnogo 
staršev je, še veliko delov-
nih organizacij in šol, kaj če 
bi še kje sledili primeru šole 
Fran Roš? 

DELEGATSKI SISTEM V OBČINI CELJE 

DELEGACIJE SO ZUNAJ OKOLJA 
V torek bo občinska skupščina obravnavala, zakaj tako? 

Ob zadnjih volitvah je bilo v celjski 
občini izvoljenih 3500 delegatov v de-
legacijah za zbore občinske skupščine 
in preko 7000 delegatov v posebne, 
združene in splošne delegacije za 
skupščine interesnih skupnosti . Ta ši-
roka delegatska baza je brez dvoma 
zagotavljala zadovoljivo osnovo za to, 
da bi bile vse odločitve skupščin de-
janski odraz interesov in hotenj večine 
delavcev in občanov, obenem pa je po-
menila pot k preseganju tiste vrste od-
ločanja, ki bi se izoblikovalo v ozkem 
krogu ljudi. 

Izkušnje, ki izhajajo iz razvejanega 
delegatskega snovanja in odločanja v 
celjski občini, so bogate. Veliko med 
njimi je takih, ki dajejo dobro osnovo 
za nadal jnje izgrajevanje delegatskega 
sis tema v občini. Precej pa je tudi sla-
bosti in pomanjklj ivosti , ki še vedno 
hromijo poglabljanje delegatskih 
odnosov. Ob tem gre še vedno za neka-
tere odpore, za nezainteresiranost de-
legatov in delegacij, nekaterih vod-
stvenih in poslovodnih s t ruktur in po-
sameznikov, za p remajhno zavzetost 
s trokovnih služb in samoupravnih or-
ganov v nekaterih sredinah. Tudi 
družbenopoli t ične organizacije še zda-

leč niso storile vsega, da bi se delegat-
ski sistem razvejal v vse pore dela in 
življenja. Zatajile so zlasti pri usposab-
ljanju delegatov m pri snovanju takš-
nega političnega razpoloženja v te-
meljnih sredinah, ki bi gradilo ugled 
delegacij v tem smislu, da je mogoče 
preko njih reševati vprašanja, ki jih 
zaradi širine in zahtevnosti v temeljnih 
sredinah ni mogoče rešiti. Prav zaradi 
tega, ker se delegacije še niso uveljavi-
le kot enakopraven organ v temeljnih 
sredinah, nastaja vrsta problemov. De-
legati se čutijo odrinjeni od procesov 
odločanja, delegacije pa kot organi, ki 
so v veliki meri odrinjeni od dogajanja 
v sredini, za katero so izvoljeni. Zaradi 
takšnega odnosa okolja do njih se de-
legacije pogosto zapirajo vase, delegati 
pa premalo odgovorno opravljajo svo-
jo funkcijo. Mnogokrat celo z izgovo-
rom, češ, saj s svojim delom tako in 
tako ne bomo kaj dosti dosegli! 

O slabostih, problemih in težavah, ki 
spremljajo delo delegatov celjske ob-
čine in onemogočajo hitrejši razvoj de-
legatskega sistema, je veliko zapisane-
ga v poročilu, ki ga bodo v torek 
obravnavali delegati na zasedanju 
Skupšč ine občine Celje. Poročilo na-

mreč podrobno analizira vlogo delega-
cij, problematiko delovanja konferenc 
delegacij, pa delegacij v krajevnih 
skupnost ih , delegatske odnose v ob-
činski skupščini in njenih zborih, go-
vori pa tudi o odnosih med občinsko 
skupščino in delegati za zbore skup-
ščine Slovenije in za zbor skupščine 
Jugoslavije. Ob koncu pa delovna sku-
pina, ki je pripravila poročilo, ponuja 
delegatom v obravnavo in sprejet je tu-
di nekatere sklepe in priporočila. Med 
pomembnejš imi je gotovo ta, da bi 
morale vse temel jne in druge organiza-
cije združenega dela v občini Celje, vse 
krajevne in interesne skupnost i teme-
ljito oceniti dosedanje delovanje dele-
gatov in delegacij ter uresničevanje 
delegatskih odnosov v svojem okolju. 
V tej oceni bi morali predvsem opozo-
riti na pozitivne izkušnje in slabosti, 
kar bo v veliki meri pripomoglo delu 
novoizvoljenim delegatom in delegat-
skim skupščinam. Oceno bi morali 
obravnavati tudi zbori delavcev in kra-
janov ter sprejeti potrebna stališča in 
smernice za bodoče delo pri vsestran-
skem poglabljanju delegatskih odno-
sov in delegatskega sistema v občini 
Celje. 

DAMJANA STAMEJCiC 

USTAMO 
KRONIKO 
Na današnji dan 14. ja-

nuarja je leta 1953 bil Jo-
sip Broz Tito izvoljen za 
prvega predsednika Fe-
derativne ljudske repu-
blike Jugoslavije. To je 
bilo storjeno s takoime-
novanim ustavnim zako-
nom. ki je ukinil delova-
nje dotedanjega prezidija 
in uvedel funkcijo pred-
sednika republike. Ustav-
ni zakon pa je uvedel še 
naslednje bistvene-novo-
sti: uvedel je družbeno 
lastnino proizvajalnih 
sredstev uvedel samou-
pravno delovanje proi-
zvajalcev v gospodarstvu 
in samoupravo delovnih 
ljudi v občinah, v mestih 
in okrajih. Ukinjena je bi-
la torej državna lastnina 
proizvajalnih sredstev. 
Omenjeni ustavni zakon 
je uvedel tudi pravico do 
dela. Ukinjena je bila vla-
da FLRJ in namesto nje 
smo dobili Zvezni izvršni 
svet in samostojne orga-
ne zvezne uprave. 

ZAKLJUČNI RAČUNI 

NE LE ŠTEVILKE 
Ugotavljati vzroke 

Uresničevanje in spremlja-
nje ciljev gospodarske stabi-
lizacije je ena osrednjih na-
log sedanjih družbenih pri-
zadevanj. Zato pomeni do-
končni obračun o gospodar-
jenju v- letu 1981, ki bo 
opravljen z obravnavami 
zaključnih računov organi-
zacij združenega dela in nji-
hovih temeljnih organizacij, 
še toliko pomembne j še deja-
nje, saj si morajo delavci od-
govoriti na vrsto vprašanj o 
tem, kakšne cilje so si zasta-
vili in kako so jih uresničili. 

Ob obravnavanju zaključ-
nih računov pa bi morali 
imeti delavci pred očmi tudi 
nekatera dejstva, ki izhajajo 
iz devetmesečnih gospodar-
skih rezultatov v preteklem 
letu in ocen gospodar jenja v 
zadnjem četrtletju. Gre na-
mreč za to, da izvoznih in 
uvoznih planov mars ik je ni-
so dosegli, da smo nedosle-
dno uresničevali politiko 
cen, kar je močno vplivalo 
na rast življenjskih stroškov 

in zniževanje osebnega stan-
darda, pojavljale so se težave 
pri oskrbi z reprodukci jsk im 
materialom, poslovni stroški 
so naraščali hitreje kot celot-
ni pr ihodek in še bi lahko 
naštevali. O vzrokih takšnih 
pojavov in rezultatov ter o 
načinih za njihovo presega-
nje, pa bi morale steči raz-
prave ob zaklučnih računih, 
ko bodo dali delavci na mizo 
številčne rezultate poslova-
nja in gospodarjenja . Najpo-
membne je pa je, da se ob 
razpravi dogovorijo tudi o 
programu ukrepov za ure-
sničitev plana za letošnje le-
to. V celotno aktivnost v zve-
zi z obravnavo zaključnih ra-
čunov se morajo tvorno 
vključiti predvsem osnovne 
organizacije sindikata, zveze 
komunis tov in mladine, še 
posebej pa koordinacijski 
odbori za dobro gospodarje-
nje, za katere je to priložnost, 
da ponovno obudijo svoje 
delo. 

DS 

KAKO SE 
PRIPRAVLJAMO 
NA VOLITVE? 

V ponedel jek se bo v 
Celju sestalo predsedstvo 
Občinske konference 
SZDL, da bi ocenilo do-
sedanji potek priprav na 
volitve. Na seji bodo člani 
obravnavali in sprejeli tu-
di vrsto volilnih doku-
mentov: dogovor o meri-
lih in sestavi družbenopo-
litičnega zbora občinske 
skupščine, sklep o po-
s topku delegiranja dele-
gatov iz SZDL v družbe-
nopolitični zbor, predlog 
poslovnika za delo občin-
ske kandidaci jske konfe-
rence, rokovnik za izved-
bo predkandidaci jskih, 
kandidaci jskih in volilnih 
opravil ter druge. Člani 
predsedstva bodo raz-
pravljali tudi o evidenti-
ranih možnih kandidat ih 
za delegate družbenopoli-
tičnega zbora ter sprejeli 
dogovor o razpisu priz-
nanj Osvobodilne fronte 
v le tošnjem letu. 

DS 

CELJE 

VEČ O INVESTICIJAH 
Nejasno še okrog ekonomskih odnosov s tujino 

Predlog občinske resolu-
cije za letošnje leto pomeni 
bistveni premik od osnut-
ka, k čemer je pripomogla 
konkretizacija nalog in ak-
cij, upoštevajoč pripombe 
združenega dela in ostalih 
družbenih dejavnikov, so 
menili na torkovi seji izvrš-
nega sveta skupščine obči-
ne Celje. 

Izvršni svet skupščine je 
podprl predlog resolucije ter 
predložil nekaj dopolnitev, 
ki naj bi jih v nadal jnem be-
sedilu upoštevali. Menili so, 
da bo potrebno bolje oprede-
liti nekatere določbe, ki se 
nanašajo na aktivnosti okrog 
uskladitve bilanc izvoza in 
uvoza ter zagotavljanja re-
promateriala. Na osnovi te-
ga, v kolikor bi bilo to po-
trebno, naj bi spremenil i tu-

di predvideno s topnjo izvoza 
in uvoza. V resoluciji bi bilo 
potrebno omeniti tudi pri-
prave na tretji občinski sa-
moprispevek. Ta naj bi bil 
dejansko usmer jen v reševa-
nje najbolj perečih proble-
mov komunalne infrastruk-
ture v občini. 

Tudi vprašanju investicij 
bo v končnem besedilu po-
treno namenit i več prostora. 
Predvsem naj bi se konkret-
no opredelili do začetnih vla-
ganj in do tistih, ki se bodo 
letos iztekla. 

Glede na vse večjo rast šte-
vila nezaposlenih med inva-

lidi, bi' morali tudi v resoluci-
ji izpostaviti skrb za zaposlo-
vanje invalidov in v zvezi s 
tem doseči konkre tne akcije. 

To je bilo nekaj zaključkov 
s seje v zvezi z občinsko re-
solucijo. Na seji so med dru-
gimi sprejeli tudi predlog 
družbenega dogovora o var-
stvu okolja. Preden bodo 
predlog dali na skupščino 
naj bi ga predlagatelji dopol-
nili še z obveznostmi do po-
gozdovanja goličav na po-
dročju občine ter z obvez-
nostmi do zaščite vodnih vi-
rov, zlasti pi tne vode. Na seji 
so podprl i tudi osnutek odlo-
ka o sp remembah in dopol-
nitvah o davkih občanov ter 
družbeni dogovor o pospeše-
vanju drobnega gospodar-
stva v občini za tekoče sred-
njeročno obdobje. 

VVE 

KUMROVEC 

MLADO ZNANJE 
Uspeh celjskih raziskovalcev 
. Pred nedavnim je bilo v 
Kumrovcu ob 125-letnici roj-
stva Nikole Tesle, ob 40-let-
nici vstaje jugoslovanskih 
narodov in ob 35-letnici na-
rodne tehnike Hrvatske, II. 
jugoslovansko srečanje mla-
dih raziskovalcev. Na n jem 
je nastopilo s svojimi razi-
skovalnimi nalogami in ino-
vacijami 42 skupin in posa-
nieznikov iz vse Jugoslavije. 
_ Raziskovalci so bili iz vrst 
š tudentske mladine, sred-
nješolcev in osnovnošolcev. 

Predstavitve so bile razde-
JJene na pet tematskih po-

v prvi skupini so bile 
naloge iz področja 
e ektrotehnike in uporabne 
elektronike, v drugi iz po-
aročja • energije in novih 
energijskih izvorov, v tretji 

astronomije, v četrti iz pri-
rodoslovja in iz interdiscipli-
narnih raziskav, v peti skupi-
ni pa naloge iz medicine in 
ekologije. 

Srečanje ni bilo tekmoval-

nega značaja, kajti selekcijo 
je naredil strokovni odbor že 
ob prijavi. Ker sta se prijavili 
102 raziskovalni skupini , na-
stopiti pa jih je smelo le 42, je 
bila večina predstavljenih 
nalog zelo dobrih. 

Slovenijo je zastopalo 6 
skupin, med njimi kar pet iz 
Celja in.sicer: Gorazd Okrož-
nik iz Tehniške šole z nalogo 
krmil jenje industr i jskih pro-
cesov z enobi tnim mikropro-
cesorjem, kemijski krožek 
TŠ z nalogo Odpadle emulzi-
je, ekološki krožek Gimna-
zije z nalogo Učinkovitost či-
stilne naprave v tovarni 
EMO na živi svet Hudinje, 
fizikalni krožek Gimnazije 
z nalogo: Možnost uporabne 
sončne energije v Celju in fi-
zikalni krožek PŠS z nalogo 
Elektromagnetsko valovanje 
- prehod skozi snov in inter-
ferenca valov v okolici plo-
šče. 

JOŽICA DOLENSEK 

POGLED V sv^ S kovinotehno 
POLJSKA BUDI KRITIČNO MISEL 

Izredno stanje na Poljskem, izjemni 
položaj, v katerem ima vojska v rokah 
dejansko vse niti oblasti, je zbudil v 
komunističnih partijah zunaj držav 
varšavskega pakta različne, vendar 
praviloma kritične odmeve pa stališča. 
Najostreje sta uvedbo izrednega stanja 
obsodili KP Italije in KP Španije. Stali-
šče teh dveh evrokomunističnih partij 
v marsičem daje ton odmevom v me-
dnarodnem delavskem gibanju, zlasti 
še zato, ker sta se tidve partiji lotili 
analize globljih vzrokov krize, pa ne 
samo na Poljskem, marveč v državah 
tako imenovanega realnega socializma 
sploh, posebej še v Sovjetski zvezi. 

Temeljno izhodišče, kot ga je razložil 
generalni sekretar italijanske partije, 
je v tem, da so v Vzhodni Evropi »Mar-
xa postavili na glavo". Nasledek tega so 
take pojavne oblike krize, kot so hude 
gospodarske težave, ki so - kot na Polj-
skem - spravile gospodarstvo dežele v 
slepo ulico, omejevanje svoboščin, po-
manjkanje sodelovanja ljudi pri uprav-
ljanju, avtoritarni centralizem, biro-
kratizacija, istovetenje države in parti-
je, monolitizem, dogmatizem, spremi-
njanje marksizma v državno ideologijo. 

Nič manj oster ni bil generalni sekre-
tar španske partije Santiago Carrillo 

oziroma centralni komite v svoji reso-
luciji. Temeljno izhodišče je misel, da 
so model socializma, kakršnega so za-
snovali v Sovjetski zvezi, »izvolili« v 
države realnega socializma. Tako je 
»nastal sistem, kije bil sovjetski model, 
ne pa izviren model, ki upošteva polj-
sko stvarnost". Ob tem špsinski komu-
nisti poudarjajo, da na Poljskem »ni 
prišlo do zloma socialistične ideje, mar-

več do izvoza in vsiljevanja modela, po-
litičnega in gospodarskega sistema, ki 
je v nasprotju s poljsko stvarnostjo*. 

Značilno je, da je tudi KP Francije, ki 
v kritiki dogajanja na Poljskem in v 
zvezi z njo ni šla tako daleč, v svoji 
reviji objavlja med drugim tole misel: 

-Kaj ne bi pomenilo braniti sociali-
zem - v oblikah, pri katerih upoštevajo 
zgodovino in sodobnost teh dežel - če bi 
zagotovili spoštovanje in širjenje svo-
bode misli, izražanja in organiziranja, 
če bi razširili samoupravljanje, če bi 
zagotovili zastopanost družbe, upošte-
vaje vse njene prvine in nasprotja v 

strukturah upravljanja in vodenja." In 
še: »Za napredek socializma ni boljšega 
jamstva od preobrazbe socializma sa-
mega." 

Ko kritično razčlenjujejo krizo v de-
želah realnega socializma, zahodnoe-
vropske partije, katerih nekatera glav-
na stališča smo navedli, zavračajo mi-
sel, da počno to zaradi domačih razlo-
gov, da ne bi zapravile vpliva pri volil-
cih. Toda ne glede na pobude takih kri-
tik, vsekakor velja, da je poljska drama 
odprla med marksisti, v komunističnih 
partijah zunaj varšavskega pakta veli-

• ko debato, v jedru katere sta kritična 
presoja in zavračanje takšnega modela 
socializma, ki je skregan s samouprav-
ljanjem in sploh z možnostjo dejanske-
ga sodelovanja ljudi pri odločanju o 
skupnih stvareh, ki je skregan z družbe-
no lastnino proizvajalnih sredstev, ker 
trmasto vztraja na državni lastnini in iz 
nje izvirajoči centralizaciji, zlivanju 
partijskega in državnega aparata, go-
spodarskih težavah. 

Dogajanje na Poljskem ima torej za 
nasledek pozitiven proces utrjevanja 
zaupanja v idejo socializma kot poti 
osvobajanja družbe in človeka na pod-
lagi pristnega, nedogmatičnega marksi-
zma. 

Piše: JOŽE ŠIRCELJ 



EMO CELJE 

BOLJŠE KOT VČERAJ 
Nova tovarna energetske opreme začne v marcu 

Kljub velikim načrtom in 
nalogam v prejšnjem letu, v 
EMO Celje ocenjujejo, da so 
v marsičem uspeli. Tako 
prvič po dolgih letih spet 
beležijo boljše poslovne re-
zultate, ne plavajo več v iz-
gubah in tudi ne hodijo ta-
ko po robu rentabilnostne 
proizvodnje. 

Proces postopnega izbolj-
šanja poslovnih rezultatov se 
tudi nadaljuje, kar jih navda-
ja z zmernim optimizmom, 
čeprav se istočasno dobro 
zavedajo, da bo gospodarje-
nje v tem letu še težje. Poh-
valijo se lahko tudi z dosežki 
na področju nagrajevanja po 
delu in rezultatih dela ter pri 
družbenem standardu, pri 
rekreaciji in notranjem sa-
moupravnem delegatskem 
sistemu. 

Navzlic tem spodbudnim 
ugotovitvam pa se po bese-
dah generalnega direktorja 
Francija Gazvode ne mislijo 
oddahniti, saj jim tega pred-
vsem ne omogočajo letošnje 
razmere v gospodarjenju. 

Glede na dosedanje, sedaj 
že lanske izkušnje, pravijo v 
EMO Celje, da so se dokaj 
dobro znašli pri premagova-
nju zunanjih gospodarskih 
težav, medtem ko so prepri-
čani, da so bili prepočasni 
pri odpravljanju lastnih no-
tranjih slabosti. 

Tako so pri zmanjševanju 
režije uspeli le do dveh tret-
jin svojega načrta v letu 
1981, tudi produktivnost po 
posameznih temeljnih orga-
nizacijah združenega dela ne 
narašča po zaželjenih in na-
črtovanih usmeritvah, če-
prav so tudi temeljne organi-
zacije združenega dela v 
EMO Celje, kjer so produk-
tivnost povečali celo nad pri-
čakovanji oziroma predvide-
vanji. 

Na področju normativov 
še ni dovolj oprijemljivih re-

zultatov, premalo obvladuje-
jo vrsto stroškov, po svojih 
statističnih podatkih tudi 
delovni čas preslabo izkori-
ščajo, pri izvozu pa tudi ne 
gre brez zatikanja. 

Zelo dobre rezultate pre-
dvidevajo zlasti v temejjnih 
organizacijah Frite in Odpre-
ski ter avtokolesa, bistveno 
boljši kot do sedaj, bodo v 
temeljnih organizacijah 
združenega dela Posoda, 
Emokontejner, vzdrževanje 
in računalniški center. 

Leto 1981 pa za EMO Celje 
tudi ni minilo brez nekaterih 
močnejših sunkov, kot je bi-
la na primer odcepitev te-
meljne organizacije TOBI. 
Značilno pa je bilo minulo 
leto še po sprejetju srednje-
ročnih planskih dokumen-

tov in po začetku velike na-
ložbe v tovarno energetske 
opreme v Šentjurju, 

V večih temeljnih organi-
zacijah združenega dela so 
uspeli dopolnjevati in spre-
minjati programe, v teku je 
rekonstrukcija orodjarne za 
rekonstrukcijo so se odločili 
tudi v tozdu Posoda, v tozdu 
Odpreski pričakujejo novo 
stiskalnico, naročili so elek-
tronski sistem za krmiljenje 
porabe električne energije, 
spremembe pa se obetajo tu-
di pri elektronski obdelavi 
na splošno. 

Vse to so zgovorne ugoto-
vitve in načrti, ki pričajo, da 
se velika.delovna organizaci-
ja EMO Celje uspešno prebi-
ja na svoji in naši skupni go-
spodarski fronti. 

MITJA UMNIK 

LJUBEČNA: 
USPEŠEN 
IZVOZ 

v delovni organizaciji 
Ljubečna so lanski plan 
izvoza dosegli s 100 od-
stotki. Čeprav so planirali 
visok izvoz, so ga uresni-
čili. Seveda je pri njih 
izvoz veliko težavnejši 
kot v drugih panogah, saj 
se srečujejo z močno 
mednarodno konkuren-
co. Ta konkurenca pa po-
nuja izdelke, ki so nareje-
ni po najsodobnejši te-
hnologiji in po dokaj niz-
kih cenah. Vseeno pa so 
zadovoljni. Posebej še s 
cenami, ki jih dosegajo. V 
nekaterih primerih so te 
cene celo višje kot na do-
mačem tržišču. 

V preteklem letu so se 
izdelki Ljubečne pojavili 
v Avstriji, Italiji, Iraku in 
Sovjetski zvezi. V letoš-
njem letu bodo kot vse 
kaže obdržali lanske kup-
ce. Realno pa pričakujejo 
še prodor na druga trži-
šča. Zlasti v Afriko in 
Južno Ameriko. 

MILAN BRECL 

VEZ MOZIRJE 

V LETU 1982 BO ŠE VEČ NOVOSTI 
V TOZD Kovinarstvo Rečica presegli plan 

v delovni organizaciji VEZ Mozirje 
ocenjujejo, da so lahko z uresničitvi-
jo svojih gospodarskih in poslovnih 
rezultatov v lanskem letu zadovoljni. 
Še najboljše razultate so dosegli v 
TOZD Kovinarstvo Rečica, v TOZD 
Gradbeništvo in komunala so še na 
meji načrtovanega, medtem ko je 
TOZD učil iz Bočne s svojim šolskim 
programom in nekaterimi dopolnil-
nimi izpod planskih ciljev za prete-
klo leto. 

Razloga, da so v tovarnici učil v Boč-
ni dosegli slabše rezultate, kot pa so 
jih načrtovali, sta predvsem dva: pr\d 
je kadrovske narave, saj je novi vodja 
tozda začel združevati delo šele zadnji 
mesec lanskega leta, drugi razlog pa 
tiči v dolgotrajnem procesu uveljavlja-
nja in uvajanja nove proizvodnje. Pri 
tem so, vsaj kar zadeva tozd v Bočni, 
ugotovili, da je bil dosedanji šolski 
program premajhen. Ker pa so ga za-
čeli širiti šele bolj proti koncu leta. 

seveda niso mogli že tudi ubrati kaj 
prida plodov razširitve in dopolnitve 
proizvodnih programov. Te plodove 
realno lahko pričakujejo šele letos. 

Šolski proizvodni program - izdelo-
vanje modelov struktur materije za 
poučevanje kemije, so dopolnili z 
enim izmed dvajsetih predvidenih 
programov vzgojnih igrač. Prav sedaj 
v eni izmed vzgojnovarstvenih usta-
nov testirajo novo igračo ŠOTOR, ki jo 
je mogoče na stopnji predšolskega 
otroka sila ustvarjalno spreminjati s 
štirimi kombinacijami. 

V okviru Poslovne skupnosti Razvoj 
Mozirje in Razvojnega centra Celje si-
cer razvijajo širšo paleto teh progra-
mov, ki jih bodo postopno osvajali v 
tozdu učil in igrač v Bočni. Vsem igra-
čam je osnova les, saj se bodo posku-
šali plastiki v celoti izogniti. Res je, da 
so posamezni izdelki precej dragi - tre-
nutno jih na tržišču še ni - tako, da 
bodo verjetno te igrače najprej bolj 

redni gostje vrtcev in podobnih usta-
nov. 

Rečiška tem.eljna organizacija zdru-
ženega dela Kovinarstvo je lani dose-
gla v obeh svojih glavnih proizvodnih 
usmeritvah, pri kurjih farmah in var-
nostnem programu, dobre uspehe. 
Prav zato si upajo v letošnjem letu za 
dobrih sto odstotkov povečati svoje 
proizvodne načrte po realni vrednosti 
proizvodov. 

Zanimivo je, da se prav sedaj loteva-
jo manjšega programa izdelovanja ta-
blic za označevanje materiala. Po njih 
je namreč veliko povpraševanje v trgo-
vinah, skladiščih in drugih dejavno-
stih. 

Število zaposlenih bodo letos zao-
krožili na petdeset delavcev, pretežno 
so sami m.ladi, in tudi tehnološko ter 
samoupravno so vsak dan bolje orga-
nizirani. 

MITJA UMNIK 

38 MILIJONOV 
STEKLENIC 
COCA COLE 

Slovinova TOZD v Žal-
cu, ki proizvaja in polni Co-
ca Colo je lani prodala 38 
milijonov steklenic te pija-
če. Čeprav so med letom 
imeli nekaj težav z dobavo 
ekstrata iz uvoza, so vseeno 
plan dosegli. Ta polnilnica 
v Žalcu zalaga s to brezal-
koholno pijačo Slovenijo 
in del Istre. Na sliki: Karo-
lina Jagorinec pri svetlobni 
kontroli. 

T. TAVČAR 

OBMOČNA SIS ZA PTT PROMET 
CELJE: DENARJA Nil 

Območna samoupravna interesna skupnost za PTT 
promet Celje ugotavlja, da združevanje sredstev pod-
pisnic samoupravnega sporazuma o temeljih srednje-
ročnega plana za lansko leto ni bilo uspešno. Tako niso 
zbrali za leto 1981 niti polovice potrebnih sredstev za 
razširjeno reprodukcijo. Vse to pa pomeni, da zaradi 
takšnega stanja spet lahko računamo na omejevanje 
razvoja PTT prometa, kar se bo še najbolj poznalo pri 
novih naložbah in v vsej naložbeni aktivnosti, ki jo 
lačrtujejo v vsem srednjeročnem obdobju do leta 

85. 
Prav zato se je območna skupnost za PTT promet 

Celje s posebnim pismom spet obrnila na poslovodne 
organe podpisnic, da bi na ta način vsaj ob zaključnem 
računu za leto 1981 pospešila priliv sredstev po podpi-
sanih in sprejetih samoupravnih aktih za razvoj PTT 
prometa. 

UM 

TKANINA - NOV ODPIRALNI ČAS 
Izvršni odbor občinske konference sveta potrošnikov v 

Celju je na svoji zadnji seji dal zeleno luč Delovni organiza-
ciji Tkanina Celje TOZD Maloprodaja, da steče samou-
pravno dogovarjanje o novem zimsko-letnem odpiralnem 
času njenih prodajaln na območju celjske občine. 

V Tkanini so naredili analizo o tem, kdaj je največ kupcev, 
kdaj na jmanj v prodajalnah in kaj to pomeni za bolj ekono-
mično gospodarjenje tudi z vidika varčevanja z energijo, 
boljše razporeditve delovnih mest, boljšega izkoristka časa, 
ko je trgovina odprta, itd. Na osnovi teh ugotovitev so 
predlagali poskusni novi odpiralni čas. Pozimi bi bile proda-
jalne odprte od 8. do 19. ure, ob sobotah samo do 14. ure. 
Letni čas naj bi se začel ob 7. uri do 20. ure, ob sobotah pa od 
7. do 14. ure. 

V Tkanini so preučili tudi možnosti prihajanja delavcev 
na delo, zlasti vozačev, in so novi čas uskladili tudi s potre-
bami delavcev. 

Svet potrošnikov je pobudo sprejel, vendar morajo za 
Tkaninin predlog dati soglasje vsi podpisniki obstoječega 
sporazuma o odpiralnem času na območju celjske občine ter 
delavci zaposleni v TOZD Maloprodaja. Tkanina naj bi tako 
že spomladi prešla na poskusni odpiralni čas. 

VVE 

TT PREBOLD 

ŠE SOOOBNEJE 
Modernizirajo predilnico v Biogradu 

Predilnica v Biogradu na mo-
ru je temeljna organizacija 
združenega dela preboldske tek-
stilne tovarne. Se letošnje leto 
se bo proizvodnja v tej predilni-
ci povečala za sto odstotkov. V 
Biogradu bo namreč prebold-
ska tovarna zgradila novo pro-
izvodno dvorano, ki bo merila 
4800 kvadratnih metrov, poleg 
tega pa še prizidek v velikosti 
8 X 48 metrov. Z izgradnjo bodo 
pričeli konec tega meseca. 

V novih proizvodnih prostorih 
bodo montirali najsodobnejše 
predilne stroje, laboratorijsko 
opremo in drugo. V te prostore 
pa bodo namestili tudi doseda-
njo strojno opremo, s katero se-
daj dnevno proizvedejo okrog tri 
tisoč tristo kilogramov preje. S 
sanacijo predilnice pa se bo 
dnevna proizvodnja dvignila na 
6550 kilogramov preje. Skupna 
vrednost naložbe, ki zajema 
gradbena dela, instalacije, stroj-
no opremo ter vse potrebne pri-
spevke bo znašala okrog 144 mi-
lijonov dinarjev. Denar so v tek-
stilni tovarni Prebold zagotovili 
iz lastnih sredstev, kreditov 
bank, izvajalcev gradbenih in in-
stalacijskih del ter kreditov do-
baviteljev opreme. Načrtujejo, 
da bo naložba končana do sredi-
ne oktobra letošnjega leta. 

Letos nameravajo v Preboldu 

modernizirati tudi tkalnico. V 
enem izmed oddelkov obratujejo 
celo statve iz leta 1913, ki so naj-
starejše statve, ki so sploh še kje 
v proizvodnji. Novfe statve bodo 
dobili verjetno v zadnjem trome-
sečju letošnjega leta in to iz Sov-
jetske zveze. Ta strojna oprema 
bo veljala približno 64 milijonov 
dinarjev, k čemer je treba prišteti 
še približno 25 odstotkov carine, 
prevoznih in drugih stroškov. V 
tkalnici se bo s tem proizvodnja 
tkalnice povečala. Današnje pro-
izvodne zmogljivosti so premaj-
hne. Z vsemi zmogljivostmi ne 
zadovoljujejo potreb nadaljnje 
predelave tkanin v fazi opleme-
nitenja, tako da niti ne morejo 
zadovoljiti potreb vseh kupcev. 
Sedaj morajo surove tkanine ku-
povati drugje. 

V prvem polletju bodo dobili v 
oplemenitilnici še nov stroj, ki 
bo opravljal višjo stopnjo ople-
menitenja. To bo omogočalo pro-
izvodnjo še bolj kakovostnih tka-
nin. Vrednost tega stroja, ki ga 
bodo kupili v Nemški demokra-
tični republiki, znaša sedemnajst 
in pol milijonov dinarjev. 2e de-
cembra pa so na Češkem kupili 
dva nova stroja za potrebe pri-
pravljalnice. Vrednost obeh pre-
vijalnih strojev je znašala dobrih 
devet milijonov dinarjev. 

JANEZ VEDENIK 



SI BOMO 
RES 
SAMI 
KOPALI 
JAME? 

Zgodilo s e j e v Vojniku, 
8 januarja 1982, ob poko-
pu Terezije Rak. Mater m 
staro mater so morali po-
kopati svojci sami. Njem 
n a j b l i ž j i . Ker ni bilo niko-
gar, ki bi to opravil. Kljub 
zagotovilu krajevne 
skupnosti, da je vse v re-
du, kljub plačilu 2270 di-
narjev za uporabo mrli-
ške veže, za izkop jame in 
za pokop. Kljub temu, da 
živimo v humani družbi. 
Tega ni mogoče razumeti, 
lahko pa razumemo pri-
zadetost sorodnikov po-
kojnice, tudi Franca Ja-
zbeca iz Smarjete 33, ki je 
prišel v redakcijo pove-
dat, kaj se je zgodilo, ker 
odgovornim v krajevni 
skupnosti to ni bilo mar. 
Predsednik krajevns 
skupnosti Vojnik mu je 
menda samo mirno odvi--
nil: »Kaj pa je to takega. 
Se malo, pa boste še jame 
morali sami kopati.« 

Za pokop Terezije Rak 
je bilo torej vse dogovor-
jeno in plačano, nič pa na-
rejeno. Dokler je pokojni-
ca ležala še v mrliški veži 
niso svojcem dovolili, da 
bi odprli rakev in se še 
zadnjič poslovili od nje. 
Jama je bila skopana 10 
minut pred pogrebom, za 
njen izkop je bilo treba še 
dodatno nameniti 200 di-
narjev. Potem pa ni bilo 
nikogar, da bi pokop 
opravil. Sami, najožji so-
rodniki so jo morali odne-
sti na pokopališče in po-
ložiti v jamo. Sami so mo-
rali znositi vence. Boleči-
na ob izgubi najdražjega 
tako postane grozljivo 
onemogla. Hči in snaha 
pokojnice je nista vzdrža-
li. Morali so ju odpeljati v 
bolnišnico. Naravnost s 
pokopališča. 

Takega ravnanja ni mo-
goče prenesti in prav je, 
da ga ne. Kar se enkrat 
zgodi.. . Prav zaradi tega 
bi radi zvedeli, kaj o tem 
misli krajevna skupnost? 
Menda nas ne boste od-
pravili z odgovorom, da si 
bomo še jame sami ko-
pali? 

MILENA B. POKLIC 

^ ŽALSKO OTROŠKO VARSTVO 

180 SO JIH ODKLONILI 
Lani prvič varstvene družine 

v žalski občini je v dnev-
no varstvo vključeno 1330 
otrok, kar predstavlja 34 
odstotkov vseh predšolskih 
otrok od osmega meseca na-
prej. Omeniti je treba to, da 
izvajajo osemdeseturni pro-
gram za otroke od štirih in 
pol do pet in pol let za vse 
tiste otroke, ki niso vključe-
ni v vzgojno varstveni za-
vode. Tega programa se je 
lani udeležilo 285 otrok. 

120-urno pripravo na 
osnovno šolo so izvedli v 
vseh krajevnih skupnostih, 
kjer otroci ne obiskujejo 
vzgojno varstvenih zavodov. 
Sicer pa go v občini Žalec 
izvedli še kup drugih vzgoj-
nih programov. V celoletno 
pripravo na osnovno šolo je 
bilo lani v občini zajeto že 62 
odstotkov otrok. 

Vzgojno varstveni zavod 
Janko Herman je staršem, ki 
nimajo potreb po varstvu, 
ponudil tudi peturni vzgojni 
program. 

Poleg posredne menjave 
dela je v veljavi tudi nepo-
sredna menjava z nekaterimi 
delovnimi organizacijami. 
To še posebej velja za tiste 
delovne organizacije, kjer 
delavci v določenih dneh de-
lajo dalj časa kot je posloval-
ni čas v vzgojno varstvenih 
zavodih. Stroške za podaljša-
no varstvo krije namreč ne-
posredno zainteresirana de-
lovna organizacija. Tu še zla-
sti velja omeniti SOZD Hme-
zad zaradi dela v sezonskem 
času. 

Za varstvo, oziroma izena-
čevanje razvojnih možnosti 
otrok bodo odslej opravljali 
analizo v krajevnih skupno-
stih, s katero bi radi ugotovi-
li odstotek zajetja otrok v 
dnevno oziroma družinsko 
varstvo. Za otroke, ki var-
stva ne potrebujejo, namera-
vajo razširjati druge oblike 
vzgojnih programov. 

Lani so v žalski ob<?ini 
prvič organizirali varstvo v 

varstvenih družinah. Tri 
takšne družine so bile. Pov-
sod so tudi vzgojno varstve-
ne enote, vendar takšne, ki 
ne sprejemajo otrok do dru-
gega leta starosti. Hkrati pa 
so v občini zabeležili kar 180 
primerov, ko so v teh enotah 
morali odkloniti varstvo 
otrok do tretjega leta staro-
sti. 

Občinska skupnost otro-
škega varstva iz Žalca je lani 
pokrivala 60 odstotkov po-
trebnih sredstev za izvajanje 
vzgojno varstvene dejavno-
sti. Otrokom iz družin, kjer 
je bil dohodek na družinske-
ga člana do 2800 dinarjev na 
mesec, krije občinska skup-
nost vzgojnino v višini 100 
odstotkov. Najvišji odstotek, 
65 odstotkov od ekonomske 
cene pa krijejo starši, katerih 
dohodek znaša nad 7000 di-
narjev mesečno na družin-
skega člana. 

JANEZ VEDENIK 

RAZMIŠLJANJE O SNEŽNIH NEVŠEČNOSTIH 

NE LE PO KOMUNALCIH 
Ali znamo prijeti za metlo in lopato? 

v zadnjem času, še pose-
bej zaradi zimskih promet-
nih razmer, se veliko pogo-
varjamo o tem, da v Slove-
niji kot pretežno alpski de-
želi nismo usposobljeni za 
pravočasno in ustrezno 
ukrepanje v zimskih razme-
rah, saj nas baje že nekaj 
centimetrov snega spravi v 
marsikakšno zagato, zama-
ši cestne pretoke vozil in 
povzroči še celo vrsto dru-
gih nevšečnosti. 

Menda v skandinavskih 
deželah in nekaterih alpskih, 
ki so na veliko od matere na-
rave obdarjene z mnogimi 
zimskimi radostmi, velja, da 
izredna presenečanja lahko 
povzroči samo snežna odeja, 
ki pokrije zemljo v debelini 
nad meter in pol. Sele tako 
debela snežna odeja je torej 
pri njih opravičilo za po-
membnejše cestne in dru-
gačne prometne zastoje, to-
rej za izredna presenečenja, 
ki zamašijo komunikacije, 
glavne, lokalne ali drugačne 
poti in stranpoti. 

Da bi se približali bistvu 
problema smo se odpravili v 
mozirsko občino, saj bi po 
svojih naravnih danostih so-
dila v prej omenjeni koš alp-
skih snežnih območij. Pogo-

varjali smo se z mozirskimi 
komunalci, ki skrbijo za lo-
kalne ceste v vseh razmerah, 
tudi zimskih. Zanimivo je 
pri tem razmišljal Alojz 
Bastl, direktor mozirske de-
lovne organizacije VEZ, ki je 
med drugimi dejavnostmi 
pristojna tudi za komunalo. 

Predvsem je prepričan, da 
je kakovost dela v zimskih 
razmerah pri nas neznansko 
odvisna od razpoložljivega 
denarja, kar se najprej pozna 
v vseh potrebnih pripravah 
na zimske razmere in nev-
šečnosti. Mozirski komunal-
ci menijo, da občani vzpore-
dno s svojimi poudarjenimi 
potrebami in zahtevami za 
urejanje zimskih razmer, zla-
sti na cestah, niso tako zelo 
goreči pristaši, kadar je treba 
urejati vprašanja sredstev 
oziroma niso pripravljeni ra-
zumeti teh finančnih zavor 
delovanja v zimskih razme-
rah. Komunalci v Mozirju tu-
di menijo, da smo vsi porab-
niki cest dokaj nestrpni, saj 
hočemo kot občani že drugi 
dan po bolj poštenem sneže-
nju imeti suho cesto. 

Posebno vprašanje je še, 
ali je treba toliko soli za posi-

panje cest, kot imamo nava-
do mi. 

Vsekakor je najslabše na 
področju vzdrževanja in ure-
janja krajevnih cest, kar je v 
pristojnosti krajevnih skup-
nosti in njihovega razpolož-
ljivega denarja in volje, med-
tem ko za lokalncceste velja 
- vsaj tako zatrjujejo mozir-
ski komunalci - da so po 
sneženju takoj naslednje ju-
tro vse njihove ceste v glav-
nem splužene. Seveda ne či-
sto do asfaltne podlage, v ko-
likor sploh je takšna podlaga 
na cestah. Komunalci poži-
rajo tudi dosti grenkih besed 
na račun čiščenja cest, ulic 
ter pločnikov v večjih zasel-
kih in urbaniziranih sredi-
ščih, čeprav je tudi takšno 
čiš'čenje večinoma v pristoj-
nosti krajevnih skupnosti. 

Res pa je, če takole po do-
mače in preprosto človeško 
razmišljamo; ob zasneženih 
jutrih je čedalje manj videti 
čistilcev snega pred lastnimi 
pragi. Kot, da vsi nekoga ča-
kamo, da bo od nekod prišel, 
po možnosti z lopato ali met-
lo, in nam počistil naš lastni 
prag ali prostor pred izložbo 
in lokalom.. . Tudi o tem ve-
lja razmišljati. In to, ustvar-
jalno! MITJA UMNIK 

ČRNA PIKA I12ESH3 
To pot dodeljujemo črno piko Rekreacijsko-turističnemu 

ccntni Golte, upravljalcu centra Rdeči dvorani Titovo Velenje 
in celjskemu Izletniku. Nikakor namreč ne moremo doumeti, 
da se še zdaj, sredi /ime, ko smučarske planjave tega centra 
privabljajo vse več smučarjev, ne morejo dogovoriti za en sam 
samcat redni avtobus, ki bi vzdrževal zvezo med Mozirjem in 
Žekovcem oziroma spodnjo postajo gondolske žičnice. Tako 
morajo tisti, ki pridejo do Mozirja z avtobusi, največkrat 
pešačiti dobre štiri kilometre in to z opremo, ki ni za tovrstne 
sprehode nič kaj primerna. Med tednom še nekako gre, ob 
sobotah naj bi avtobus vozil dvakrat, ob 11. uri in ob 13.30, pa 
ga v glavnem ni. ob nedeljah, ko je smučarjev največ, pa 
avtobus ne vozi. Res »zgledna« organizacija pri tem nesrečnem 
ski busu zasluži ob črni piki tudi ostro grajo. 

Zvezdico pa namenjamo to pot prijazni odjugi, ki je v 
novoletnem času namesto komunalcev, hišnih svetov in uprav-
Ijalcev stavb, tako temeljito razrešila zadrege z nakopičenim 
"»negom in ledenimi pastmi. Tako je odjuga mnogo prispevala 
'"di k stabilnejšem počutju občanov, ki so tako na neledenih 
"eh le lahko pogumno in vzravnano zakorakali v novo stabili-
zacijsko leto. Ob tem ponižno prosimo ustrezne organe in 
•̂̂ 'Ijsko mestno stražo, da ob prihodnjem sneženju neodgovor-

""̂ že, ki ne premorejo lopat za čiščenje pločnikov, opomnijo s 
takšno denarno kaznijo, saj grožnje in apeli na višjo zavest 
očitno ne zaležejo. Zvezdica torej za odjugo, ki se ji še vnaprej 
'oplo priporočamo. 

CESTO NAD KOZJEM SPODKOPAL 
PLAZ 

Prednovoletna odjuga je sicer naredila veliko koristi ko-
munalcem, ker jim je pomagala očistiti cestišča, obenem pa 
je povzročila tudi grde nevšečnosti prebivalcem ožjega Koz-
janskega. Zaradi razmočenosti zemljišča, predvsem pa zato, 
ker delo ni bilo opravljeno tako, kot bi moralo biti, je plaz 
močno poškodoval del nove obvozne ceste nad Kozjem, ki 
je sedaj seveda neprevozna in zaprta. Obvoz je mogoč po 
stari cesti preko Ključic. Cestno podjetje Celje bo bojda 
cesto usposobilo šele spomladi, ko bodo mogoča zemeljska 
dela. 

Tekst: DS. Foto: DM 

t e d n i k o v l h t e r y j u 

MEDICINA JE ŠE 
VEDNO UMETNOST 

Polnih triintrideset let je 
minilo, odkar je prišel v Ce-
lje človek, zdravnik, ki je 
neločljivo povezan z raz-
vojem celjske bolnišnice, 
njene kirurgije in kasneje 
urologije. Bil je ravnatelj 
bolnišnice, predstojnik ki-
rurgije in ustanovitelj uro-
loškega oddelka. V teh dneh 
pa se poslavlja od bolnišni-
ce in od Celja: primarij do-
cent dr. Zvonimir Sušteršič. 

NT: Vodstvo celjske 
bolnišnice ste prevzeli v 
odločilnem času za njen 
razvoj. Kaj je to pome-
nilo? 

Z.Šušteršič: -Pred 34 leti 
sta me poklicala takratni mi-
nister za zdravstvo dr. Ahčin 
in profesor Lavrič in rekla: 
,V Celju je treba urediti ki-
rurgijo in bolnico. Tako kot 
je, ne more biti. Pojdi v Ce-
lje.' Sel sem. Kirurgija je bila 
na ravni lazareta, cela bolni-
ca pa v gradnji. Dvomil sem 
v uspeh, pa sem vseeno za-
grabil za delo. Začeli so se 
težki časi. 

Celjska bolnišnica je ta-
krat imela nekaj čez 400 po-
stelj in le 13 zdravnikov. Vsi 
smo delali nepretrgoma, noč 
in dan, petek in svetek. Vse 
le za redno plačo. Ne le 
zdravniki, tudi ostali zdrav-
stveni in nezdravstveni de-
lavci. Živeli smo kot ena dru-
žina - samo za svojo dolž-
nost. Toda to so bili izjemni 
časi, ta prva leta svobode. 

Čeprav brez vsakih osnov, 
smo uredili administracijo in 
z njo dobili osnovne stati-
stične podatke. Na kirurgiji 
smo uredili osnovne sanitar-
ne pogoje za varno delo. Ze 
po šestih letih sem lahko po-
ročal, da smo že tako daleč, 
da smo v Celju odprli šolo za 
medicinske sestre. Sester 
nam je namreč izredno pri-
manjkovalo, še zlasti, ko so 
bile leta 1948 odpuščene vse 
sestre redovnice. Iz nove šo-
le so tudi po zaslugi njene 
izjemne ravnateljice sestre 
Skrabčeve izšle odlične me-
dicinske sestre, šola pa je bi-
la ena najboljših v Sloveniji. 

Ogromno dela je zahtevala 
sarna gradnja bolnišnice. 
Nemci so namreč pustili vse 
na začetku gradnje, mi pa 
smo bili brez vsakih progra-
mov in načrtov. Gradili smo 
na osnovi preprostih skic iz 
temeljev, namenjenih za bol-
nico z 2000 posteljami. Po-
magali so nam ljudje izven 
bolnice in številne delovne 
organizacije. Tako je šlo. 

Po sedmih letih, ko so me 
med specializacijo v Parizu 
nepričakovano razrešili 
funkcije ravnatelja, sem se 
še bolj posvetil kirurgiji. 
Kmalu je bila na ravni kot na 
primer v Mariboru in zelo 
blizu ljubljanski. Po desetih 
letih je na njej delalo že 
10-12 zdravnikov. Trdo delo 
pa se je še kar nadaljevalo. 
Dobro je bilo, kar potrjujejo 
tudi številni ugledni zdravni-
ki, ki so izšli iz celjske bol-
nišnice, kot so prof. Orel, 
doc. Jezernikova, prim.Pol-
šak, prof. Lukič . . . 

Leta 1964, 1965 se je spet 
zapletlo in končalo tako, da 
so me razrešili vodstva kirur-
gije. Takrat sem že bil spe-
cialist tudi za urologijo in 
umaknil sem se na zadnjo 
postojanko - kot Črtomir v 
Bohinjsko dolino. Na urolo-
giji sem našel dobre sodelav-
ce, zlasti v dr. Žuntru. Urolo-
gijo smo razvili na raven, ki 
velja tudi v Jugoslaviji za 

eno vidnejših. Ko sem do-
polnil 65 let, sem se umaknil 
na mesto strokovnega sveto-
valca. Od takrat delam v mi-
ru in zati.šju, tisto, kar me 
zanima." 

NT: Vaša vloga pri raz-
voju celjske bolnišnice 
je velika, bolj od tega pa 
je poznan vaš strokovni 
doprinos k razvoju slo-
venske kirurgije, kajne? 

Z.Šušteršič: -Na področju 
kirurgije sem res storil mar-
sikaj novega. Ze leta 1946, ko 
sem bil še na Kliniki v Lju-
blani, smo zaradi pomanjka-
nja žebljev za osteosintezo 
prelomov stegneničnega 
vratu uporabili vijak, ki je 
šel v kost kot izvijač. Tudi 
zamisel, da teče vijak po vo-
dilni žici, je bila nova. Vijaki 
so opravili svojo nalogo. Do 
200 osteosintez smo tako na-
redili. 

Med prvimi na svetu sem 
rekonstruiral razpočen bron-
hus. Raztrgal se je po topi 
poškodbi, šiv pa je bil možen 
le ob odstranitvi zgornjega 
pljučnega lobusa. Dva taka 
bronha sem uspešno zašil. 

Dobro se spominjam tudi 
sedemletnega fantiča, ki je 
utrpel embolijo glavne arte-
rije, ki prehranjuje črevo. 
Pripeljali so ga, ko je bilo že 
odmrto. Obsežna resekcija 
črevesa je uspela, čeprav ni-
smo imeli takrat primerne 
parenteralne prehrane. Fan-
tič je preživel, zaostal pa je v 
rasti. S profesorjem Mahko-
to sva takrat prišla na misel, 
da bi s hormoni pospešili 
razvoj. Uspelo je. 

Izdelal sem modifikacijo 
operacije prostate, ki omo-
goča zaradi očesne kontrole 
natančno izluščenje.« 

NT: O tem, kakšna je 
bila pred tremi desetlet-
ji celjska bolnišnica, ste 
precej povedali. Kakšno 
zdravstveno varstvo pa 
nam danes daje? 

Z.Šušteršič: »Ožje specia-
lizacije, kot so na primer pla-
stika. urologija. . . so na viso-
ki ravni. Tisto, kar bi naj re-
gionalna bolnišnica pretežno 
vršila, pa je včasih na nižji 
ravni kot pred leti. Poleg te^ 
ga je vse preveč tehnizirano"? 
Medicina se je tako usmerila 
v tehniko, da zdravnik vča-
sih bolnika skoraj ne pogle-
da in dela zaključke iz rezul-
tatov preiskav. Medicina pa 
je še vedno umetnost. Ni či-
sta znanost, čista matemati-
ka. Opraviti imamo z živim 
človekom. Tehnizacija in 
združevanje v prevelike 
ustanove so danes osnovne 
napake zdravstva.« 

MILENA B. POKLIC 



DANILO 
PODGORNIK 

Vsako slovo je težko. Zad-
nje še toliko bolj, ker vrnitve 
ni več. Ostaja pa zavest, da je 
človek nekaj napravil v svo-
jem življenju. To še kako ve-
lja za Danila Podgornika, ki 
mu je kruta usoda pretrgala 
nit življenja sredi ustvarjal-
nega dela, največjega živ-
ljenjskega elana in prizadeva-
nja. Delavci TOZD Tkanine 
tekstilne tovarne Prebold so 
izgubili strokovnjaka, ki je 
obvladal področje svojega 
dela, predvsem pa so v Dani-
lu, svojem direktorju, videli 
human odnos do sodelavcev 
in tovarišev. 

Danilo Podgornik se je ro-
dil pred 53 leti. Oče je bil za-
veden slovenski učitelj in ta-
koj po prihodu nemškega 
okupatorja je moral kot tiso-
če drugih zavednih Sloven-
cev na pot izgnanstva. Po 
osvoboditvi se je vrnil v svoj 
rojstni kraj in v Mariboru 
končal gimnazijo. Študij je 
nadaljeval na univerzi v 
Ljubljani, kjer je leta 1956 di-
plomiral. Od tu ga je pot pri-
peljala v Prebold, kjer si je 
ustvaril družino ter se ji zapi-
sal z vso toplino in ljubeznijo, 
kakršni je premorel le Da-
nilo. 

Ze na fakulteti je bil Danilo 
član Zveze komunistov. Ob 
študiju kemije se je v tistem 
času še posebej živo zavze-
mal za študij marksizma in 
leninizma. Tudi Danilo Pod-
gornik je razumel proizvodno 
delo predvsem kot prispevek 
k bogatitvi naše celotne so-
cialistične samoupravne 
družbe in kot osnova za lepše 
življenje našega delovnega 
človeka in občana. Njegova 
aktivnost v krajevni skupno-
sti in v občinskih družbeno-
političnih organizacijah je bi-
la vsem za vzgled. Predvsem 
tudi zato, ker je bil Danilo 
Podgornik zanesljiv v svojih 
dejanjih. 

Na zadnjo pot v Ljubljani 
so ga poleg svojcev pospre-
mili tudi številni delavci TT 
Prebold, krajani Prebolda in 
predstavniki skupščine obči-
ne Žalec. 

JANEZ VEDENIK 

MOZIRJE IN MLADI 

VIHTELI TUDI KRAMPE 
Marija Naglič: »Nismo počivali* 

v mozirski občini je več 
kot 3600 mladih, ki so pove-
zani v 14 osnovnih organi-
zacijah po krajevnih skup-
nostih, 12 v delovnih orga-
nizacijah 5 v aktivih mla-
dih zadružnikov in 4 v 
osnovnih šolah. 

Delo v minulem letu je bi-
lo pestro v vseh osnovnih or-
ganizacijah, veliko je bilo 
storjenega, lahko pa bi bilo 
še več. O delu nam je sekre-
tarka • občinske konference 
ZSMS Mozirje Marija Na-
glič takole pripovedovala: 

•Med večje akcije, ki smo 
jih opravili velja omeniti IV. 
etapo pohoda po poteh Štiri-
najste divizije, kviz mladih v 
kmetijstvu, razpravo o druž-
benoekonomskem položaju 
mladih, občinsko tekmova-
nje Naša beseda 81, volilne 
programske konference, 
mladinska delovna brigada 
Slavko Šlander je bila na de-
lovni akciji Krajina 81 in se 
je vrnila z vsemi možnimi 
priznanji. Mladi z naše obči-
ne so se udeležili mladinske 
poletne politične šole v Vikr-
čah pri Ljubljani, pripravili 
pa smo pohod po poteh Sol-
čavske sanitete. Poleg tega 
se je aktivnost OK ZSMS 
Mozirje kazala tudi v navezo-
vanju stikov z ostalimi DPO 
v občini, 0 0 ZSMS na tere-
nu in drugih akcijah kot 
NNNP 80,81, srečanje mla-
dih celjske regije. 

To so akcije širšega obse-
ga, ki pomenijo prikazovanje 

našega dela. V začetku se je 
ob izvedbi akcij kazala sla-
bost občinske konference v 
tem, da še ni bilo popolne 
kadrovske zasedenosti posa-
meznih področjih konfe-
renc, komisij in centrov, ta-
ko da je organizacija akcij 
slonela na ramah posamezni-
kov. S poznejšimi kadrov-
skimi rešitvami se je tudi or-
ganizacijska moč same OK 
večala in tako dosegla zaže-
leno raven. Kar zadeva samo 
navezovanje stikov OK 
ZSMS z našimi osnovnimi 
organizacijami, to je z OO 
ZSMS na terenu, aktivi mla-
dih zadružnikov, Zgornjesa-
vinjskim študentskim klu-
bom, lahko rečem da so bili 
v tem smislu vloženi napori. 
Uspehi se kažejo v ustanovi-
tvi dveh novih OO ZSMS v 
Lokah in v DO Iskra Feriti 
Ljubno, Solčava in da je v 

TOZD Gradbenik Ljubno in 
še v nekaterih OO pripravlje-
no za ustanovni sestanek 0 0 
ZSMS, ter da nam je uspelo 
poživiti delo v marsikateri 
OO ZSS. Oblika dela preko 
komisij in^ centrov pri OK 
ZSMS še ni zaživela v za-
dostni meri. Ob konkretnih 
akcijah so aktivnost pokazali 
le predsedniki oziroma vo-
dje centrov. Res je tudi, da 
bodo določene komisije cen-
trov treba še kadrovsko izpo-
polniti. Posebej pa bi lahko 
pohvalila delo centra za mla-
dinske delovne akcije, ki je 
lani storil praktično vse, da 
se je naša MDB Slavko Šlan-
der dobro odrezala v Beli 
Krajini. Prejela je veliko 
priznanj in še posebno priz-
nanje mesta Črnomelj. 

Mladi so bili aktivni tudi 
na področju kulture in tele-
sne kulture in na področju 
idejno političnega dela. 
Izvedli smo dva seminarja 
preko konference mladih de-
lavcev in posvet z vodstvi 
OO ZSMS, kjer smo med 
drugim spoznali naš družbe-
nopolitični sistem in mesto 
ZSMS v njem, predvsem s 
poudarkom na našo občino. 

Mislim pa, da bo treba več 
storiti pri idejnopolitičnem 
izobraževanju mlajših mla-
dincev in doseči to, da se bo-
do udeleževali izobraževa-
nja, ki jih organizirajo druge 
družbenopolitične organiza-
cije. 

T. TAVČAR 

PROTI CELODNEVNI OSNOVNI 
ŠOLI 

Delegacija krajevne skupnosti iz Vinske gore v žal-
ski občini meni, da starši v tem kraju niso zainteresi-
rani za celodnevno osnovno šolo. Po njihovem mnenju 
jih le-ta odtujuje zemlji in kmečkemu delu. Otroci iz 
Vinske gore so v višjih razredih, te obiskujejo v Vele-
nju, vključeni v celodnevno osnovno šolo, zato delega-
cija predlaga, da je treba proučiti možnost, da kmečki 
otroci ne bi bili vključeni v celodnevno šolo. Očitno so 
delegati pozabili, da celodnevna šola izpolnjuje cilje 
kot so čim boljša izobrazba, vzgoja in varstvo. Ne 
nazadnje so pozabili, da imajo otroci iz vseh okolij, 
tako delavskih kot kmečkih, enake pravice do družbe-
nih dobrin. Navsezadnje pa tudi ni prav, da bi pri 
izvajanju celodnevnega pouka ločili kmečke otroke od 
ostalih ter jih tako prikrajšali za nekatere dobrine. Ce 
pa starši potrešajo otroke pri kmečkih opravilih, po-
tem jih je pač treba spomniti na to, da otroci domov 
prihajajo že z vsemi opravljenimi nalogami 

JANEZ VEDENIK 

PREHOD PRI PEVCU V ŠTORAH 

ČEZ PROGO PEŠ 
Krajani Drage težko do doma 

Na podlagi mnenj republiške 
komisije, ki je pred letom in pol 
pregledovala železniške proge 
na celjskem območju, so že za-
čeli zapirati za promet prve, 
neustrezno opremljene in nepre-
gledne prehode. 2al pa se v ne-
katerih primerih ne držijo dogo-
vora, da je potrebno občanom v 
tem primeru zagotoviti drug, 
ustrezen dovoz do njihovih do-
mov. 

Tako so na primer pred nekaj 
več kot dvema mesecema zaprli 
za promet železniški prehod pri 
Pevcu v Storah in s tem obča-
nom Drage - kakšnih sedemde-

set jih je - večji del zime in ot 
večjih nalivih zaprli dovoz dc 
njihovih domov. 

Prehod in most čez Voglajnc 
so si uredili krajani Drage sam 
s prostovoljnim delom in preč 
časom tudi odkupili zemljišč« 
za 60 metrov dolgo cesto od mo 
stu do regionalne ceste Celje 
-Šentjur. Pred dvema mesece 
ma pa so jim prehod zožili, ta 
ko, da ga lahko uporabljajo le š( 
kot peš pot, za dovoze pa naj b: 
uporabljali prehod na Opoki ir 
ozko ter slabo vzdrževano cestc 
na levem bregu Voglajne, ki jc 
ob večjih nalivih reka poplavi 
pozimi pa je zaradi snega in le 
da tudi komaj prevozna. 

Za krajane Drage, ki so vednc 
z udarniškim delom skrbeli, da 
so imeli dobro cestno povezavo 
z ostalimi krajani, je bilo zaprtje 
prehoda pri Pevcu precejšen 
udarec. Se posebej, ker se jih 
precej vozi z avtomobili na delo. 

Prav je, da so nepotrebni ir 
slabo opremljeni železniški pre 
hodi zaprejo, saj je republiška 
komisija ugotovila, da jih je na 
Celjskem odločno preveč ir 
predstavljajo precejšnjo oviro za 
varnejši promet. Seveda pa bi 
morali pri zapiranju prehodov 
pravočasno poskrbeti za ustrez-
ne nadomestne prehode in d& 
vozne ceste, da ne bi nekaterih 
krajev odrezali od pomembnej-
ših prometnih žil. Vsekakor je v 
»štorskem primeru« manjkala 
koordinacija med železničarji ir 
tamkajšnjo krajevno skup-
nostjo. 

S. SROT 

POKOJNINSKO IN INVALIDSKO ZAVAROVANJE 

ZA ZAVAROVANCE UGODNEJŠE 
Osnutek zakona o temeljnih pravicah prinaša novosti 

V javni razpravi je Osnutek za-
kona o temeljnih pravicah iz po-
kojninskega in invalidskega za-
varovanja. Poteka v samouprav-
nih interesnih skupnostih pokoj-
ninskega in invalidskega zavaro-
vanja, v okviru zveze sindikatov 
in socialistične zveze. Za izraža-
nje mnenj, stališč, pripomb in 
predlogov je tako dovolj možno-
sti. Poglejmo na kratko nekatere 
bistvene značilnosti osnutka. 

Kot temeljne pravice iz pokoj-
ninskega in invalidskega zavaro-
vanja so določene pravice do sta-

rostne pokojnine, do razporedi-
tve na druga ustrezna dela oziro-
ma naloge, do ustrezne zaposli-
tve, prekvalifikacije ali dokvalifi-
kacije ter ustreznega denarnega 
nadomestila, pravica do invalid-
ske pokojnine, do družinske po-
kojnine in pravica do denarnega 
nadomestila za telesno okvaro. 

Pravica do starostne pokojni-
ne je vezana na starost in zavaro-
valno dobo. Po novem zakonu 
gostota zavarovalne dobe ni več 
dopolnilni pogoj, saj je delavec 
dal svoj prispevek združenemu 

delu in ni pomembno, iz katere-
ga dela njegove delovne dobe je 
ta prispevek/ Predvidena je tudi 
možnost, da lahko zavarovanec 
uveljavlja pravico do starostne 
pokojnine tudi še preden dopol-
ni določeno starost. V tem prime-
ru se njegova pokojnina ustrezno 
zmanjša zaradi njenega daljšega 
uživanja, a le do starosti, ki je 
potrebna za pridobitev pravice 
do starostne pokojnine. 

Višina starostne pokojnine je 
po predlogu odvisna od njegove-
ga individualnega osebnega do-

hodka, ki ga je dosegel s tekočim 
in minulim delom in dela dohod-
ka iz minulega dela. Glede časov-
nega obdobja, iz katerega se vza-
mejo osebni dohodki za odmero 
pokojnine, pa predlagajo, da bi 
naj to bili osebni dohodki, ki jih 
je delavec dobil v katerihkoli za-
porednih desetih letih zavarova-
nja, ki so zanj najugodnejša. Ta 
najugodnejša leta pa ne bi zava-
rovanec izbiral sam, temveč bi 
mu jih določili po uradni dolžno-
sti. Vsak torej mora dobiti naj-
več, kot pač lahko. 

Novosti so tudi že pri samem 
pojmu invalidnost. Ocena delov-
ne zmožnosti naj ne bi bila več 
povezana le z določenim delov-
nim mestom, temveč tudi z vse-
mi tistimi deli in nalogami, ki jih 
je zavarovanec opravljal ali bi jih 
lahko v okviru svoje strokovne 
izobrazbe oziroma delovne zmož-
nosti, ki si jo je pridobil z delom 
v okviru svoje delovne organiza-
cije. Zaradi takega pojmovanja 
invalidnosti je v predlogu tudi 
pojem preostale delovne zmož-
nosti. 

Zavarovanec s preostalo delov-
no zmožnostjo ima po osnutku 
zakona pravico do razporeditve 
na ustrezna dela oziroma naloge, 
po potrebi do prekvalifikacije in 
dokvalifikacije in do denarnega 
nadomestila v temeljni organiza-
ciji ali skupnosti, kjer je delal, ko 
je nastala invalidnost. Kadar to 
ni mogoče, uveljavlja te pravice v 
skupnosti pokojninskega in in-
validskega zavarovanja. Kadar 
pa delavca ni mogoče razporediti 
na ustrezna dela, pridobi pravico 
do invalidske pokojnine. 

Pri družinskih pokojninah se 
razširja krog družinskih članov, 
ki lahko uveljavljajo pravico do 
družinske pokojnine. Pogoji, ki 
jih morajo družinski člani izpol-
njevati, bodo določeni z zakoni 
republik oziroma pokrajin in s 
samoupravnimi akti skupnosti. 

Pravice borcev NOV so ureje-
ne z republiškimi in pokrajinski-
mi predpisi, ocenjujejo pa, da je 
raven varstva primerna in spre-
membe ne bodo potrebne. 

RIKO JERMAN 

Narava je spet vzela svoje. Takoj 
ob vstopu v novo leto tudi življenje 
uglednega družbenopolitičnega de-
lavca, slovenskega gospodarskega 
in finančnega strokovnjaka, člove-
ka, ki je svojo pot žačel v Celju in jo 
tu tudi sklenil, Rika Jermana. Celje 
je postalo njegovo zadnje bivališče. 
Žaro z upepeljenimi posmrtnimi 
ostanki so položili k večnemu po-
čitku v petek, 8. januarja, na mest-
nem pokopališču v družinskem 
krogu in ob navzočnosti najožjih 
sodelavcev. Na tej poti sta poslovil-
ne besede izrekla nekdanji pred-
sednik Okrajne^ ljudskega odbo-
ra Celje, Peter Sprajc in guverner 
Narodne banke Slovenije, Mirko 
Jamar. Zapel je tudi Komorni mo-
ški zbor. 

Tiho in boleče je bilo slovo od 
človeka, ki se je ro4il pred skoraj 
64. leti v Zabukovici pri Žalcu in ki 
je svoje delo začel v Celju, v denar-
nem zavodu. Toda, zdaj je bilo pre-
malo časa za večje aktivnosti. Mno-
ge načrte je prekrižal okupatorjev 
prihod. Spoznal je vojne grozote, se 
avgusta 1944. leta pridružil borcem 
Kozjanskega odreda, bil v sloven-
ski diviziji KNOJ. Po demobilizaci-
ji 1946. leta je delal v Celjski mestni 
hranilnici, bil za tem nekaj let v 
Ljubljani, dokler ga pot spet ni pri-
peljala nazaj v Celje. Tu je bil za 
tem od 1950. do 1954. leta predsed-
nik mestnega in zatem še sedem let 
predsednik okrajnega ljudskega 
odbora. To je čas, v katerem je 

spodbujal m usmerjal pomembna 
komunalna dela, preobrazbo indu-
strije na celjskem območju. To je 
bilo obdobje vzpona rogaške ste-
klarne, uvajanja novega programa 
v Konusu, modernizacije tekstilne 
industrije, velenjskega rudnika, za-
četka gradnje šoštanjske termo-
elektrarne, preobrazbe celjske ke-
mične industrije itd. To je bilo ob-
dobje njegovega uspešnega reševa-
nja in usmerjanja velikih gospodar-
skih nalog. Svoje pomembno delo 
je opravil tudi pri organizaciji dveh 
velikih gospodarskih razstav v Ce-
lju. Položil je temelje Celju kot se-
jemskemu mestu. Bil je tudi tisti, 
ki je po katastrofalni poplavi 1954. 
leta spodbudil začetek velikih re-
gulacijskih del na Savinji. Z enako 
vnemo se je zavzemal za reševanje 
šolstva, zdravstva in kulture. 

Bil je delaven človek, izrednih 
pobud, aktivist, ki je uspeval tudi 
zaradi svoje poštenosti, odgovorno-
sti. 

Ob vsem tem ni naključje, da so 
ga klicala odgovornejša mesta, da 
je moral v republiško središče, kjer 
je prav tako zavzemal najodgovor-
nejše družbenopolitične funkcije, 
od člana izvršnega sveta republiške 
skupščine, do generalnega direk-
torja Splošne gospodarske banke, 
republiškega sekretarja za finance, 
pomočnika in nazadnje še namest-
nika guvernerja Narodne banke 
Slovenije. 

Delo, ki ga je začel v Celju, je 
nadaljeval v širšem obsegu v Ljub-
ljani. In tudi zdaj so prevladovala 
gospodarska in finančna vprašanja. 
Pomemben je bil njegov delež v 
preobrazbi bančništva, v poudar-
ku, da naj z ustvarjenimi sredstvi 
razpolaga delovni človek, neposre-
dni proizvajalec. 

Umrl je človek, ki je dal izreden 
delež pri graditvi nove države, pri 
ustvarjanju novih odnosov med 
ljudmi. Riko Jerman ima zaradi 
svojega plodnega dela pomembno 
mesto v zgodovini našega samoup-
ravnega socialističnega razvoja. 

Za to delo je prejel tudi mnoga 
odlikovanja, tako Medaljo za hra-
brost, Red zasluge za narod tretje 
stopnje. Red dela z rdečo zastavo. 

Riko Jerman je odšel, toda spo-
min nanj bo večno živel. 

M. BOŽIČ 

V SLOVENSKIH 
KONJICAH MAJA 
FLUOROORAFI* 
RANJE 

Po štirih letih bo maja ' 
konjiški občini ponovm 
fluorografiranje prebival 
stva. Zadnje fluorografiranj' 
prebivalstva avgusta 1978 j; 
pomenilo precejšen dopri 
nos k pravočasnemu odkri 
vanju, preprečevanju ii 
zdravljenju tuberkuloze i: 
drugih obolenj prsnega koš 
ter sladkorne bolezni. Takra 
je bilo pregledanih 9780 ot 
čanov, med njimi pa so n 
novo odkrili 14 primerov ti 
berkuloze in 85 drugih obe 
lenj prsnega koša. Med 794 
pregledanimi občani so n 
novo odkrili 169 sladkorni 
bolnikov. 

Na letošnjo preventivn 
akcijo se v občini že pripra^ 
Ijajo. Za zavezance, torej sti 
rejše od 39 let, bo Ouorogri 
firanje brezplačno in bo str( 
ške pokrila občinska zdra^ 
stvena skupnost. Organizac 
je združenega dela, ki bod 
pristale na fluorografiranj 
vseh delavcev, torej tu« 
mlajših od 39 let, pa bodo p 
predlogu odloka, ki ga bo i 
obravnavala delegatsh 
skupščina, krili strošk 
sami. 

MB 



MLADI, VOJAŠKE ŠOLE IN POKLICI 

ZA BRANILCA SVOJE DOMOVINE 
Široka paleta vojaških šol in poklicev po vsej Jugoslaviji 

»Vojaški poklic kot de-
lo pri obrambnih pripra-
vah družbe, predvsem pa 
kot dejavnost aktivnega 
starešine v naših oboro-
ženih silah, ima za našo 
socialistično skupnost v 
današnjih mednarodnih 
razmerah in na današnji 
stopnji družbenega raz-
voja zelo velik pomen. 
Ce realno ocenimo raz-
voj situacije v svetu, je 
zanesljivo, da bo morala 
naša družba še dolgo po-
svečati izredno pozor-
nost pri organiziranju 
svoje obrambe in da bo 
morala tudi pridobiti 
posebne, poklicne kadre 
za to delo. To obeta temu 
poklicu dolgoročno per-
spektivo. 
(Citat iz uvodnega teksta, 
»Vojaški poklic« v knjigi 
»Vojaška šole in vojaški 
poklic«, ki jo je izdal 
Zvezni sekretariat za 
Ljudsko obrambo) 

KATERE SO 
SREDNJE VOJAŠKE 
ŠOLE? 

V Jugoslaviji imamo 
trenutno enajst srednjih 
vojaških šol, posameznih 
smeri pa je mnogo več, 
tako da je možna dobra in 
pametna izbira za vsake-
ga mladinca, ki bi želel po 
končani osemletki nada-
ljevati šolanje na eni 
izmed srednjih vojaških 
šol. 

V Mostarju imajo Le-
talsko splošno srednjo 
vojaško šolo imenovano 
»Maršal Tito«. 

V Beogradu je Splošna 
srednja vojaška šola 
»Bratstvo in enotnost«, 

V Zagrebu imajo Sploš-
no srednjo vojaško šolo 
»Ivo Lola-Ribar«, 

v Ljubljani • deluje 
Splošna srednja vojaška 
šola »Franc Rozman-Sta-
ne« samo za kandidate s 
področja SR Slovenije (v 
omenjene štiri srednje 
vojaške šole je možen le-
tos vpis v prvi, drugi in 
tretji letnik!), 

v Sarajevu imajo Sred-
njo vojaško šolo kopen-
ske vojske z naslednjimi 
smermi: pehota, artileri-
ja. artilerijsko-raketne 
enote protizračne obram-
be. oklepne enote, inže-
nirstvo, zveze in atom-

sko-biološko-kemična 
obramba, 

v Zagrebu je tudi Te-
hnična srednja vojaška 
sola kopenske vojske s 
smermi strojništvo, elek-
trotehnika, raketarstvo. 

kemijsko-biološka in pro-
metna, 

v Rajlovcu je Letalsko-
tehnična srednja vojaška 
šola s smermi strojnote-
hnična, elektrotehnična, 
elektronskotehnična in 
telekomunikacijska, 

v Splitu je Mornariško-
tehnična srednja vojaška 
šola in 

v Novem Sadu Sanitet-
na srednja vojaška šola z 
dvema smerema medi-
cinsko in farmacevtsko 
(za ^o smer sprejemajo sa-
mo v 3. razred, v ostale 
navedene šole v tem od-

stavku pa v prvi in tretji 
razred)! 

VSI FANTJE, KI SO 
DRŽAVLJANI SFRJ 

se lahko prijavijo za 
vpis v srednje vojaške šo-
le, ki smo jih omenili. 
Splošni pogoji so, da so 
zdravi in sposobni, da ni-
so sodno kaznovani, da 
imajo priporočilo o mo-
ralnopolitičnih lastnostih 
za šolanje in službovanje 
v oboroženih silah ter da 
imajo soglasje staršev -
skrbnikov. Med posebni-
mi pogoji pa so seveda 
učni uspeh v osnovni šoli 
(najmanj dober) in da so 

rojeni leta 1966 ali ka-
sneje. 

UGODNOSTI, KI JIH 
NI MALO 

Učenci in gojenci sta-
nujejo med šolanjem v in-
ternatu in imajo na stro-
ške Zveznega sekretaria-
ta za Ljudsko obrambo 
pravico do stanovanja, 
hrane, oblačil in obutve, 
šolskega pribora, učbeni-
kov, zdravstvenega var-
stva, denarnega nadome-
stila za prevoz do doma in 
nazaj ob polletnih in let-
nih šolskih počitnicah ter 
do mesečnih denarnih 
prejemkov. 

Na posameznih sred-
njih vojaških šolah je še 
nekaj drugih ugodnosti, 
ki pa jih lahko kandidati 
zvedo na ustreznih me-
stih ob prijavi. 

NE POZABITE 
PREBRATI IN SE 
ODLOČITI 

Letošnji natečaj za 
srednje vojaške šole velja 
do 28. februarja 1982, o re-
šitvi prošenj pa bodo ko-
misije obvestile kandida-
te do konca marca. Pouk 
se začne 1. septembra in 
traja štiri ali dve leti. 

Kandidati, ki želijo na-
daljevati šolanje v sred-
njih vojaških šolah, naj 
poiščejo ustrezne infor-
macije pri Občinskem 
upravnem organu za 
Ljudsko obrambo v obči-
ni, kjer imajo stalno biva-
lišče. Tam bodo dobili 
vsa pojasnila. 

Informacije je možno 
dobiti tudi: 

v Splošni srednji voja-
ški šoli »Franc Rozman-
Stane« v Ljubljani (tele-
fon 061 - 345-686), 

Upravi vojaškega 
okrožja Ljubljana in 

Skupnosti za zaposlo-
vanje v občini, kjer je 
kandidat prijavljen. 

Uvodna informacija je 
možna tudi v šoli, pri ose-
bi, ki skrbi za to področje. 

Slovenci smo v voja-
ških poklicih izredno de-
ficitarni in prav bi bilo, 
da bi se več mladih slo-
venskih fantov odločalo 
za ta sicer težak in odgo-
voren, vendar nadvse ča-
sten poklic. Biti zavzet 
in vztrajen branilec do-
movine v uniformi voj-
ske, ki ji je poveljeval to-
variš Tito, je naloga, ki 
bi jo zmogel vsak zave-
den fant. Nova možnost 
za odločanje v vojaški 
poklic je pred vratil 

TONE VRABL 

PREMIERA »GOSPE Z MORJA« 
' v petek, 15. tega meseca bo v Slovenskem ljudskem gle-
dališču Celje v prevodu Maile Golobove uprizorjena drama 
norveškega dramatika Henrika Ibsena »Gospa z morja - (let-
nica nastanka 1888, prva uprizoritev na Slovenskem 1923 v 
ljubljanski Drami v režiji Osipa Šesta). Celjsko uprizoritev je 
na oder postavil režiser Albert Kos, dramaturg je bil Janez 
Žmavc, sceno in kostume je zasnoval Heinz Drusovvitsch, 
lektorica je bila Majda Križajeva. Nastopili bodo Ljerka 
Belakova, Milada Kalezičeva, Zvone Agrež, Janez Bermež, 
Peter Boštjančič, Miro Podjed, Bogomir Veras in Daša Ska-
pin. 

FOTO: V. BERK 

KONJIŠKA MLADINA SREDI 
PRIPRAV 

Mladi iz konjiške občine v tem času nadaljujejo s pripra-
vami na programsko volilno konferenco občinske konfe-
rence in osnovnih mladinskih organizacij. Pričeli so že v 
preteklem letu, z januarjem pa je steklo evidentiranje vseh 
možnih kandidatov za organe občinske konference in se-
veda tudi osnovnih organizacij. Pri tem nimajo težav, saj je v 
občini vrsta sposobnih mladincev za odgovorne funkcije. 

Vzporedno se že pripravljajo na mladinske delovne akcije 
na nivoju občine in republike, evidentirajo mlade za pohod 
po poteh XIV. divizije in mlade za sprejem v enote terito-
rialne obrambe. 

Med najpomembnejše naloge pa sodi priprava na 11. kon-
gres ZSMS. O kongresu so mlade že seznanili na politični 
šoli decembra. Odločili so se, da morajo na vsak način uspeti 
z obvešanjem mladih. Zato so že vzpostavili stike z delov-
nimi organizacijami, ki izdajajo interna glasila, da bodo tudi 
v njih prispevki o 11. kongresu in prispevki mladih. V 
krajevnih skupnostih bodo uredili obveščanje preko inter-
nih glasil in oglasnih desk. Več težav bo z obveščanjem v 
družbenih organizacijah in društvih, saj le redka izdajajo 
svoja glasila. Zato jih bodo skušali vključiti v obveščanje 
preko glasil delovnih organizacij in krajevnih skupnosti, 
predvsem pa občinskega glasila Dravinjski glas. 

MBP 

Po sklepu 

Komisije za delovna razmerja 
DO Hmezad export-import, Žalec 

OBJAVLJAMO 
naslednja dela in naloge 

1. Komercialna dela v zunanji trgovini 
2. Izvajanje zunanjetrgovinskih poslov 
3. Sortiranje hmelja I 
4. Tehnična manipulacija hmelja 

Pogoji: 
pod 1. 
a) končana višja ekonomska ali komercialna šola ZT 
smeri 
b) 3 leta prakse v zunanji trgovini 
c) izpit iz ZT poslovanja 
d) znanje nemškega ali angleškega jezika aktivno, 
zaželjeno pasivno znanje drugega tujega jezika, 
pod 2. 
a) končana višja ekonomska ali komercialna šola ZT 
smeri 
b) 2 leti prakse v zunanji trgovini 
c) izpit iz ZT poslovanja 
d) znanje enega tujega jezika aktivno ali pasivno 
pod 3. 
a) končana srednja kmetijska šola 
b) 3 leta prakse v hmeljarstvu 
C) poznavanje požarnovarnostnih predpisov in pred-
pisov iz varstva pri delu. 
pod 4. 
a) VK izobrazba - kmetijske smeri 
b) 3 leta prakse v hmeljarstvu 

Od vseh kandidatov se pričakujejo moralnopol i t ične 
vrline. 

Za dela in naloge pod 1. imajo prednost kandidati 
moškega spola, ker se delo opravlja delno tudi na 
terenu. 

Vsi zainteresirani kandidati naj pošljejo (ali se zglasi-
jo osebno) prošnje z vsemi dokazili na naslov: DO 
Hmezad export- import, Komisija za delovna razmerja, 
Vrečarjeva 14. 63310 Žalec, v roku 15 dni od dneva 
objave. 

Prijavljeni kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh 
po preteku objave 



KULTURNA POLITIKA 

NASTOPIL JE ČAS ODGOVORNOSTI 
Na celjskem območju kultura še ni povsod enakopravna 

Najbolj je seveda zaskrb-
ljujoče dejstvo, da so dele-
gacije za samoupravne inte-
resne skupnosti, sem sodi 
tudi kultura, med najmanj 
aktivnimi, tako po sklepč-
nosti, torej navzočnosti de-
legatov, kot po njihovi ak-
tivnosti pri ustvarjalnem 
delu samoupravnega načr-
tovanja kulturnega razvoja. 

To je zaskrbljujoče zaradi 
tega, ker smo se pač v naši 
družbi odločili za takšen na-
čin financiranja teh dejavno-
sti, da se o njem javno in de-
mokratično izrekamo vsi 
preko svojih delegacij. Od-
merjamo denar glede na 
trdnost gospodarske osnove 
in snujemo vsebinske pro-
grame. Tako bi pač naj bilo. 
Toda praksa nam v vsako-
dnevnem življenju kaže dru-
gače. Skupščine kulturnih 
skupnosti so že nekaj časa 
na robu sklepčnosti in to na 
celotnem celjskem območju. 
Delegati so molčeči ravno 
pri točkah dnevnega reda, ki 
obravnavajo srednjeročno 
ali letno načrtovanje, pri-
spevne stopnje in podobno. 

V razpravah se spuščajo v 
manj pomembne malenko-
sti. Iz delovnih organizacij, 
ki zaposlujejo po več tisoč 
delavcev, ni delegatov niiti 
na sejo, kaj še, da bi celo dali 
svoj glas k vsebinski kako-
vosti. 

V laški občini se srečujejo 
z realnim nizkim vrednote-
njem kulture, z izredno niz-
ko prispevno stopnjo in sta-
bilizacija je bila manipulacij-
ski izgovor za krčenje že itak 
prekratke kulturniške odeje. 
V mnogih občinah še nimajo 
dorečenih srednjeročnih na-
črtov, še manj vedo, kaj in 
kako bo z investicijami. 

V žalski občini so zgradili 
nekaj novih kulturnih do-
mov, pa v njih še zdaleč ni 
takega kulturnega utripa, 
kot so ga obljubljali ob pola-
ganju temeljnega kamna. 
Očitna primera sta Vransko, 
kjer imajo na odru betonska 
tla in v Letušu, pa še bi lahko 
našteval. Nekaj podobnega 
je tudi v šentjurski občini, na 
primer dom v Gorici pri Sliv-
nici, kjer se gostujoči nasto-
pajoči kulturniki hudujejo 

tudi nad domačini, ki slabo 
obiskujejo kulturne priredi-
tve. V Šentvidu so obnovili 
kulturni dom, tudi zaradi po-
treb brigadirskega naselja, 
razmišljajo pa na Planini o 
novem domu, čeprav je 
vmes med krajema le tri ki-
lometre. 

Vprašajmo se, posebno v 
občinah, kjer nimajo poklic-
nih kulturnih ustanov, koli-
ko so v zadnjem času porasle 
nekatere kulturne dejavno-
sti: dramske, likovne, literar-
ne. Glasbene so še najbolj 
aktivne in vsakoletne občin-
ske in področne revije odra-
žajo dejansko razvojno stop-
njo te dejavnosti. Težje pa je 
s tistimi oblikami, ki terjajo 
večja sredstva, vse po vrsti 
pa pesti pomanjkanje stro-
kovnih kadrov. Zato bi mo-
rali v občinah posvečati ob-
čutno več skrbi vzgoji mla-
dega strokovnega kadra in 
vlagati več naporov v šolanje 
in dodatno izobraževanje de-
laveev v amaterski kulturi. 

Ce niso ta vprašanja razre-
šena v kulturnih skupnostih 
ali zvezah kulturnih organi-
zacij, če o tem ne govorijo 
delegati na skupščinah, po-
tem ni čudno, če vse sloni na 
posameznikih, ki so pone-
kod že utrujeni, naveličani. 
Ponekod tudi niso več zmož-
ni slediti sodobnim zahte-
vam kulturnega razvoja in 
umetniške rasti. Ce ni načrt-
nega dela tam, kjer bi moralo 
biti, torej v samoupravnih 
okoljih, potem bo kulturni 
razvoj nazadoval. Nujno je 
treba o kulturnih potrebah 
delovnih ljudi, ustvarjalnosti 
mladih in vseh drugih po-
membnih vprašanjih, govo-
riti tudi v krajevni skupnosti 
in delovni organizaciji. Sred-
njeveško nazadnjaški stavek 
je bil izrečen pred kratkim v 
neki krajevni skupnosti v 
Celjski občini od krajevnega 
funkcionarja, ki je dejal, da 
se naj krajevna skupnost bri-
ga za komunalo, kultura pa 
je skrb kulturne skupnosti. 

Dokler bomo tako razmišlja-
li, potem se kulturi ne bodo 
vremena zjasnila. 

Kmalu bodo volitve, kma-
lu bodo v skupščinah sedeli 
novi delegati. Gospodarski 
položaj naše družbe terja 
trezno delovanje. Stabilizaci-
ja ni zmaj, ki bi kar požiral 
vse, kar smo do včeraj še mi-
slili, da bomo imeli. Stabili-
zacija je ustvarjalno dejanje 
naše družbe, terja le premiš-
ljene in pametne korake in 
če so premišljeni in pametni, 
lahko vodijo le k napredku, 
k slabim rešitvam pa smo jih 
do včeraj že itak preveč nare-
dili. Z načrtnim delom, pred-
vsem pa s samoupravno 
osveščenostjo in odgovor-
nostjo, tudi komunistov v 
delegacijah in v vseh delov-
nih in bivalnih okoljih lahko 
več naredimo. 

Dokler pa se bomo obna-
šali oportunistično, lenobno 
do rezultatov lastnega dela, 
tako dolgo ne smemo priča-
kovati kulturnega razcveta. 
In če nismo kulturni, smo 
slabi ljudje. 

DRAGO MEDVED 

KULTURNO DRUŠTVO NA PŠC 
DOBRO DELA 

Med 42 kulturnimi društvi, ki delujejo v celjski občini, je 
prav gotovo eno izmed zelo aktivnih Mladinsko kulturno 
društvo na Pedagoškem šolskem centru v Celju. 

Društvo je imelo redni letni občni zbor v torek dopoldne v 
dvorani kina Metropol. Poročilo o svojem delu so podale vse 
sekcije društva. Nekatere med njimi pa so svojo dejavnost 
predstavile kar na odru in tako strnile to točko dnevnega 
reda v prijeten kulturni program. Dijake in prisotne so s 
svojim nastopom razveselile članice pravljičnega krožka, 
predstavila se je skupina krožka za izrazni ples, s krajšim 
skečem so nastopili dijaki angleškega krožka, nastopili so 
lutkarji in gledališka skupina iz 4. d. 

V osnutku delovnega programa za šolsko leto 1981/82 so 
člani društva vnesli vrsto pomembnih nalog in akcij, ki se 
bodo odražale tudi pri vsebini umetnostne vzgoje. Se naprej 
bodo razvijali dejavnost po številnih krožkih in sekcijah in 
pri tem skrbeli za kvalitetno in kvantitetno rast društva. 
Med pomembnejš imi nalogami bo predvsem skrb za večje 
prireditve in proslave ob praznikih, organizacija obiska kul-
turnih prireditev, pogovor z kulturnimi ustvarjalci in tudi na 
vzgojo referentov za kulturo ne bodo pozabljali. 

MATEJA PODJED 

LJUDSKI PLESI IN PESMI NA 
POLZELI 

v petek zvečer bo v domu kulture na Polzeli celovečerna 
prireditev ljudskih plesov in pesmi. Nastopata folklorna 
skupina »Anton Tanc« iz Marijagradca in fantovski kvintet 
iz Vrha nad Laškim. Na sporedu so slovenski, bosanski in 
srbski plesi, vmes pa najlepše narodne pesmi in viže. 

T. TAVČAR 

POGLED NA PLATNO 

KASKADER 
Scenarij: Lavvrence Marcus po knjigi Kaskader 

Paula Brodeura. Fotografija: Mario Tosi. Glasba: Do-
minic Frontiere. Režija: RICHARD RUSH. Igrajo: Pe-
ter OToole, Steve Railsback, Barbara Hershey. 

Kaskader je eden najbolj presenetljivih, svežih, dina-
mičnih in zanimivih filmov iz lanskoletne ameriške 
filmske proizvodnje. Gre za film v filmu. V zgodbi 

^spremljamo pripetljaje nekdanjega vietnamskega vo-
jaka, ki se na begu pred policijo zateče v neko filmsko 
ekipo. To vidi diabolični režiser, ki ponudi ubežniku 
varstvo, če je pripravljen prevzeti vlogo kaskaderja. 
Tako se junak prepusti noremu voustvu še bolj norega 
režiserja, ki v filmu prepleta resnico z domišljijo, da bi 
tako do skrajne objestnosti uveljavljal svoj ego. 

Film je poln novih in svežih idej. Skoraj ničesar noče 
povedati do konca, mnogokrat ne vemo, kaj se dogaja 
v filmu, ki ga gledamo. Ali spremljamo zgodbo iz 
resničnega življenja ali pa še eno od režiserjevih (Peter 
OToole) potegavščin. Bistvo je prikrito do konca. 

Čeprav gre v mnogočem za izvrsten akcijski film, v 
katerih vidimo kopico kaskaderskih scen, kakršnih na 
filmu še ni bilo, pa film v svoji izpovedi o spopadu 
dveh osebnosti uspeva ubežati zankam izključne ko-
mercialnosti. Posebna vrednota filma so ob omenjenih 
scenah kaskaderskih podvigov vsekakor igralski do-
sežki. OToole vnovič blesti v eni od zanj tipičnih vlog 
na pol norih obešenjakov, Railsback pa je "igralec, o 
katerem bomo še slišali. 

ZA OGLED PRIPOROČAMO: Ob Kaskaderju si ve 
Ija ogedati še filme Plesalec na žici (v dvorani Kinogle-
dališča). Vabilo na večerjo z umorom (Metropol) in 
Mož, ki je ljubil ženske (Dom). 

BRANKO STAMEJCIC 

ROGAŠKA SLATINA 

TITOVI KRAJI NA OGLED 
Dela četrte slikarske kolonije 

V petek so v razstavnem 
salonu pivnice Zdravilišča v 
Rogaški Slatini odprli raz-
stavo 4. slikarske kolonije 
Titovi kraj i - naši kraji - Bi-
strica ob Sotli 81. 

Znano je, da je krajevna 
skupnost Bistrica ob Sotli 
pred leti pričela akcijo po-
sebnega pomena, saj je po-
menila organizacija likovne 
kolonije v okviru krajevne 
skupnosti pomembno no-
vost in prelomnico od kon-
vencionalnega reševanja 
problemov in nalog v krajeV-
ni skupnosti, ki se vse pre-
več ukvarja s komunalnimi 
problemi, premalo pa tudi s 
kulturnimi potrebami svojih 
krajanov. Kot že rečeno, Bi-
strica ob Sotli je svetla izje-
ma, v lanskem letu pa so 
uspeli tudi vzpostaviti nove 
odnose s Kulturno skup-
nostjo Šmarje pri Jelšah. 

Razstavo, ki je posvečena 
predkongresnim aktivno-
stim na področju umetnosti 
in kulture, je odprl dr. Cene 
Auguštin in poudaril, da je 
bil lanski poskus nekaj no-
vega. saj naj bi sodelujoči sli-
karji Herman Gvardjančič, 
Janez Hafner, Zmago Jeraj, 
Henrik Marchel in Franc Me-
sarič skušali uveljavljati pro-
blematiko novega slikarske-
ga oblikovanja krajine. 2e 
sama imena sodelujočih sli-
karjev govorijo, da se je v 
Bistrici ob Sotli zbrala prava 
plejada tipičnih predstavni-
kov sodobnega krajinarstva. 

Takšen organiziran in stro-
kovno dobro pripravljen pri-
stop je tudi omogočil realiza-
cijo nove podobe Titovih 
krajev. Omenjena dela bi 
morali v najširši možni obli-
ki posredovati v številnih 

razstavnih prostorih v Slove-
niji pa tudi v Jugoslaviji. 
Takšna predstavitev bi po-
menila vsebinsko sodelova-
nje spominskega parka Ku-
mrovec-Trebče in njegovo 
vključevanje v širši jugoslo-
vanski prostor. Ne bi pa bilo 
tudi slabo, če bi v samem ča-
su trajanja kolonije organiza-
tor obvetil novinarske hiše, 
ker bi lahko organizirali raz-
govore s sodelujočimi slikar-
ji in njihove ustvarjalne po-
glede posredovali širši jav-
nosti. 

Na petkovi otvoritvi so s 
kulturnim programom sode-
lovali solisti Ladko Korošec, 
Sonja Hočevar in Rajko Ko-
ritnik ter s harmoniko Milan 
Stante. 

Razstava bo odprta do 10. 
februarja. 

D. MEDVED 

ESPERANTO 

ZAČETNI TEČAJ (13) 
Tokrat vam spoštovani bralci posredujemo 13. lek-

cijo tečaja mednarodnega jezika esperanto in s tem 
popravljamo pomoto, ko smo v prejšnji številki name-
sto te objavili 14. lekcijo. 

Današnjo lekcijo bomo v glavnem namenili ponav-
ljanju. Spoznali bomo nekaj novih besed in prihodnji 
čas. 

»Kiel vi fartas?« - »Kako se počutite.« »Dankon, mi 
fartas bone!« »Kaj nun, per kio ni veturas?« - »S čim se 
vozimo?« Ni veturas per la rapidvagonaro. Kion ni 
vidas tra la fenestro de la vagono? Tra la fenestro de la 
vagono ni vidas grandan ebenajon. (grandan ebenajon 
- veliko ravnino). Kio estas sur la ebenajo? - Sur la 
ebenajo estas multaj domoj kaj fabrikoj. - Kio estas en 
la fabrikoj? - En la fabrikoj estas mašinoj. (mašino-
stroj) Cu en la fab^^ko estas nur mašinoj? - Ne, en la 
fabriko ne estas nur mašinoj, en la fabriko estas ankau 
laboristoj. (laboristoj-delavci). Kion faras laboristoj? -
Laboristoj laboras? (delavci delajo). 

Kion ni vidas en la malproksimo? - Kaj vidimo v 
daljavi? En la malproksimo ni vidas montaron kaj 
arbarojn. (ni vidas - vidimo) Apud la fervojo estas 
malgrandaj stacidomoj. - Ob železnici so majhne po-
staje (postajne hiše) - (fervojo-železnica, železna cesta). 
Ni veturas per la rapidvagonaro, kiu ne haltas en čiu 
stacio. - Peljemo se z brzovlakom, ki se ne ustavi na 
vsaki postaji. (»En« čiu stacio. »En« pomeni »v«. Ven-
dar ga v tem stavku prevajamo z »na«. Prevajati mo-
ramo namreč po smislu in ne vedno dobesedo.) 

Baldau ni alveturas gis la fina stacio. - Kmalu se 
pripeljemo do končne postaje, (alveturi - pripeljati se; 
fine-končno; fina-končen) Ni eliras el la vagono. - Iz-
stopimo iz vagona. 

Gis la hotelo estas longo vojo, tial ni veturos per 
autobuso. - Do hotela je dolga pot, zato se bova peljala 
z avtobusom. S končnico »-os« tvorimo prihodnji čas. 
»ni veturos«. Končnico uporabljamo ravno tako, kakor 
končnico za sedanji in pretekli čas - -os in -is. 

Mi veturos; vi veturos; li, ši, gi veturos; ni veturos; vi 
veturos; ili veturos. 

Ponovimo vse glagolske oblike, ki smo jih do sedaj 
imeli. Primer glagol »veturi«; nedoločnik - veturi; pre-
tekli čas - mi veturis, vi veturis . . . ; sedanji čas - mi 
veturas; prihodnji čas - mi veturos; velelnik - veturu! 
Do, ni veturos per autobuso. (do - torej). Ni eniras en la 
autobuson kaj ni trovas ankorau liberajn sidlokojn,-
(trovi - najti; libera - prost; sidloko - sedež. Beseda 
»sidloko« je sestavljena iz glagolskega korena »sid«, 
»sidi« - sedeti in »loko - kraj, prostor; sidloko - sedež.) 
La autobuso forveturas. Post dek minutoj ni jam estas 
antau la hotelo. - Po desetih minutah smo že pred 
hotelom. Hotelo estas granda, bela kaj moderna kon-
struajo. - Hotel je veliko, lepo in moderno poslopje, 
(konstruajo - poslopje, stavba). 

En la vestiblo estas pordisto. - V veži je vratar, 
(vestiblo - veža; pordisto - vratar) Ni demandis la 
pordiston, se li havas liberajn čambrojn. - Vprašali 
smo vratarja, če ima proste sobe. (demandi - vprašati, 
»se« - če, ako, ko). La pordisto respondas: »Jes, ni 
havas ankorau kolkajn liberajn čambrojn«. - Vratar 
odgovori: »Da, nekaj sob imamo še prostih«. La pordi-
sto diras: »Mi povas doni unu čambron kun unu lito 
por la kamaradino, kaj la alain čambron kun uno lito 
por kamarado« - Vratar pravi: »Lahko dam eno sobo z 
eno posteljo za tovarišico in drugo sobo z eno posteljo 
za tovariša, (povi, mi povas - moči, morem; doni, mi 
donas; dati, dam, lito - postelja; ambau - oba). La 
pordisto donas al ni la šlosilojn de la čambroj kaj poste 
ni veturas per la lifto, čar čambroj estas en tria etago. -
Vratar nam da sobne ključe, potem se peljemo z dviga-
lom, ker sta sobi v tretjem nadstropju, (šlosilo - ključ; 
lifto - dvigalo; etago - nadstropje). 

LIKOVNA KARAVANA 
Likovna karavana mladih ustvarjalcev z osmih šol celjske občin« 

je prispela do Muzeja revolucije v Celju. 
Predhodno so se likovniki z vsake šole predstavili s svojimi deli ir 

kulturnim programom v Pionirskem domu Cvetke Jerinove, ki jf 
tudi organizator karavane - pod geslom - »Rastemo pod Titove 
zastavo«. 

V Muzeju revolucije je še do sobote na ogled paleta del z najrazlič 
nejših področij likovnega izražanja: od akvarelov, risb, litografije dc 
tapiserij, keramike in izvirnih kiparskih miniatur. Vse to so otroc 
naredili pod strokovnim vodstvom svojih mentorjev v likovnih krož 
kih, v okviru izvenšolskih dejavnosti. 

V muzeju lahko vidimo najboljša dela likovne karavane. Njihov 
avtorji pa so dobili priznanja. Ob otvoritvi razstave jih je podelil' 
Anka Aškerc, predsednica izvršnega odbora kulturne skupnosti i: 
Celja. V likovni karavani so sodelovale osnovne šole: Ivan Kovačič 
Efenko, Slavko Slander, Veljko Vlahovič, Fran Roš, osnovna šoli 
Ivanke Uranjek in Pionirski dom iz Celja ter osnovna šola 14. divizij< 
iz Dobrne in Bratje Dobrotinšek iz Vojnika. 

Na sliki: Mladi ustvarjalci z Dobrne: Betka Mastnak, učenka 7. 1 
razreda, Darja Pohajač, 7. a razred, Aleksander Smon, 6. a razred i' 
Magda Brecelj iz 7. b razreda. 

W l 



ZGODBA O MLINU IZ OSREDKA 

MLINSKO KOLO MELJE SPOR 
Bi se mu godilo drugače, če bi ga gnal veter? 

v Jakobu pri Šentjurju 
se konča asfalt in naprej, 
v vas Osredek, vodi ma-
kadamska cesta, desno 
od nje pa se odcepi pot. ki 
je v tem času prekrita z 
ledom, do Ivana Jančiča, 
upokojenega mlinarja. K 
njemu sem se napotila 
pred dnevi, da bi mi po-
vedal svojo življenjsko 
zgodbo in zgodbo, o sta-
rem mlinu. Sedla sva v 
kot za mizo, na kateri sta 
bila dva hlebca belega 
kruha. Čeprav je bil kruh 
prinesen iz trgovine, je s 
svojo simboliko le dajal 
svojstven pečat mlinarju, 
ki je zadnjo vrečo pšenice 
zmlel pred osmimi leti. Je 
200-letni mlin v idiličnem 
kotu ob potočku Kozarici 
res utihnil za zmeraj, ali 
pa se bodo morda lopati-
ce mlinskega kolesa še 
kdaj škripajoče zdramile 
in premaknile mlinske 
kamne, da bo spet kot 
nekdaj vse belo doli v 
mlinu? 

IVANOVA ZGODBA 
72-letni mlinar se je ro-

dil v mlinu in se mu ves 
predajal že od ranih nog, 
ko je bilo treba priskočiti 
očetu na pomoč. Ej, tedaj 
so bili dobri časi, se spo-
minja Ivan in drobne mo-
dre oči so se mu zasvetile, 
ko je iskra spomina švijg-
nila skoznje. V teh krajih 
je bilo tedaj več mlinov in 
vsi so mleli cele dneve in 
noči. Ni se še danilo, je 
pravil Ivan, ko so ga že 
budili prvi prišleki. Na ra-
mah, v koših pa tudi z ži-
vino so prinašali in vozili 
pšenico v njegov mlin. 
Mlinsko kolo pa se je vr-
telo, vrtelo. . . Cas pa tudi. 
Prinašal je lepe in žalost-
ne trenutke. 

Najteže je bilo med voj-
no. V dolini je kar mrgo-
lelo Nemcev in Ivan se 
jim je izmikal, kolikor se 
jim je le dalo. Se posebno 
tedaj, ko ga je nekdo od 
domačinov ovadil, da se v 
njegovem mlinu le pre-
več melje. In res se je te-
daj največ mlelo. Zvečine 
ponoči, ko so se Nemci 
umaknili. Ivan-mlinar je 
namreč mlel pšenico in 
koruzo za partizane v teh 
krajih. Veliko je je namlel 

in velikokrat so se parti-
zani,' preden so odpeljali 
moko, pogreli pri mlinar-
ju in se najedli svežega 
kruha z zlato rumeno 
skorjo. Medtem pa je 
Ivan oprezal za potokom 
ob mlinu, da jih ne bi kdo 
zasačil. Zgodilo se je, da 
so nekega dne takoj za 
partizani prišli v hišo 
Nemci poizvedovat, ali je 
morda kje videl »bandi-
te«. Seveda so tudi oni 
hoteli kaj za pod zob in da 
bi se jih mlinar čimprej 
rešil, je svojega 11-letne-
ga sina poslal k sosedom, 
da si je sposodil nekaj 
jajc, samo da se jih je čim-
prej znebil. 

Vojna ni mlinu prizade-
jala škode. Bolj ga je na-
grizel čas, zato ga je mli-
nar, kolikor je zmogel in 
znal, vseskozi sam obnav-
ljal. Zato je danes mlin še 
takšen, kot da bi mlel še 
včeraj in kot da bo mlel še 
jutri in še dolga leta. Pa 
kljub temu stoji. Zakaj? 

Tu se zdaj začenja nova 
zgodba o stoletnem mli-
nu. Kanal za vodo je bil še 
do pred nekaj let nape-

ljan preko zemljišča kme-
ta Franca Ojsterška. Leta 
1974 je poplava uničila jez 
nad njim. Tudi mlinarju 
je napravila veliko škodo 
na objektu samem. Med 
mlinarjem in sosedom se 
je začela pravda za jez, ka-
nal, zemljišče. Ivan bi rad 
vodo in jez, bližnji kmet 
zemljišče. Polovica mlina 
pripada Ivanovemu sinu 
in Ivan je prepričan, da bi 
on ali njegovi otroci še 
nadaljevali tradicijo mli-
na. Kljub sporu so pred 
leti sedli za isto mizo in 
napisali zapisnik, ki sta 
ga overovila člana komi-
sije iz občine. Ivan zdaj 
melje in tehta, ali je tedaj 
storil prav, saj sporazuma 
ni podpisal tudi njegov 
sin, ki je solastnik mlina. 
Kmet Ojsteršek vztraja 
pri zapisanem in tako se 
sosedski odnosi zaostru-
jejo. 

Ivan Jančič se je (po za-
pisniku) odpovedal upo-
rabi kanala in se strinjal, 
da bo za mlin uporabljal 
izključno vodo iz Kotov-
skega potoka, ki ga bo 
uredil in vzdrževal. Oj-

steršek pa je podpisal, da 
mu bodo ta kanal poma-
gali urejati . . . 

Kotovski potoček je 
zdaj zaraščen. Voda prite-
ka po njem le v moči in 
odjugi, sicer pa je je pre-
malo, da bi gnala težko 
mlinsko kolo. 

Glede sporov med sose-
di, ki so po vsem svetu 
stari že toliko kot sosed-
stvo, je ta zgodba vsakda-
nja, če ne bi šlo za objekt, 
ki je po svojem videzu, 
namenu in starosti vre-
den pozornosti strokov-
njakov s področja zgodo-
vinskega varstva, gospo-
darstvenikov in kmetov v 
bitki za večji pridelek 
pšenice. Tudi na oddelku 
za splošni ljudski odpor v 
Šentjurju so si v 5-letni 
plan zapisali nalogo, da bi 
na območju občine ohra-
nili takšne objekte. 

Zato bo tudi za Janči-
čev mlin potrebno najti 
rešitev in če bo potrebno 
tudi pomoč, ne da bi pri 
tem netili sosedske nemi-
re, ki so v obojestransko 
in v družbeno škodo. 

MATEJA PODJED 

Stari mlinar bije bitko za stari mlin, a zna biti kljub temu veder in nasmejan. 
Na j bo i j pri vsem tem pa je vesel prve žarnice, ki mu Je po zaslugi krajevne 
skupnosti, krajanov in mladincev (skupaj so se lotili akcije) razsvetlila en pro-
stor v mlinu. Ta dogodek bi bil še lepši, če ne bi sprožil novih nesporazumov... 

Vodno zajetje bi se dalo urediti tudi drugje,« pravi 
kmet Ojsteršek. »Vesel sem, da Je sosed dobil elek-
triko, a ni bilo potrebno, da so pri akciji obžagali 
Jablano, zato sem se obrnil na poravnalni svet.« 

Staro mlinsko kolo Je več desetletij kljubovalo času. 
Pred nekaj leti pa se Je ustavilo. Da ne bi bilo vse 
naokoli mlina tako tiho, mlinar Ivan včasih zaigra 
kakšno veselo na orglice. 

VLADO SRUK 

KOMUNISTOVO 
DEJANJE IN MISEL 

2 
Včasih tudi pozabljamo na osebnostne lastnosti 

ljudi. Slab komunist je tisti, ki je avtoritarna, agre-
sivna, destruktivna osebnost. Glavne družbeno-zna-
čajske poteze komunista morajo biti vsestranska pro-
duktivnost, ustvarjalnost, odnos simpatije do samega 
sebe in do soljudi, strpnost do drugače nnslečih. spo-
sobnost za odprt pogovor z vsemi ljudmi dobre volje, 
pogum, da se ne podredi morebitnemu avtoritarnemu, 
tako ali drugače nehumanemu diktatu... To so značil-
nosti t. i. revolucionarne oziroma demokratične druž-
beno-značajske strukture. Revolucija je proces osvo-
bajanja, humaniziranja, dezalienacije - zato je lahko 
njen nosilec predvsem človek, ki ji družbeno-značaj-
sko ustreza. 

Takšen antiavtoritaren, human in revolucionaren 
značaj ustreza tudi temeljnim odnosom socialističnega 
samoupravljanja. 

2. 
VSTOPITI ALI NE VSTOPITI V ZK? 

Mnogi naši ljudje prej ali pozneje dočakajo dan, ko 
jih predstavnik osnovne organizacije ZK v tovarni, 
šoli, krajevni skupnosti ali v vasi vpraša, če želijo 
postati komunisti. Nekateri se tako ali drugače odlo-
čijo takoj, drugi si vzamejo nekaj časa za premislek ali 
za pomenek s svojci. Nekateri pa sploh ne čakajo na 
pobudo organizacije, ampak lepo pridejo do kakega 
komunista in mu povedo, da bi radi postali člani ZK. 

Kot vemo, so se podmene in okoliščine sprejemanja 
nenehno spreminjale: V stari Jugoslaviji so lahko po-
stali člani ilegalne KPJ le najbolj zavedni, idejno-poli-
tično zgrajeni revolucionarji, ki so se izkazali v boju za 
delavske in kmečke pravice. Večinoma so najprej de-
lovali v zvezi komunistične mladine (SKOJ); nekateri 
so bili nekaj časa kandidati za sprejem v članstvo. V 
času NOB in ljudske revolucije so člansko izkaznico 
KPJ dobili predvsem najdrznejši ilegalci in borci par-
tizanskih enot, iznajdljivi organizatorji, propagandisti, 
varnostniki. . . Merilo je bilo dejanski prispevek k voja-
škemu in političnemu boju proti okupatorju in domači 
izdajalski buržoaziji. Neposredno po vojni so v vrste 
KPJ vstopali ljudje velike delovne vneme. »Junakom 
borbe naj slede junaki dela!« je pisalo na zidovih. 
Obnova razrušene dežele; boj za drva, hrano, suro-
vine. . . Leto 1948 je prineslo nov velik spopad. Na-
sprotnik je bil sam Josif Visarinovič Stalin na čelu 
velike sovjetske partije in države. Tita in CK KPJ je 
obtožil izdajstva, ker se nista hotela podrediti vodilni 
vlogi sovjetske partije. Tudi spopad z informbirojem je 
mnogim ljudem odprl vrata v KPJ, saj je bilo treba 
ogromno junaštva, naporov in žrtev, da so prenehali 
hudi politični, propagandni, gospodarski in drugi pri-
tiski ... Ko je po dobljenem boju s Stalinom in inform-
birojem KPJ (na VI. kongresu preimenovana v ZKJ) 
odprla novo stran svetovne zgodovine z uresničitvijo 
novega tipa humane socialistične družbenosti, samo-
upravljanja, je v svoje vrste začela sprejemati ljudi, ki 
so postali pobudniki, nosilci te nove usmeritve. . . Itn. 

Gotovo je bilo v določenih obdobjih mnogo težje kot 
sedaj postati član, ker je bila organizacija bodisi ile-
galna bodisi pollegalna, strogo »kadrovska«. Do kraja 
jo je »odprlo« pravzaprav njeno prilagajanje samou-
pravni družbenopolitični principialnosti. Seveda tudi 
ta odprtost ni bila in ni mišljena tako, da ne bi upošte-
vali nobenih meril za sprejemanje v članstvo. 

Bodoči član naj bi s svojim konkretnim delom doka-
zoval, da je zavzet borec za socializem. Soglašal naj bi s 
poglavitnimi idejno-političnimi načeli gibanja, da ne 
bi pozneje prihajalo do nepotrebnih nesporazumov, 
prepoznih spoznanj. Pri starejših tovariših igra dolo-
čeno vlogo preteklost, pri mlajših nobene ali skoraj 
nobene. 

Vsak človek mora sam najti odgovor na vprašanje, 
ali naj bo član ali ne. Kako bo razmišljal o tem, je 
seveda odvisno od njegove človeške, značajske kvali-
tete, od njegovega vedenja in znanja, od njegovih druž-
benih izkušenj in še od česa. Eni bodo mislili o tem 
poglobljeno, drugi površno - pač odvisno od tega, 
kakšni so. Nekdo bo pretresal ta problem do kraja 
načelno in zresnjeno, drugi bo malenkostno računal s 
tem, kaj bi mu članstvo utegnilo dati ali vzeti.. . 

Napak najbrž ravna tisti, ki se za vstop v ZK ali pa za 
odklonilen odgovor odloči zaradi koga drugega. Ne 
vstopi zaradi verne matere. . . Vstopi zaradi tega, ker so 
tudi sorodniki člani.. . Nesamostojnost oziroma nezre-
lost se lahko maščuje, žal pogosteje organizaciji, ki se 
obremeni s takšnimi člani, kot pa tem članom samim. 

Vstopiti ali ne vstopiti zaradi kakih prednosti, ugo-
dnosti, materialnih ali moralnih koristi, karierističnih 
pobud ipd. je capinsko ravnanje. Kadrovanje v osnov-
nih organizacijah mora biti organizirano tako, da do 
takšnih dvomljivih mešetarjenj okoli sprejema v ZK 
ne pride. Toda pogosto prihaja - tam, kjer ni resnega 
družbeno-političnega dela, pač pa birokratsko potrje-
vanje politične aktivnosti, tam, kjer ni kontinuiranega 
idejno-političnega usposabljanja, pač pa situacija brez-
idejnosti, brezkonceptnosti.. . Ljudje pogosto opozar-
jajo na primere karierističnih posameznikov, ki so bili 
brez ustreznih dejavnih in nazorskih kvalitet sprejeti v 
ZK, toda so tudi primeri, ko karieristi z drugačnimi 
računi odklanjajo vstop v članstvp; (seveda so tudi 
takšne situacije napaka kadrovske politike in posle-
dica slabega političnega dela - toda so pa vendarle). 



KONJIŠKE ČRNE VRANE 

Navadno govorimo o črnih vranah v prispodobah. 
Za števihie kmete v konjiški občini, zlasti še za krajane 
krajevne skupnosti Konjiška vas in njihove sosede pa 
so škodljiva resničnost. Na tem območju se namreč 
pojavljajo jate vran, v katerih se zbere tudi do 1000 
krilatih požeruhov. Ocenili so, da so lani jeseni požrle 
za 7 ton koruze! 

Sedem ton koruze ni malo v časih, ko se borimo za 
vsako zrno, sploh pa ne za kmete, ki so koruzo pride-
lali. Vrane so si jo seveda privoščile brezplačno, zaen-
krat pa tudi ni nikogar, ki bi bil kmetom pripravljen 
poravnati škodo. Menda je za to pristojna lovska dru-
žina Slovenske Konjice, ki pa nima dovolj denarja. 
Tudi namigovanje, da so vrane klateži, sosednjih lov-
skih družin ni vzpodbudilo, da bi primaknile svoje 
dinarje. Sicer pa je bil že leta 1979 na tem področju 
spor, ki so ga nekako po tretjinah pokrili lovci, občirfa 

in kmetje sami. Vrane pa so stvar zapletale kar naprej. 
No, menda niso čisto same krive, da so zaščitene. Le 
toliko, da so lepe, črne, zanimive in še kaj. Predvsem 
pa do konca požrešne in ne dajo se kar tako odgnati. 
To ugotavljajo vsi po vrsti - do konca leta 1983 namreč 
po novem velja dovoljenje za njihov odlov. To pri 
sedanjih množicah črnih vran ne pomeni veliko, saj pri 
njih velja - ena pade, tisoč jih zbeži iz dosega lovskih 
zvijač. 

Kmetom se že ob sami misli na črne vrane ježijo lasje 
(pri tem je še velika škoda, ki jo povzročajo di / je svinje 
in druga divjad izgubila svojo težo). Problema se sicer 
lotevajo že na vseh občinskih ravneh, a kaj več. kot da 
opozorijo širšo družbeno javnost in tiste, ki so pože-
ruhe zaščitili, zaenkrat ni mogoče storiti. Blagor vra-
nam! 

MILENA B. POKLIC 

LAŠKt PLANINCI ORGANIZIRALI 
PREDAVANJE 

Aktivni člani planinskega društva Laško organizirajo naj-
različnejše oblike dela in izobraževanja. V redni program 
dela društva sodijo tudi strokovna predavanja. Tako so laški 
planinci povabili medse Petra Skoberneta, dobrega pozna-
valca in ljubitelja narave, ki bo v torek, 19. 1. ob 19. uri v 
dvorani Zdravilišča Laško, pripovedoval o poti od zanimi-
vega otočka Strombolija v sosednji Italiji do našega Smre-
kovca. Opisovanje poti bo spremljalo 200 barvnih diapoziti-
vov in zvočni posnetki. Predavanje bo dovolj zanimivo in še 
brezplačno povrhu, zato bi ga bilo škoda prezreti. 

M. A. 

BREZVESTEN LOVEC 

ODSTREL LABODA 
Miličniki bodo A. Medveda ovadili 

Labodi so redki, zato toli-
ko bolj cenjeni gostje na na-
ših jezerih, zato so bili člani 
lovske družine Grmada ve-
seli, ko si je na poti na jug 
poiskal zavetje na jezeru v 
Zepini enoletni labodji mla-
dič. Snežno belo barvo mu je 
še kazilo nekaj ostankov rja-
vega perja. Lovci so laboda 
nekaj časa krmili skupaj z ra-
cami, ki živijo na tem jezeru, 
potem pa se je ptica pred le-
dom umaknila na vode Savi-
nje. 

Za laboda v Savinji sta 
zvedela tudi 40-letni lovec 
Anton Medved iz Košnice in 
lovec ter preparator Rudi 
Pogorevc z Mariborske ceste 
v Celju. V nedeljo, 10. ja-
nuarja sta se skupaj podala 
na prepovedan lov - labode 
namreč skozi vse leto ščiti 
dvanajsti člen Zakona o var-
stvu, gojitvi in lovu divjadi 
ter upravljanju lovišč. 

Lovca sta ptico nekaj časa 
preganjala po Savinji, nato 
pa jo je Anton Medved, ki je 
sicer član lovske družine 
Hum, ustrelil z lovsko pu-
ško, ko je labod letel tik nad 
gladino reke. 

Strele so slišali lovci iz 
družine Grmada, ki so tedaj 
lovili v bližini Tremarij, in 
takoj prihiteli k reki ter po-
brali ustreljenega laboda. 
Občani Tremarij pa so o do-
godku obvestili tudi celjske 
miličnike. 

Medved je sprva zanikal, 
da bi streljal, kasneje, po iz-
povedbah očividcev, pa je le 
priznal. Zagovarjal se je, da 
je mislil, da je ptica ranjena 
ali obnemogla in ne bi preži-
vela. 

Ker je Anton Medved iz-
prašan član lovske družine, 

je njegova odgovornost še 
toliko večja, celjski miličniki 
pa ga bodo tudi ovadili so-
dnikom, zakaj za nezakonit 
odstrel je zagrožena kazen 
od treh mesecev do treh let 
zapora. 

Povsem verjetno je, da sta 
Medved in Pogorevc, sicer 
znan preparator, lovila ptico, 
ker sta želela redko trofejo. 
Prepariran labod je namreč 
precej drag in iskan, še pose-
bej na italijanskem tržišču. 

Lovci in drugi ljubitelji na-
rave iz Celja, ki so hodili na 
jez v Žepini večkrat gledat 
lepo, dolgovrato ptico, kar 
niso mogli verjeti, da jo je 
ustrelil član lovske družine, 
zakaj prva naloga članov »ze-
lene bratovščine« je gojitev 
in krmljenje divjadi v gozdu, 
ne pa brezvestno streljanje, 
še posebej divjadi, ki je z za-
konom zaščitena pred kro-
glami iz lovskih pušk. 

Včeraj, to je v sredo se je 
sestal izvršni odbor lovske 
družine Grmada iz Celja in 
še enkrat obsodil brezvestno 
početje Antona Medveda. 
Postavili so tudi zahtevek, 
da sosednja celjska lovska 
družina uvede disciplinski 
postopek proti Antonu Me-
dvedu, zahtevali pa so tudi 
ustrezno, z zakonom določe-
no odškodnino za odstrelje-
no ptico. 

S. ŠROT 

SAMOUPRAVNA STANOVANJSKA 
SKUPNOST OBČINE CELJE 
razpisuje 

NATEČAJ 
za sprejemanje vlog za dodelitev posojil za reševanje 
stanovanjskih vprašanj borcev NOV za leto 1982 

1 

Za stanovanjska posojila borcev NOV je za leto 1982 
na razpolago 3,500.000,00 din, 

2 

Stanovanjska posojila se bodo dodeljevala 
- za nakup stanovanj, 
- za gradnjo stanovanj in stanovanjskih hiš ter 
- za prenovo stanovanj in stanovanjskih hiš. 

3. 

Na hatečaju za stanovanjska posojila lahko sodelu-
jejo: 
- borci NOV, 
- kmetje borci NOV, 
- vojaški vojni invalidi in 
- vdove padlih ali po vojni umrlih borcev NOV. 

4. 

Vsi, ki bodo sodelovali na natečaju za stanovanjsko 
posojilo, morajo vlogi priložiti: 
- pogodbo o nakupu stanovanja, 
- veljavno gradbeno dovoljenje ali potrdilo o prigla-
sitvi prenove, 
- zemljiško-knjižni izpisek. 
- potrdila o skupnem dohodku družinskih članov v 
letu 1981 in 
- mnenje Združenja borcev NOV ustrezne krajevne 
skupnosti. 

5. 

Vloge za stanovanjska posojila s prilogami iz prejšnje 
točke naj udeleženci natečaja posredujejo Samo-
upravni stanovanjski skupnosti občine Celje, Celje, 
Gledališka 4, preko svojih Združenj borcev NOV v 
krajevnih skupnostih. 
Rok za sodelovanje na natečaju traja dva meseca od 
njegove objave. 
Nepopolnih vlog ne bo mogoče upoštevati. 

Samoupravna stanovanjska 
skupnost občine Celje 

»To je razmeroma novejša organizacija, ki je nastala za-
radi razkola med bivšimi pripadniki bele garde, povezane s 
klerikalnimi medvojnimi političnimi formacijami, .Naro-
dnim odborom za Slovenijo' in slovenskimi zastopniki v 
londonski emigrantski kraljevi vladi (Mihom Krekom, na 
primer, in nekaterimi drugimi) ter predstavniki sloven-
skega domobranstva in četništva,« mi je pojasnil. 

Tedaj sem se nečesa spomnil. 
»Ampak, kaj ni ta ,Zveza društev slovenskih protikomu-

nističnih borcev' v Združenih državah Amerike?* sem 
malce zmedeno vprašal, ker se mi je zdelo, da sem slišal 
nekaj takega - in tudi zapisal, toda v drugo beležnico, ki je 
ostala v hotelu. 

Moj prijazni gostitelj je kar vidno užival ali pa se je meni 
samo tako zdelo. 

»Ne, ne« je rekel z nasmehom. »Tisto je nekaj drugega. 
Ime je res enako, toda sedež imajo v Clevelandu. Vodja je 
Karel Mauser iz ,Slovenske krščansko demokratske 
stranke' (Karel Mauser je medtem umrl - opomba avtorja). 
Res pa je, da tukaj izdajajo svoj časopis ,Vestnik'. Čeprav 
delujeta obe organizaciji pod istim imenom, pa sta si kdaj 
pa kdaj celo v laseh. Čakajte malo, vam bom takoj poka-
zal.« 

Odšel je v hišo in se vrnil z dvema časopisoma. Eden je 
imel naslov »Vestnik«, drugi pa »Tabor«. 

»Tega izdajajo tukaj kot glasilo argentinske .Zveze dru-
štev protikomunističnih borcev',« je rekel in mi podal »Ta-
bor«. 

Prelistal sem ga. »Ali ea lahko pogrešate za nekaj časa?« 
»Seveda,« je odvrnil. »In Vestnik tudi. Imam še nekaj 

starejših izvodov. Oboje boste lahko zvečer v hotelu prebi-
rali pred spanjem,« je rekel smehljaje. 

Nehote sem zavzdihnil Težava je bila namreč v tem, da 
sem se že odvadil branja normalnih reči, dan za dnem sem 
moral prebirati samo emigrantsko literaturo in skoraj nič 
drugega, ampak to je bila edina možnost, da jo spoznaš - in 
tiste, ki jo izdajajo. Spravil sem časopisa in si prižgal ciga-
reto. 

»Dobro, kakšen je ta .Tabor', pa kakšna je ,Zveza društev 
slovenskih protikomunističnih borcev', ki ga izdaja?« sem 
vprašal. 

»Mesečnik,« je rekel moj sogovornik. »Ko ga boste pre-
brali, vam bo vse jasno. Precej spominov objavljajo na 
medvojne dni pa polno člankov, ki ne govorijo ravno lepo o 
Jugoslaviji in komunizmu.« 

To je bilo izredno vljudno rečeno, kajti ko mi je uspelo v 
miru prebrati nekaj številk tega časopisa, sem spoznal da je 
nabit s sovražnostjo do vsega, kar je kakorkoli povezano z 

Jugoslavijo in s komunizmom nasploh. Prava ofenziva 
grdih besed in zasramovanja: 

»,Zveza društev slovenskih protikomunističnih borcev' 
je sestavljena iz nekdanjih domobrancev, med katerimi so 
Jurčecovim nazorom naklonjeni klerikalci, pa del nekda-
njih .stražarjev', pripadnikov liberalne .Slovenske pravde' 
nekdanjih četnikov in Ijotičevcev.« 

»Ste prepričani, da se ne motite?« sem vprašal začudeno. 
»Saj tukaj so ljudje z vseh vetrov. Kako je to mogoče, kaj 
jih združuje?« 

»To je še ena od posebnosti slovenske politične emigra-
cije. ,Zveza društev slovenskih protikomunističnih borcev' 
velja namreč za organizacijo vseh, in ne za politično 
stranko v pravem pomenu besede. Združuje jih pa so-
vražno delovanje proti vam. Tu so si enotni, vsi so proti 
Jugoslaviji. Morda bi še najbolje zadel, če bi rekel, da 
veljajo za nekakšno .nadstraiikarsko' organizacijo, nekaj, 
kar je nad politiko zgolj ene smeri ali stranke.« 

A najbolje bo, da se »Tabor« predstavi kar sam! 
»Naše glasilo ,Tabor' je demokratična revija vseh domo-

brancev in drugih protikomunističnih borcev. Kot taka ni 
pod kontrolo nobene politične stranke ali skupine. V de-
mokratični družbi (kot jo razumemo v Severni Ameriki) 
ima vsak pravico napisati svoje mnenje ali poročati zgodo-
vinske dogodke tako, kot jih je poznal ali sam doživel. 
Naravno, da taki spomini niso vedno v skladu z misel-
nostjo vseh ljudi. Isto kot revija ,Tabor' ali naša organiza-
cija ni v skladu z diktaturo v domovini ali z miselnostjo 
nekaterih političnih ljudi v emip-aciji. To pa je jasno potr-
dilo, da sta naša organizacija in revija nekaj posebnega; 
nekaj neobičajnega za slovensko tradicijo; zato pa je nekaj, 
kar je neizpodbitno dozorelo. 

, Ta bor' torej ni strankarsko-politično glasilo, zaradi česar 
nima in ne more imeti - .določene linije'. To je glasilo vseh, 
ki smo ostali zvesti ideji slovenskega domobranstva in 
njenemu ustanovitelju, ^kojnemu generalu Rupniku. V 
domobranstvu smo bili ljudje različnih pogledov in prepri-
čanj glede slovenske politične problematike, toda vsi z 
enim in istim ciljem: za slovensko svobodo in demokracijo! 
Zato naš poziv in naše geslo: svobodni sveta, združite se! 
Za Boga - Narod - Domovino!« 

Kako zelo .demokratična'je ta revija in organizacija, ki jo 
izdaja, je mogoče kajpak ilustrirati tudi s podatkom, da v 
njej ni prostora niti za eno samo besedo, ki bi dobro govo-
rila o naši družbi. 

Drži pa, da ostajajo slepo zvesti ideji generala Rupnika, 
človeka, ki je kot generalni inšpektor slovenskih domo-
brancev izdal 20. decembra 1943 povelje številka 3, v kate-
rem je dejal, da bodo le po hrabrem boju in delu za Boga, 
narod in domovino ohranili obstoj med narodi. 

Nekaj o politični dejavnosti »Tabora« se da zvedeti tudi 
iz dvez številk revije, ki pišeta o naporih, da bi se povezale 
strgane niti med nekaterimi slovenskimi emigrantskimi 
skupinami. 

»Genocidski zločin mednarodnega komunizma nad pr-
vimi žrtvami slovenskega naroda v Grčaricah in na Tur-
jaku še ne sme biti pozabljen! (Tu so partizanske enote strle 
zadnje ostanke bele in plave garde leta 1943 - opomba 
avtorja.) Pred 35 leti je .osvobodilna fronta' razgalila svoje 
lice; strgali so masko laži in prevare; pokazali so vsemu 
slovenskemu narodu, proti kateremu so se borili, ne proti 
nacistom in tudi ne italijanskim fašistom, saj so skupno z 
njimi s topovi razbijali turjaške zidove. (To je kar dobet 
primer besednjaka »Tabora« - opomba avtorja). Njihova 
borba je bila borba proti slovenskemu narodu in proti 
onim, ki so bili zavedni, verni in idealni.« 

SLOVENSKA POLITIČNA EMIGRACIJA 
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ŠE MOZIRSKI 
TELEFONI! 

Veliko hude krvi je pov-
zročilo zavlačevanje del na 
urejanju telefonskega 
omrežja v občini Mozirje. 
Postavljena so bila tudi dele-
gatska vprašanja na skupšči-
ni občine, mnogo je bilo in-
tervencij v krajevnih skup-
nostih, javno vprašanje v 
Novem tedniku, skratka na 
vseh ravneh se je zahteval 
odgovor - kdaj bodo povsod 
zazvonili telefoni. 

Glede na vse to se je sestal 
osrednji gradbeni odbor v 
občini, ki je proučil sedanje 
stanje, predvsem pa je bilo 
mnogo besed o zakasnitvah, 
do katerih je prišlo med sa-
mimi deli. 

Najprej je naročena cen-
trala za Mozirje prispela leto 
po dogovorjenem roku. Dela 
na omrežju so sicer potekala 
zadovoljivo, pa tudi ne po-
vsem po načrtih, saj je priha-
jalo občasno do pomanjka-
nja materialov. Kljub zelo 
napornemu delu v hribovi-
tem območju občine so s po-
močjo pripadnikov armade 
in prostovoljnega dela ter 
nenazadnje s prizadevnim 
sodelovanjem krajanov, ure-
dili zunanje vode. Tudi pri 
samih načrtih za omrežje so 
stvari poenostavili, vendar 
pa so zaradi ozkih grl v 
zmogljivostih v predelu Pol-
zele in samega Celja, morali 
ojačati glavne zveze, kar je 
povzročilo zahtevna dela in 
zahtevalo čas. Da bi ravnali 
kar se da varčno, so predvi-
devali selitev določenih pre-
nosnih sistemov iz centrale v 
centralo, tako da so še rabne 
naprave z večjo zmogljivost-
jo vgrajevali v centrale, ki 
potrebnih zmogljivosti niso 
imele. Seveda se je tu časov-
no marsikje zataknilo, saj so 
morali najprej počakati na 
nove sisteme, šele potem so 
lahko stare prenesli. Tako 
bodo naprave iz centrale na 
Polzeli, ki naj bi ojačale cen-
tralo v Mozirju, sproščene 
šele sredi januarja 1982. Iz 
Mozirja bodo nato v začetku 
februarja lahko prestavili si-
steme v Gornji grad, med 
tem ko bodo te iz Gornjega 
grada jn Ljubnega prtnesli v 
Solčavo in Topolščico. Samo 
vključevanje naročnikov pa 
bo sledilo v kratkem času. 

Skratka računajo, da bodo 
vsi naročniki vključeni naj-
kasneje do marca leta 1982. 
Seveda pa ponekod že prej, 
saj vključevanje v Mozirju, 
Nazarjah in na Rečici že po-
teka. 

Nekateri občani so nego-
dovali, češ, da se z njihove 
centrale oskrbuje sosednjo 
krajevno skupnost s števil-
kami. To pojasnjujejo z dej-
stvom, da je za 10 krajevnih 

skupnosti v občini le 5 tele-
fonskih central. Območja 
central se torej ne pokrivajo 
z območji krajevnih skupno-
sti. 

Na vprašanje, če je na do-
deljevanje novih številk vpli-
vala PTT Velenje kot izvaja-
lec, zatrjujejo v osrednjem 
gradbenem odboru, da to ni-
kakor ni res, saj so o dodelje-
vanju številk naročnikom 
izključno odločali v odborih 
za posamezne krajevne 
skupnosti. 

Dela na glavnih vodih so 
opravljena v takšnem obse-
gu, da bo razširitev naročni-
ške mreže vedno možna, pač 
ustrezno zmogljivosti posa-
mezne telefonske centrale. 

Čeprav je sodelovanje med 
osrednjim in krajevnimi 
gradbenimi odbori potekalo 
dobro, je vendar ob koncu 
velikega dela, ki je doslej bi-
lo opravljeno, treba reči, da 
bi ob boljši organizaciji mor-
da potekalo hitreje. Seveda, 
če ne bi b.ilo mnogih zamud 
pri obljubljenih napravah in 
potrebnih materialih. 

A. V. 
UREDNIŠTVO: 

Hvala za odgovore na 
vprašanja, ki so bila zastav-
ljena v tej isti rubriki 17.12. 
81. Povedati je treba še to, 
da je svoj del odgovora ob-
ljubila tudi celjska PTT, za-
to najbrže o mozirskih tele-
fonih v Novem tedniku in v 
tej rubriki ne pišemo zad-
njič. Drži pa, da so vsi dogo-
vori in prizadevanja zaman, 
če ne delujejo vsi skladno in 
odgovorno. In tako ostaja, 
da (upravičeno) negoduje-
mo nad zamudami, da so ne-
zadovoljni izvajalci, ker za-
mujajo proizvajalci, da . . . 
Skratka, odgovorneje bo 
treba delati in načrtovati 
tudi. 

SILVESTER ZA 
UPOKOJENCE IZ 
ROGATCA 

Vsako leto se naša krajev-
na skupnost Rogatec spo-
mni svojih upokojencev. 
Tradicionalno tretje srečanje 
je bilo 28. decembra 1981 v 
novi osnovni šoli Rogatec. 
Vsakega udeleženca sreča-
nja so pričakali s cvetom in 
skromnim darilom. Kultur-
no društvo, cicibani, pionirji 
in mladinci so pripravili en-
kraten program. Po njem pa 
smo se zavrteli ob zvokih do-
mačega ansambla. 

Zahvaljujem se v imenu 
upokojencev vsem, ki so po-
skrbeli za naše prijetno sre-
čanje. Franc Krklanko 

Rogatec 74 a 

KOLIKO JE 
VREDNO 
ČLOVEŠKO 
ŽIVLJENJE? 

Vest o znižanju kazni voz-
niku, ki je zakrivil smrt člo-
veka in drugega ponesrečen-
ca izpostavil isti usodi, ob-
javljena v NT dne 30. decem-
bra, nekaj dni pred tem pa 
tudi v dnevniku DELO, je 
med prebivalstvom Celja 
povzročila mnogo ogorčenja. 
Višje sodišče v Celju je zni-
žalo že tako nizko odmerjeno 
kazen 2 leti in pol za povzro-
čeno smrt in pobeg pred do-
brima dvema letoma v Med-

logu pri Celju. 
Tovariši sodniki in porot-

niki Višjega sodišča v Celju, 
ki ste obravnavali kaznivo 
dejanje VRTACNIK Marja-
na, ali bi bili prav tako uvi-
devni do obdolženca, če bi 
le-ta enako postopal z vašim 
najbližjim, z vašim otrokom, 
kot je s Filipom Selesom in 
njegovim sinčkom Alešem? 
No, saj ni prav nič bistveno 
to, kdo so žrtve dveh brez-
vestnih ponočnjakov. Ranje-
nega človeka po povzročeni 
nesreči zavleči v grmovje in 
ga prepustiti neizbežni 
smrti, če ne že zaradi povzro-
čenih poškodb, pa prav goto-
vo zaradi neizprosne hude zi-
me v tistih dneh, je več kot 
nečloveško. Da pa sta enako 
smrt namenila brezsrčneža 
tudi težko ranjenemu male-
mu Alešu, ki je ostal pri živ-
ljenju le zahvaljujoč svojim 
toplim oblačilom (puhovka 
in toplo podložene hlače) in 
pa vestno opravljenemu de-
lu miličnikov na službeni 
vožnji, ki sta malčka rešila 
gotove smrti, je z besedami 
težko označiti. 

Kako je moglo sodišče 
upoštevati v članku navede-
ne olajševalne okolnosti, da 
Vrtačnik sicer prej še ni pov-
zročil prometne nesreče, je 
pa bil že večkrat kaznovan 
od sodnika za prekrške, ko-
maj mesec dni pred nesrečo 
je bil tudi v upravnem po-
stopku zaradi vožnje v vinje-
nem stanju, med kazenskim 
postopkom pa je spet vozil 
brez vozniškega dovoljenja. 
Torej ga je od vrste težkih 
prekrškov njegova brezob-
zirnost in neupoštevanje 
izrečenih ukrepov pripeljala 
do delikta najtežje vrste, za-
radi katerega je življenje iz-
gubila starejša oseba, in ma-
lone še nemočen otrok. Torej 
o njegovi neoporečnosti ne 
more biti govora. Prav tako 
ne more biti govora o njego-
vi zmanjšani prištevnosti, 
kajti človek, ki skuša skriti 
posledice svojega neodgo-
vornega dejanja s tem, da po-
nesrečenca zvleče s ceste in 
verjetno še živega odvrže v 
grmovje kot staro cunjo, 
skrije avtomobil in zavaruje 
sebe, prav gotovo ne more 
biti neprišteven. Enako tudi 
strah ne more biti olajševal-
na okoliščina, saj ni pomislil 
na strah in muke, ki jih je 
moral poleg mrtvega očeta 
prestajati ubogi otrok, ki ga 
je sredi noči ranjenega izpo-
stavil neusmiljenemu mrazu 
in gotovi smrti. 

Za takega »človeka« naj 
družba pozna milost in olaj-
ševalne okoliščine? Cez 18 
mesecev bo ta oseba spet 
lahko z volanom v roki na 
cesti. DVOJE ŽIVLJENJ JE 
TOREJ VREDNO BORIH 
18 MESECEV PREVZGO-
JE, ki je spričo dosedanjih 
izkušenj pri njem kaj dvom-
ljiva. Ni se nam potem treba 
čuditi, da beležimo vsako le-
to toliko podobnih žrtev 
brezvestnih in vinjenih voz-
nikov, če se zna družba sama 
s svojimi institucijami tako 
slabo braniti. 

18 mesecev bo kaj hitro 
minilo, mali Aleš pa bo poleg 
izgube očeta in skrbnika ver-
jetno skozi vse življenje ob-
čutil posledice na svojem 
zdravstvenem in duševnem 
stanju, da o bolečinah in pri-

zadetosti ostalih družinskih 
članov ponesrečenega niti 
ne govorimo. 

Smatram tudi, da popolno-
ma brez kazni ne bi smel 
ostati tudi sopotnik Marjan 
JUHART, ki je umazano de-
janje sodoživljal, tudi če že 
sam ni sodeloval, pa tudi ni 
ničesar ukrenil, da bi zmanj-
šal težke posledice in je s 
svojim molkom dejanje odo-
braval in prikrival. 

Zinka Srdič, 
Celje, Pohlinova 2 

UREDNIŠTVO 
Ker je primer, o katerem 

piše naša bralka, povzročil 
mnogo špekulacij in ugi-
banj, govoric ter ogorčenja 
v celjski javnosti tako po 
dogodku samem kot še po-
sebej po izrečenem ukrepu, 
bi morda ne bilo napak, če 
bi Višje sodišče v Celju jav-
nost podrobneje seznanilo s 
potekom sojenja in okoli-
ščinami, ki so privedle do 
znižanja kazni. 

ZAHVALA 
NAROČNIKA 

Kot star naročnik Novega 
tednika vas prosim, da v ru-
briki Pisma objavite javno 
zahvalo izvršnemu odboru 
krajevne skupnosti Nazarje 
za darilo, ki sem ga prejel ob 
dnevu JLA. To darilo je priz-
nanje za moje delo na kultur-
nem, prosvetnem, sindikal-
nem, komunalnem področju 
in drugod. Prejel sem srebr-
no odličje in sedaj imam v 
knjižni vitrini zraven zlate 
plakete še tri srebrne. 

Zahvala za priznanje gre v 
prvi vrsti predsedniku kra-
jevne skupnosti Jožku Uran-
ku, nič manj pa Leopoldu 
Škotniku, ki je moj življenje-
pis oziroma mojo dejavnost 
prav čisto prikazal v svojem 
poročilu. 

Na slovesnosti so bili tudi 
štirje višji oficirji naše arma-
de, kar je slavnostno razpo-
loženje še povečalo. Ta dogo-
dek je bil zame, 80-letnika, 
pravi sončni dan. 

Hvala vsem mojim sode-
lavcem! 

FRANC FLERE 
Pustopolje, Mozirje 

UREDNIŠTVO 
Čestitkam za dodeljeno 

plaketo se pridružuje tudi 
uredništvo Novega tednika. 

DEŽURSTVA 
ZDRAVSTVENI DOM 

Dežurstvo med tednom: po-
možni zdravnik od 14. do 20. ure, 
glavni zdravnik od 15. do 6. ure 
zjutraj. Ob nedeljah je dežurstvo 
od 12. ure do naslednjega dne do 
6. ure zjutraj, ob praznikih pa od 
7. do naslednjega dne do 6. ure 
zjutraj. 

LEKARNE CELJE 
Do sobote, 16. januarja do 12. 

ure je dežurna lekarna Center v 
Stanetovi ulici, nato prične z de-
žurstvom Nova lekarna na Tom-
šičevem trgu. 

TRGOVINE 
V tednu od 11. do 16. januarja 

je dežurna samopostrežba SOČA 
v Stanetovi ulici vsak dan do 20. 
ure. V tednu od 18. do 23. januar-
ja pa bo dežurna samopostrežba 
CENTER v Cankarjevi ulici. 

PRIREDITVE 
MUZEJ REVOLUCIJE 

v muzeju revolucije je odprta 
za obiskovalce stalna razstavna 
zbirka vsak dan razen v ponede-
ljek od 9. do 12. ure, ob sredah 
tudi popoldne od 14. do 17. ure. 

POKRAJINSKI MUZEJ 
Pokrajinski muzej je odprt 

vsak dan od.9. do 12. ure, ob sre-
dah tudi v popoldanskem času 
od 14. do 16. ure. Obiskovalci si 
lahko ogledajo stalno arheološko 
zbirko, rimski lapidarij in stalno 
razstavo, ki prikazuje kulturno 
zgodovinske spomenike. 

Zaradi nujnih obnovitvenih 
del je zaprta stalna razstava 
umetnostno-zgodovinske zbirke 
v I. nadstropju stare grofije. 

KNJIŽNICA EDVARDA 
KARDELJA 

V knjižnici Edvarda Kardelja 
je odprta razstava »Slovenska 
književnost za otroke in mladino 
1945-1980«. Razstava bo odprta v 
času, ko knjižnica posluje za 
bralce do 15. januarja. 

LIKOVNI SALON 
Včeraj je bila ob 18. uri otvori-

tev razstave mladega figuralika 
Borisa Berčiča s Primorske v Li-
kovnem salonu v Celju. Razsta-
va, ki jo posreduje Obalna galeri-
ja, bo odprta do 27. januarja. 

KINO VOJNIK 
V kinodvorani v Vojniku bodo 

predvajali v soboto, 16. januarja 
ob 19.30 in v nedeljo 17. januarja 
ob 17. in 19.30 uri ameriški pusto-
lovski film Zrelo. V nedeljo ob 
10. uri pa bo tudi matineja. Pre-
dvajali bodo ameriške risanke 
Nove dirke Toma in Jerrya. 

CENTER ZA KLUBSKO 
DEJAVNOST 

V Centru za klubsko dejavnost 
v Celju je vsako nedeljo od 15. do 
19. ure glasbena matineja. 

RAZSTAVNI SALON 
ROGAŠKA SLATINA 

V Razstavnem salonu v Roga-
ški Slatini je od 8. januarja dalje 
odprta razstava likovnih del sli-
karske kolonije Titovi kraji - na-
ši kraji. Razstava, ki jo je pripra-
vila Delavska univerza Rogaška 
Slatina v sodelovanju z občinsko 
kulturno skupnostjo in Turistič-
nim društvom iz Rogaške Slati-
ne, je posvečena predkongre-
snim aktivnostim na področju 
umetnosti in kulture. Razstava 
bo odprta do 10. februarja, na 
njej pa razstavljajo akademski 
slikarji Herman Gvardjančič, Ja-
nez Hafner, Zmago Jeraj, Her-
man Marchel in Franc Mesarič. 

NARODNI DOM 
V petek, 15. januarja ob 19. uri 

bo v dvorani Narodnega doma v 
Celju tradicionalna prireditev 
DPD Svobode iz Ceija z naslo-
vom Svoboda pleše in poje. Na-
stopili bodo pevski zbor Svobo-
da iz Celja, harmonikarski in 
tamburaški orkester ter ansam-
bel Kavalirji. 

ZDRAVILIŠČE 
DOBRNA 

V avli hotela na Dobrni je od-

prta prodajna razstava likovnih 
del članov Društva likovnih ama-
terjev iz Celja. Razstava bo odpr-
ta do 31. januarja. 

V soboto, 16. januarja bo ob 
19.30 uri v dvorani Zdraviliškega 
doma koncert dveh zborov. Na-
stopila bosta moški pevski zbor 
KUD Kajuh iz Dobrne in moški 
pevski zbor KUD Frankolovo. 

PREBOLD 
V nedeljo, 17. januarja zjutraj 

bo tradicionalni pohod krajanov 
k domu pod Reško planino. Ude-
leženci pohoda bodo prejeli tudi 
značke za sodelovanje na poho-
du. Zbor je pri planinskem ko-
zolcu v Preboldu. 

ŠEMPETER 
V kinodvorani prireja ZSAM 

Žalec letno skupščino, po njej pa 
bo zabavni del za člane ZSAM 
Žalec. Prireditev bo v soboto, 16. 
januarja, goste pa bo zabaval an-
sambel Veseli hmeljarji. 

DVORANA GOLOVEC 
v soboto, 16. januarja ob 19. uri 

bo tradicionalni šoferski ples, ki 
ga prireja ZSAM Celje. Nanj so 
vabljeni vsi člani, pa tudi drugi 
gostje. Za zabavo bo skrbel an-
sambel CIK, pripravljajo pa tudi 
več zabavnih iger. 

TITOVO VELENJE 
v galeriji študijske knjižnice v 

Titovem Velenju je odprta raz-
stava Janka Dolenca - lesene 
plastike. Razstava bo odprta do 
31. januarja. 

SLOVENSKO LJUDSKO 
GLEDALIŠČE 

Petek, 15. jan. ob 19.30: Henrik 
Ibsen: GOSPA Z MORJA - Pre-
mierski in izven. 

Sobota, 16. jan. ob 19.30: Hen-
rik Ibsen: GOSPA Z MORJA. 
Sobotni abonma in izven. 
Ponedeljek, 18. jan. ob 15.30: 
Henrik Ibsen: GOSPA Z MOR-
JA. 3. mladinski abonma. 

Torej, 19. jan. ob 15.30: Henrik 
Ibsen: GOSPA Z MORJA. 2. 
mladinski abonma. 

HOJŠTVA 
CELJE 

Rodilo se je 30 dečkov in 38 
deklic. 

SLOVENSKE KONJICE 
Rodili so se 3 dečki in 4 de-

klice. 

POROKE 
CELJE 

Poročila sta se dva para. 

SLOVENSKE KONJICE 
Poročili so se: VERTNIK Ivan 

iz Slovenskih konjič in VEDEC-
NIK Bernarda iz Bezin, PODR-
GAJS Edvard in ROZIC Nada 
oba iz Planine na Pohorju. 

SMRT* 
CELJE 

UMRLI so: ZAUBI Franšička 
63, Vransko, KLAVZAR Domi-
nik, 87, Vojnik, AUBREHT Zofi-
ja, 72, Velika Pirešica, LUKA-
NEC Franšiška, 60, Tabor pri 
Žalcu, LIPICNIK Karel. 79. An-
draž nad Polzelo, ROZiC Rudolf. 
59, Celje, PRIMOŽ Marija. 88. 
Celje, HUNSKI Ivan, 49. Celje. 
RAK Terezija, 85, Smarjeta pri 
Celju. 

SLOVENSKE KONJICE 
KALŠEK Matija, 42. Škalce. 

LINDER Ivana, 47. Jernej pri 
Ločah, VENKO Gertruda, 52. 
Slovenske Konjice. MLAKAR 
Franc, 86, Ziče. PEC Ivana. 80. 
Skomarje. PRAVST Štefan, 81, 
Prevrat, VALANT Viktor, 72. 
Prežihsl, DVORNIK Marija, 93. 
Zreče. PRELOZNIK Franc, 77. 
Zg. Zreče, KOLAR Danijel. 59. 
Kamna gora, KLOKOCOVNIK 
Antonija, 72, Tolsti vrh. 

DO EMONA HOTELI LJUBLJANA, 
TOZD HOTEL EVROPA CELJE 

Komisija za delovna razmerja 
vabi k sodelovanju 

2 čistilkl - čiščenje prostorov 

Kandidatke naj pošljejo vloge oz. se osebno zglasijo 
na gornji naslov. Nastop dela je možen takoj. OD po 
dogovoru. 



OBISK V KRAJEVNI SKUPNOSTI TEHARJE 

\ 
I 
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Ljudje bodo morali še bolj vze^ 

Ci bi na obi:.k kraievni 
skupnosti Tehiarjf' -•dpravili 
spomladi, bi biUi \ p^igovo 
nh s krajani in funkfii.nai m 
te skupnosti najurž dosti m-č 
optimističnih ti>n<iv, kot pa 
sem jih doživi 1 zoprnii mr-
zlega opoldneva prejšnji pe-
tek. 

Ze ob prvern pozdravu, ki 
sem ga dobronamerno zaso-
lil in namenil svojim sogo-
vornikom s slavno teharsko 
plemiško preteklostjo, .sem 
dobil v odgovor le nekaj 
grenkih nasmeškov, češ, kaj 
nas ti novinarski Celjan po 
nepotrebnem dražiš in zmer-
jaš s potomci teharskih ple-
mičev. Končno sam prav do-
bro veš, da nas je industriali-
zacija stisnila v obroč, v ka-
terem žilavo vztrajamo zara-
di trme, zaradi bitke za živ-
ljenjski obstoj . . . Zaradi 
zemlje, na kateri smo pogna-
li korenine, pa jim sedaj že 
nekaj časa sokove uničuje 
zastrupljena podtalnica; po 
nekdanjih rodovitnih njivah 
se je razbohotila celjska in 
štorska industrija in, kjer ni 
zavladal rdečkasto-rumen 
prah, plin, dim ter ostali 
spremljevalci človekovega 
industrijskega "napredka«, 
so se pojavili kupi in kupčki 
smeti, odpadkov, smrdljivih 
snovi brez konca in kraja ... 
Dvoje smetišč odlikuje naš 
kraj: glavno iz vse celjske 
občine in še posebno, indu-
strijsko, cinkarniško v Bu-
kovžlaku ... Jezero sadrine-
ga blata, obkroženo s piritni-
mi ogorki in jezom, ki preti, 
da bo ob večji moči popu-
stil . . . Tako je bilo tudi pred 
dvema letoma ... 

Nekoč se je bohotilo tu 
med nami nešteto imenitnih 
kmetij, tudi marsikatere vile 
so našle prelep prostor tu v 
prijetni oddaljenosti od 
mestnega Celja. Cvetelo je 
sadno drevje in vrtovi. Kme-
tiški značaj naših zaselkov se 
je počasi, a zanesljivo izgub-
ljal, izgubil.. . Stare, propa-
dajoče hiše so lep dokaz za to 
našo trditev. . . 

Svojstven pečat so na po-
ceni kupljeni kmečki zemlji 
dale neštete črne gradnje, hi-
še in hišice v gručah, včasih 
le za lučaj oddaljene od do-
mov nekdanjih zemljiških 
lastnikov. Kot bi stale te gru-
če hiš v sramežljivi oddalje-
nosti od prejšnjih kmetiških 
zaradi nekakšne krivdne 
soodvisnosti, ki jo je prinašal 
čas . . . 

Ce se kaj gradi na novo, 
potem je to na Vrheh- tam 
tudi ljudje bolj držijo skupaj, 
so bolj aktivni, manj obupa-
ni, manj naveličani obljub o 
izboljšanju ekološkega sta-
nja. Tudi manj starih je tam, 
več je mladih . . . 

Takšna je bila čustveno za-
risana podoba, stisnjena za-
radi zimskega mraza januar-
skega opoldneva, ki jo je vi-
del podpisani novinarski 

sprehajalec. Podoba Teharij, 
ožje domovine Mlinarjevega 
Janeza in najbrž prekleman-
sko čednih deklet, zaradi ka-
terih je Ulrik tako -gor pla-
čal-, pa čeprav je bil neznan-
sko razuzdan. Je pač dobil 
svoje! 

Danes grofje Celjski, in 
nikdar več! Grofov ni več, 
ampak Teharčani so ostali in 
ostali bodo - za vedno! Pre-
cej prida nauk bi se dal po-
tegniti iz tega razmišljanja. 
Za daleč naprej . . . 

PRVE ISKRICE 
O P T I M I Z M A . . . 

Komaj dve leti nazaj, ko 
smo v celjski občini začeli 
temeljito uresničevati eko-
nomsko in ekološko sanacijo 
Cinkarne, pa v Storah še bolj 
energično preganjati indu-
strijsko onesnaževanje, so se 
tudi pri Teharčanih ob ra-
zmišljanjih nad sedanjo in še 
bolj prihodnjo usodo, začele 
pojavljati prve iskrice opti-
mizma. Ce drugega ne, vsaj 
ustavljati se je začel ekološki 
propad območja. Torej, stva-
ri so se začele premikati, 
ugotavljajo Teharčani oziro-
ma njihovi voljeni funkcio-
narji, vendar še ne z zaželje-
no intenzivnostjo. 

Odprava četrte cone one-
snaženosti bo tudi za Teharje 
pomenila tisto osnovo, na 
katero bodo lahko položili 
načrte o prihodnjem urbani-
stičnem razvoju, saj zaenkrat 
je tako, da kraj nima svoje 
zagotovljene urbanistične fi-
ziognomije. 

Nekateri Teharčani zago-
tavljajo, da so v veliki meri 
izboljšali odnose in pogovo-
re z delovnimi organizacija-
mi, Cinkarno, železarno in 
drugimi, s katerimi so ob-
kroženi. Sami so le z dokaj 
razvito obrtjo obdarjeni. Dva 

cementninarja, Ježovnik in 
Sket, imajo elektroservis in 
avtoservis, avtoelektrikarja, 
TV-servis, LTH-servis, pla-
stičarja, ključavničarja. Fri-
zer jim je pred kratkim umrl, 
ampak za novega še držijo 
prostor. . . 

Je pa zanimiv tudi tale po-
datek: včasih so imeli šest 

trgovin, danes imajo saJ 
eno, Merxovo in pretesno 
potrebe krajanov. . . Vča' 
so imeli deset gostiln, dai 
so se obdržale še štiri O 
tudi ni tako malo!)... Vča 
so imeli dvanajst živins! 
sejmov na leto, danes no 
nega. Menda je samo 
kmet, ki redi preko 15 g 
živine v hlevu. 

Merxova samopostrežba se odlikuje po prijaznosti pn 
jalk, je pa že pretesna za potrebe krajanov, pa tudi mnol 
mimovozečih proti Štoram in Šentjurju 

Mlinarjev Janez, sedanji Dom ielezarjev na Teharjih s svojim parkom še 
vedno vzbuja pozornost Dom je delno zaprtega tipa, je pa na široko odprt 
za seminarje in posvetovanja, kdaj pa kdaj pa tudi za kakšno poroko... 

Kraj nesrečnega spomina! Gore industrijskih in drugih odpadkov in za 
najvišjim Jezom grozeče blato sadre. Škoda, ker fotografija ni v barvah, 
saj bi se prva terasa pokazala v rdečkasto-vijoličasti barvi ogorkov 

Še kolikor toliko krtt 
sv. Martina, v ozadju pS 
Je v gostilni pri Hrastni 

Leta 1974 Je izginil tale stolp cerkve sv, Štefana, menda 
zadnji ostanek nekdanjih plemiških svoboščin Teharča-
nov 

NEKOČ SLAVA TEHARSKA iN 
NIKOLI VEČ! 

Malo je vasi na Slovenskem, ki bi bile tako splošno znane, 
kot je Teharje. Ker ga ni Slovenca, ki bi nikoli ne slišal o 
Celjskih gorfih, ga tako tudi ni, ki bi ne vedel, da Teharčani 
spadajo neizogibno zraven. Ne glede na to, ah je zgodba o 
plemenitih Teharčanih resnica, ali legenda. 

No saj jo poznate, zgodbo o lepi Pengerjevi Marjetici in 
Mlinarjevem Janezu, o grofovskemu sinu, ki se je smolaril 
okoli dekliča, a je potem v stiski v svinjskem hlevu pople-
menitil vse Teharčane... 

Kakorkoli je že bilo, Celje, ki se sicer ni odreklo trem 
zvezdam v grbu, ni prav nič spoštljivo ravnalo s Teharji, kije 
med dvema zobatima industrijskima kolesoma, Gaberjem 
in Štorami, zašlo v primež, da ni danes ne mesto in ne vas, da 
ni ne kmetijsko ne industrijsko področje. 

Celjani so morah Teharčanom hudo v zlo šteti, da je ta 
nekdanja grofovska vas imela kar tri cerkve, morda kakšno 
manj kot belo Celje. Zato so ob urejanju prometnih zagat 
nemudoma pospravili Štefanovo cerkev, najprej ladjo, poz-
neje pa tud' zvonik. K sreči zaenkrat še ni napoti hram vrh 
hriba, kamor od blizu in daleč hodijo k Ani za otroke prosit 
in kjer se med vonjave kadil meša dim celjskih industrijskih 
dimnikov in gnilobni zadah odlagališča mseti in odpadkov v 
Bukovžlaku. 

Takšnega prezira do fevdalne preteklosti pa Teharje tudi 
ni zaslužilo, kajti ni bilo od muh tudi vnavejši zgodovini. Na 
obrežju Voglajne, ki v loku obliva teharsko gričevje, je bila 
pri Farčniku javka 1. celjske čete, bližnje Čatrovo posestvo v 
Bežigradu pa cilj ene pravih akcij celjskih partizanov. 

Statistično vzeto ima Teharje največ traktorjev v Slove-
niji, če med kmečke v uporabi štejemo tudi traktorje na 
tovarniškem dvorišču železarne Štore. 

Ja, ja! Huda štrafenga je doletela Teharje, ki bi bilo zaradi 
svoje legende in zgodovinskega izročila lahko privlačna tu-
ristična točka. Tako pa Teharčani s svojim parom zvezd v 
grbu ne vedo, kaj početi, saj še pravih na nebu največkrat ne 
vidijo kaj več zaradi dima, ki se vleče čez obod nad njimi. 

Tempora mutantur! 
S starimi časi ni več kaj početi, če kaj, je treba začeti iz 

novih korenin... 
JURE KRAŠOVEC 



)ke odločanje za razvoj svojega kraja 

EKAJ IZ 
IHARSKE 
rATISTIKE 
I prebiva l s tvu: 
lo petnajst let starih je 
zadnjem popisu 222, 
16 do 27 let zmorejo 

/ilo 203, od 28 do 35 
v najbolj 'močni do 
je na spisku v krajev-
skupnosti samo 126 
Janov, 208 starih je od 
do 50 let in največje 
v̂ ilo predstavljajo kra-
i, ki sodijo v skupino 
51 let navzgor - 365. 
»h skupaj torej 1124. 
•obrskali smo še med 
starejšimi krajani, 
[starejša krajanka je 
rija Ojstrež, 95 let, 

f i najstarejši moški 
nik pa je Štefan Tam-
ki jih ima 7 let manj. 

d starejšimi krajani 
ip zabeležili še edinega 
istrovega borca za se-
fno mejo Franca Kože-
iz Bukovžlaka 45. Am-

k ga bomo obiskali še 
pebej ob prvi priložno-

^ROSTORA ZA 
^ Š E MANJ ZA 

(e mednaslov se hudo 
f, ampak je tako. Na svo-
pokopališču imajo pro-

ft samo še za pet grobov, 
^rsko pokopališče je gra-
fijsko tudi za Store in 
Ifcrsko cesto. Ob obisku 
^so vedeli, kam bodo po-
fli šestega teharskega 
pjnika... 
f. če smo še pri našteva-
: minusov v krajevni 
Pnosti Teharje, ostanimo 
tem, pri problemih. Vse-

je seznam črnih točk 

obsežnejši od svetlih. 
O komunalni obremenje-

nosti krajevne skupnosti 
smo svoje že rekli, sem sodi 
še vprašanje cest. I/.padli so 
iz občinskega programa ob-
nove in izgradnje ceste Bu-
kovžlak-Bežigrad. Sedaj je 
na vrsti menda leta 1984. Pri 
tej cesti so še najbolj občut-
ljivi, saj je to istočasno tudi 
glavna komunikacija za pre-
peljevanje odpadkov na 
smetišče in Teharčani so 
prepričani, da bi že zaradi te-
ga dejstva to cesto morali 
čimprej urediti. Vsi apeli na 
splošna družbena ušesa 
zaenkrat niso dali rezultatov. 
Vse ostaja le pri moralni 
podpori, pri sredstvih in za-
nesljivih rokih pa se potem 
zatakne. 

Stara, nekoč zavedna šola 
propada, v njej se sedaj tišči-
jo prvošolčki in varovanci 
vrtca. Za obe te funkciji pa je 
že neprimerna. Premalo 
otrok ne daje upanja, da se 
bo našel razlog za obnovo. 

Telefonske zveze so slabe 
in redke, ni igrišč, trgovina 
je pretesna, kanalizacija ne-
primerna, sploh pa odvod-
njavanje ni urejeno. 

Na seznam svetlih točk pa 
denejo Teharčani v pogovo-
ru vsaj tri stvari: dokončan 
vodovod na Vrhe in praktič-
no ni krajanov, ki bi bili brez 
vodovoda. Je tudi logično, 
da je bilo to potrebno storiti, 
saj je vrsta vodnjakov zaradi 
onesnažene podtalnice ne-
primernih. Asfaltna podlaga 
na Vrhe je naslednja pridobi-
tev, tretja pa ta, da so za po-
trebe krajevne skupnosti 
uredili resnično primerne 
prostore v stari »občini«. 

NAČRTI ZA 
PRIHODNJE 

Računajo, da bodo vendar-
le dosegli tisto nujno osnovo 
za razvoj, za nove gradnje. 

čeprav vedo, da se to ne bo 
kmalu zgodilo. Ampak na 
postopnost so Teharčani že 
tako navajeni. Mogoče še 
preveč! 

Najprej si želijo ureditev in 
asfaltiranje nujnih cestnih 
povezav. Želijo še"uspešneje 
sodelovati organizacijami 
združenega dela pri očuva-
nju in varovanju življenjske-
ga okolja, veliko upanja pa 
polagajo v pripravljenost in 
žrtvovanje novih kadrov v 
novi mandatni dobi, tako v 
vodstvu krajevne skupnosti, 
SZDL in drugje, za napre-
dek kraja, ki si to zasluži. Pa 
ne zaradi slavne preteklosti, 
ampak zaradi ljudi, zaradi 
življenja. ' 

Teharčani so do sedaj pla-
čali veliko in preveč starih 
ekoloških greliov industria-
lizacije. Ne želijo in ne more-
jo jih več plačevati. 

Ko sem odhajal iz Teha-
rij, oe je sicer že tako mleč-
no sonce skrilo za vse te-
mnejšo sivino zimskega po-
poldneva. Skoraj do kosti 
prezeblega pa me je vendar 
ogrevala misel, da ljudem 
še zdaleč ni mar, kakšna bo 
prihodnja usoda ekološko 
zelo uničene krajevne skup-
nosti . . . Četudi jim delega-
cije še šepajo, se jih pa ob 
pomembnih akcijah, kot je 
bila tista NNNP, zbere dva-
krat več kot je vabljenih. Pa 
ne samo zaradi nadvse pri-
zadevnih teharskih gasil-
cev. 

Želje po sodelovanju naj-
brže še ni prekrila sivina 
naveličanosti zaradi mno 
gih neizpolnjenih obljub. Še 
tli spoznanje, da je mogoče 
napredovati le z združenimi 
močmi, četudi počasi, ven-
dar zanesljivo... Mogoče ni 
več daleč dan, ko se bo ra-
zred prvošolčkov povečal. 
Skupaj s Teharčani upam 
tudi spodaj podpisani. 

MITJA UMNIK 

ALEŠ GODEC, predsed-
nik osnovne organizacije 
ZSMS. dijak 3. letnika Te-
hniške šole Celje: 

"Naša osnovna organizaci-
ja šteje 48 mladih. Organizi-
rano smo skupaj šele eno le-
to. zato imamo več načrtov 
kot pa rezultatov. Po pravici 
povedano je aktivna le polo-
vica članov, od tega je največ 
šolske mladine. Do sedaj 
smo .sodelovali pri priredi-
tvah v okviru krajevne skup-
nosti, izvedli kresovanje s 
kulturnim programom. Si-
cer pa načrtujemo poživitev 
kulturnega življenja in po-
moč ostarelim krajanom. 
Bolj bi morali vključiti de-
lavsko mladino in posebno 
tisto na Vrheh.« 

MIHA OMERZU, predsed-
nik komunalne dejavnosti, 
sicer zaposlen v železarni 
Štore: 

•Najbrž smo komunalno 
najbolj neurejena krajevna 
skupnost v celjski občini. 
Precej smo se oddahnili, ko 
smo zgradili glavni vodo-
hram za potrebe Celja in Te-
harij. Problem je v tem, da 
smo sicer primestna krajev-
na skupnost, narediti pa mo-
ramo toliko, kot bi bili kakš-
na odrezana vaška skupnost. 
Najbolj pereč je najbrž pro-
blem, kam bomo pokopavali 
umrle krajane, saj imamo na 
sedanjem pokopališču pro-
stora komaj za pet grobov. O 
tem se s Celjani nikakor ne 
moremo sporazumeti, če-
prav smo prepričani, da bi 
pokopavanje na Teharjih 
morali reševati v okviru celj-
ske pokopališke službe.» 

FRANC RENCELJ, sekre-
tar osnovne organizacije 
Zveze komunistov, upokoje-
ni prosvetni delavec; 

"Mnogi neurejeni komu-
nalni problemi so vzrok ne-
godovanju krajanov. Ljudje 
nam ne verjamejo, šepa dele-
gatski sistem. Ljudje hočejo 
rezultate, vidne m otipljive. 
V osnovni organizaciji nas je 
osem, sicer pa je na našem 
terenu kakšnih trideset ko-
munistov, ki pa se domačih 
sestankov v glavnem ne ude-
ležujejo. Upam, da so aktivni 
vsaj v delovnih organizaci-
jah. Skratka, tretjina komu-
nistov je delavna, ostalih ni 
opaziti. Hudo je, ker nam 
.število prebivalstva kar na-
prej upada. Leta 1978 jih je 
bilo .<ie 1436, ob koncu lan-
skega leta samo .^e 1124... -

MARJAN KRAJNC, pred-
sednik sveta skupščine kra-
jevne skupnosti, direktor 
Ljubečne: 

» V bistvu smo mlada kra-
jevna skupnost, stara komaj 
dobre tri leta. Za pozitivno 
oceno velja poudariti, da 
smo ob nastanku morali zelo 
hitro mobilizirati veliko šte-
vilo aktivistov, ki so prevzeli 
nemajhno hipoteko različnih 
problemov. Najhujši je bil 
podedovani status izumira-
joče krajevne skupnosti, kar 
vse je imelo neposreden 
vpliv na življenje in aktiv-
nost. S formalne strani smo 
»pošlihtani«, vseh dejavno-
sti pa nimamo najboljših. 
Najslabše nam delajo dele-
gacije za samoupravne inte-
resne skupnosti.« 

RADO KORENT, član 
predsedstva krajevne konfe-
rence SZDL, bivši predsed-
nik KK SZDL; zaposlen v 
železarni Štore: 

»Nasproti mnogim proble-
mom kraja in zaselkov je do-
sti preveč pasivnega kadra 
med Teharčani. Dejstvo je, 
da peščica aktivistov ne mo-
re biti kos razreševanju pro-
blemov. Na vseh javnih raz-
pravah je bila majhna ude-
ležba krajanov, vsakič pa so 
najbolj odmevala komunal-
na vprašanja. Ta so se malo 
stišala, ko smo končno asfal-
tirali cesto na Vrhe in dokon-
čali vodovod. Je pa seveda 
cela vrsta področij, kjer bi 
morah stvari premakniti. Ve-
seli me, da smo uspeh usta-
noviti v povezavi s TVD Par-
tizan Štore športni aktiv Te-
harje. « 

BOGOMIR DRAC, pred-
sednik krajevne konference 
SZDL, direktor TOZD Mon-
taža pri Obnovi Celje: 

"Delovanje frontne SZDL 
v krajevni skupnosti Teharje 
še ni dovolj učinkovito, če-
prav so problemi jasni in ob-
čutljivi. To je najbrž posledi-
ca neaktivnosti in mnogih 
praznih obljub iz preteklosti, 
včasih pa tudi nemoči pri re-
ševanju problemov sedanjo-
sti in še bolj prihodnosti tega 
območja. Prav politično in 
delegatsko popuščanje pa je 
spet dvorezen meč. Ze. ob 
odcepitvi KS od Štor se je v 
praksi SZDL kasneje znašla 
in začela delati. Mislim, da 
smo za prihodnje obdobje 
izvedli tudi boljše kadrovske 
priprave.« 

tr A^ Levo spredaj cerkev 
izletniške točke, kjer 

f privezati dušo in založiti 

Tole je podoba še največje teharske »industrije«: cementinarstvo Ferda 
Ježovnika. Naj nam ne zameri, če ugotovimo, da njegovo branžo sose-
ščina železarne Štore nekako še najmanj moti 

Samo majhen razred prvošolčkov s svojo tovarišico in pa 
vrtec gostujeta v tej zanemarjeni šolski stavbi. Predvsem 
fasada na pročelju ni za okras 



KMETIJSTVO GORNJE SAVINJSKE DOLINE 

LET01981: KRIZNO OBDOBJE! 
Več optimizma za letošnje leto 

Zadnje čase neznansko veliko go-
vorimo o uresničevanju nalog na po-
dročju kmetijstva, predvsem osnov-
ne kmetijske proizvodnje. Na dan 
vlečemo vrsto primerjav in podat-
kov, predvsem tudi takšnih, s kateri-
mi želimo dokazati večjo produktiv-
nost kmetijcev v državah s podobno 
zemljiško strukturo in podnebnimi 
ter drugimi razmerami. Dokazujemo, 
da so hektarski donosi in živinorej-
ska prireja ob približno enakih ra-
zmerah tudi glede agrotehnike, pri 
nas krepko pod evropskim povpreč-
jem. 

Duhovito se slišijo besede, da so v 
naši bitki za hrano, doma predelano in 
nato še konkurenčno s cenami za spo-
pad s tujimi trgi, njive topovi, strelivo 
pa so gnojila. Kajti z gnojili pridemo 
lahko do večjega in cenejšega pridel-
ka. Toda kmetovalci, zasebni in tudi 
tisti iz družbenega sektorja oziroma iz 
kmetijskih zadrug znajo odgovoriti tu-
di z zelo preprostimi resnicami, da je 
oskrba z gnojili neredna, pomanjkljiva 
in prevečkrat neustrezna glede na ti-
sto, kakšna gnojila so ob določenem 
letnem času na razpolago, da ne govo-
rimo ob gnojilih o uvozno-deviznih 
problemih. 

POMANJKANJE KRMIL 
Lansko leto je neznansko primanj-

kovalo tudi krmil, pa četudi so še tako 
draga oziroma predraga. V Zgornje Sa-
vinjski kmetijski zadrugi Mozirje na 
primer ugotavljajo zanimive stvari. 
Tridesetletno pametno delo pri selek-
ciji govedi je imelo pri njih za rezultat, 
da je genetska sposobnost govedi si-
vorjave pasme na zavidljivo visoki rav-
ni. Žal pa te izredne proizvodne spo-
sobnosti ni mogoče učinkovito izkori-
stiti v praksi. Lani na primer zaradi 
preprostega razloga, ker niso imeli do-
volj krmil. Pri tem pa je povsem jasno, 
da z doma pridelano krmo ni mogoče 
izkoristiti vseh genetskih sposobnosti 

zgornjesavinjskih krav »sivk«, kon-
centrirane krme pa niso imeli dovolj. 

CENA VPLIVA NA PORABO 
Pri tem so posebno poglavje cene 

krmil. Dokler je bila cena kilograma 
močnih krmil vsaj približno enaka 
enemu litru rnleka, je proizvodnja ozi-
roma prireja govedi naraščala. Prav 
lansko leto, ko smo najbolj zaostrili 
bitko za hrano, za večjo produktivnost 
v osnovni kmetijski proizvodnji, pa je 
cena kilograma krmil za več kot petde-
set odstotkov presegla odkupno ceno 
mleka. Kmetje so se začeli spraševati, 
ali klati ali molzti! 

Logično je tudi, da se je poraba 
krmil zaradi cene začela močno in ne-
nadoma manjšati, s tem pa tudi nada-
ljevanje borbe za večjo živinorejsko 
proizvodnjo plemenske živine. Glede 
na to, da so zgornjesavinjske sivke še 
posebej »vzgojene« za mlečni tip z vse-
mi svojimi genetskimi prizadevanji in 
usmeritvami, je ob navedenih razme-
rah pri krmilih, odnosu cen krmil do 
mleka, povzročilo tudi nenaden padec 
mlečne proizvodnje. Zgledu štirih več-
jih kmetovalcev - večjih proizvajalcev 
mleka, so hoteli slediti še drugi in kaj 
kmalu bi hoteli vsi vzrejati samo še 
plemenske telice, saj se je z mlečno 
proizvodnjo tako nerentabilno ukvar-
jati. 

MLEKA BI LAHKO BILO VEČ 
Mlečne proizvodnje so lani v mozir-

ski občini dosegli le 8 milijonov tristo 
tisoč litrov, kar pomeni, da so letno 
količino povečali komaj za 40.000 li-
trov. Za primerjavo naj takoj dodamo 
podatek, da je bilo v prejšnjih letih 
letno povečanje po pol milijona litrov. 
Zaradi manjšega priveza telet v letu 
1980 so imeli lani tudi manjšo prirejo 
klavne živine. Pri tem gre v zgornjesa-
vinjskem živinorejstvu še za neko po-
sebnost, kar zadeva klavno živino. Na 

tem območju pri klavni živini ni bilo 
nikakršne tradicije, niti ne osemenje-
valne-selekcijske usmeritve, tako da 
telet za mesno vzrejo močno primanj-
kuje. Prav tako je jasno, da množična 
uporaba pašno-košnega sistema tudi v 
ravninskih predelih Zgornje Savinj-
ske doline, kaj šele na planinskih, hri-
bovitejših predelih, ni primerna za re-
jo pitancev; kvečjemu na planinsko 
zaokroženih predelih za vzrejo krav in 
telic. 

Mlečna proizvodnja in vzreja ple-
menskih telic je bila torej glavna 
usmeritev in bo glede na živinorejske, 
klimatske in geografske razmere Gor-
nje Savinjske doline tudi ostala, če-
prav si bodo verjetno zaradi neureje-
nih razmer pri cenah krmil in mleka 
kmetje še nekaj časa zastavljali vpra-
šanje: klati ali molzti? 

Ce še nekaj časa ostanemo pri rezul-
tatih v kmetijstvu za lansko leto Slab-
ši so bili predvsem zaradi naslednjih 
razlogov - po mnenju direktorja Zgor-
nje Savinjske kmetijske zadruge Mo-
zirje dipl. ing. agronomije Lojzeta 
Plaznika. Porušeno razmerje med ce-
nami reprodukcijskega materiala in 
končnimi proizvodi, prav tako v po-
manjkanju tega materiala ter v dej-
stvu, da niso razpolagali z nikakršnimi 
intervencijskimi sredstvi za pospeše-
vanje kmetijstva - vse to so torej razlo-
gi, da v mozirski občini lani, kljub 
oprezno zastavljenim nalogam, ciljev v 
osnovni kmetijski proizvodnji niso do-
segli. To pa velja tako za mlečno proiz-
vodnjo, klavno in plemensko živino, 
da o poljedelstvu niti ne govorimo, saj 
ima le-to v mozirski občini zaradi na-
ravnih razmer že sicer manjše možno-
sti razvoja. Predvsem v poljedelstvu ni 
mogoče pričakovati kaj prida tržnih 
viškov. 

Bili so doseženi tudi nekateri uspe-
hi, o njih pa v prihodnji številki. 

MITJA UMNIK 

VETERINARSKA POSTAJA 
v Mozirju že nekaj časa gradijo novo veterinarsko postajo. 

Dela izvaja Ingrad Celje, financira pa Savinjsko-Saleška 
veterinarska postaja Mozirje. S tem se bodo pogoji dela 
veterinarjev izboljšali. Na sliki: Posnetek snio napravili 
prejšnji teden. Kljub mrazu dela napredujejo po programu. 

T. TAVČAR 

ŠENTJUR 

KONČNO USPELI 
Vinogradniško sadjarsko društvo 

Po čuda dolgih, skoraj ne-
razumljivih pripetijah je bilo 
društvo vinogradnikov in sa-
djarjev v šentjurski občini 
končno registrirano. 

Izredno ploden sestanek 
članstva v zadnjih dneh mi-
nulega leta je bil usmerjen v 
programsko usmeritev druš-
tva v letu 1982. Vodje sekcij 
so pripravili okvirne progra-
me dejavnosti, ki bodo na-
slednje: 

Vinogradniška sekcija bo 
skupno z vinogradniki šmar-
ske občine na pomlad pri-
pravila preizkušnjo vin letni-
ka 1981, ki je zelo kvalitetno. 
Širši javnosti želi prikazati 
med ostalim tudi vina najza-
hodnejšega dela Posavskega 

vinorodnega okoliša, kamor 
spadajo Dramlje. Marca bo 
sekcija pripravila demon-
stracijo rezi vinske trte in to 
tako, da bodo člani pod vod-
stvom mentorjev vršili rez 
sami. V programu je tudi 
predavanje o tekočih polet-
nih delih v vinogradih. 

Sadjarska sekcija bo ime-
la razgovor s sadjarji, prav 
tako pa bo priredila demon-
stracijo rezi sadnega drevja 
ter praktično sajenje sadne-
ga drevja. Organizirala bo tu-
di predavanje o škropljenju. 

Sekcija za jagodičevje bo 
demonstrirala saditev in rez 
črnega in rdečega ribeza ter 
predočila članstvu vsa teko-
ča dela pri jagodičevju od 
cvetenja do obiranja. 

Na pomlad bo društvo or-
ganiziralo poučni izlet v Po-
savski vinorodni okoliš in si-
cer na področje Bizeljskega, 
kjer si bodo člani ogledali so-
dobne sadovnjake in vino-
grade ter vinsko klet. 

Vodja vinogradniške sek-
cije dipl. ing. Tone Jensterle 
je na koncu sestanka vodil 
prijeten in koristen razgovor 
o napakah in boleznih vina 
ter o osnovah kletarstva. 
Članstvo je tudi opozoril na 
revijo Moj mali svet, ki ima v 
novembrski številki ponud-
be drevesnic in trsnic s sa-
dnim in trsnim sadilnim ma-
terialom. 

E.RECNIK 

KMETIJSKO ZA VAROVANJE -
ZA VAROVANJE ŽIVALI 

Živinoreja je ena od pomembnih vej 
našega kmetijstva. Ta proizvodnja pa je 
izpostavljena mnogim nevarnostim. Od 
tod tudi nujnost zavarovanja, ki zagotav-
lja gospodarsko varnost živinorejcem. 
Zavarovanje živine je že dalj časa pred-
met naše pozornosti in z zadovoljstvom 
lahko ugotovimo, da so zaznavni prvi 
rezultati naših prizadevanj, ter da so tudi 
nekateri drugi dejavniki (SZDL, skup-
ščine občine, zadružna zveza, republiški 
komite za kmetijstvo itd.) spoznali, da je 
v bitki za hrano pomemben element 
ustrezna zavarovalna zaščita. 

Zavarovanje je torej gospodarska po-
treba, saj se na podlagi vzajemnosti in 
solidarnosti združujejo sredstva čim več-
jega števila zavarovancev. Njihov interes 
je, da zavarujejo svoje imetje. Iz teh sred-
stev pa dobijo odškodnino le tisti, pri 
katerih je nastal škodni primer. Cilj za-
varovanja je gospodarske narave in po-
meni združevanje sredstev na podlagi 
vzajemnosti in solidarnosti pred enaki-
mi nevarnostmi in zaradi skupnega no-
šenja rizika po n a č ^ u : »vsi za enega, 
vsakdo za vse«. 

Zavarovanje pa je razumljivo poveza-
no z določenimi stroški, ki bremenijo 
živinorejsko proizvodnjo in so za kmeta 
samega v večini primerov težko spre-
jemljivi. Ti postanejo še posebej po-
membni na območjih, kjer je v zavarova-
nje vključeno le manjše število živali pri 
posameznih zavarovancih. 

Zato so prizadevanja za povečanje ob-
sega zavarovanja kmetijske proizvodnje 
na splošno izredno velika. Vsekakor mo-
ramo s širšo družbeno akcijo doseči, da 
se čimbolj zavaruje proizvodnja združe-
nih kmetov in kooperantov. V prvi fazi 
bi morali našo aktivnost usmeriti na za-
varovanje živali v zasebnem sektorju. 

ker je tu stanje najbolj pereče. Potrebno 
bi bilo precejšnje solidarno združevanje 
sredstev, da bi lahko uspešno izvedli za-
stavljeni program o popolnem zavarova-
nju plemenske in pitane govedi. V ta 
namen bi bilo treba čimprej skleniti 
družbeni dogovor vseh organizacij zdru-
ženega dela, občin in zavarovalne skup-
nosti Triglav o namenu in načinu združe-
vanja sredstev za zavarovanje. Ta oblika 
sodelovanja bi morala biti dovolj izdela-
na in trajna, ker le tako lahko upamo v 
večji uspeh pri razširitvi tega zavarova-
nja. Očitni primer, kaj lahko naredimo, 
je Gorenjska. V gorenjskih občinah or-
ganizacije združenega dela namensko 
združujejo precejšnja sredstva, tako da 
znaša njihova participacija 60 odstotkov 
premije, kmet plača le 40 odstotkov 
skupne premije. 

V naši območni skupnosti se premij-
ski stavki niso spremenili, ostanejo ena-
ki kot v letu 1981. Nastaja pa razlika v 
premiji z ozirom na povišanje tržnih cen 
p r j živini. Tako je premijski stavek za 
zavarovanje goveje živine z rizikom 
zdravljenja v občini Celje in Žalec 6,1%, 
v občini Laško, Velenje, Slov. Konjice in 
Šmarje 5,4%, v občinah Mozirje in Šent-
jur pa 4,5%. Pri tem je treba upoštevati 
najnižje zavarovalne vsote, ki niso za vse 
občine enake. 

Pri konjih je enak premijski stavek z 
rizikom zdravljenja za vse občine v naši 
regiji, to je 9,7%. So pa tudi pri konjih 
različne zavarovalne vsote po občinah. 

Pri prašičih-pitancih, ki se zavarujejo 
na pavšalni način z rizikom zdravljenja, 
znaša pavšalna premija za enega prašiča 
413 din s tem, da je zavarovalna vsota po 
kg žive teže ob škodi 65 din. 

Ni pa v zavarovanje vključeno zaščitno 
cepljenje proti rdečici. 

Č.P.PAVLIHA, p. o. 
61000 LJUBLJANA 
Gradišče 4 
objavlja 
prosta dela in naloge 

propagandista II v EPS 
za območje Štajerske 
Pogoja: 
- srednješolska izobrazba, 
- tri leta delovnih izkušenj na enakih ali podobnih 
delih in nalogah. 
Poseben pogoj: trimesečno poskusno delo. 

Delovno razmerje sklenemo za nedoločen čas in s 
polnim delovnim časom. 

Prijave z dokazili sprejemamo 15 dni od dneva objave 
oglasa. 

Nepopolnih prijav ne bomo obravnavali. 

Razgovor s kandidati zaželen. 

PREJELI SMO 

JE MLEKO RES DRAGO? 
Razmišljanje nekega bralca 

Vsakemu rejcu živine, pri-
delovalcu mleka, je naložena 
velika skrb. Delo in naklo-
njenost do živine mu morata 
pri tem biti prvo poglavje. 
Malomarnost se mu že pri te-
litvi lahko maščuje. Včasih 
mora po več noči bedeti in 
opazovati. V težjem slučaju 
je primoran poklicati veteri-
narja. Ali bo prišel? Ce ne 
bo, bo moral sam biti kos te-
žavam, sicer gre vse po vodi. 

Posebno pozornost mora 
posvetiti krmi. Priprave se 
prično že zgodaj spomladi, 
ko sneg skopni. Treba je 
travnike temeljito počistiti. 
Cesto se zgodi, da se na njih 
najdejo nevarni odpadki, ki 
so jih odvrgli nepremišljeni 
turisti. Pri zaužitju takšnih 
tujkov živina zboli. Živinore-
jec lahko utrpi občutno ško-

do. Zbiralnica zaman čaka 
na dogovorjeno pogodbo. . . 
Tudi kosilnica ne trpi tujkov 
na travniku. Skriti sovražnik 
jo onesposobi. Pridelovalec 
mleka mora zato odšteti za-
jetno vsoto, povrhu mu izo-
stane pravi čas košnje. Kaj 
če ga preseneti nevihta? De-
lo je dvojno, kvaliteta pa po-
lovična. Ob daljšem deževju 
prične pokošena krma gniti, 
v hlevih prične lačna živina 
mukati. Vendar v mestu ča-
kajo na mleko ... Ali si lahko 
privošči en ali večdnevni od-
mor? Nekateri kmetu ljubo-
sumno očitajo, češ, da pozi-
mi lahko brezskrbno spi. Pa 
ni tako. Hribovitim, kakor 
nižinskim kmetom dela ne 
zmanjka. Za popravilo iztro-
šenega orodja mora biti svo-
jevrsten strokovnjak. Zima 

je pravi čas zato. 
Mleko mora biti dostavlje-

no. V zbiralnico ga je treba 
prinesti po globokem snegu, 
ali v hudi poletni nevihti, 
sveže, zgodaj zjutraj, tudi po 
uro da leč . . . 

Svojčas tega ni zmogla za-
druga, zmore pa k m e t . . . 

Le zakaj to pisanje? V maj-
hen spomin in opomin. 

Izza vogala mestne ulice j« 
bilo slišati ogorčenje. Mlekc 
je že tako drago, pa se je zo-
pet podražilo. Vse drugo j' 
cenejše?!. . . 

Obisk iz mesta h kmetu Y 
bil zgovoren. Kako molzej^ 
krave, je od daleč opazovala 
Rekla je, da ne bi za noben' 
denarce tega dela opravljala 
Se je zbala živine, ali ji ni bi 
všeč svojevrsten vonj p' 
gnoju. 



^£LJE - TURISTIČNO DRUŠTVO 

^OVIM NALOGAM NAPROTI 
društvo kot podpredsednik zapušča prof. Zoran Vudler 
(Celjsko turist ično društvo 

. tudi v novo leto s topi lo z 
ogatim d e l o v n i m načrtom, 
icer pa se z izredno aktiv-
ostjo ponaša že vsa ta dolga 
>ta nazaj. Med njegovimi 
ajvažnejšimi akcijami lani 
1 bil tretji turistični teden, 
i je združil 23 prireditev, pa 
jdi organiziranja 21 izletov, 
a katerih je bilo 1148 ljudi, 
atem šest razstav, prav toli-
o predavanj, va lčkov večer 
td. Uspešna je bila akcija za 
irejevanje okolja in podeli-
ev zlatt-' ter drugih vrtnic. 
)ruštvo je tudi tisto, ki stal-
10 opozarja na razne komu-
lalne in druge nepravi lnost i 
r mestu, njegova p i sma o 
em, nasveti za rešitev in po-
lobno vel ikokrat zaležejo, 
/časih pa tudi ne. 

Uspela je akcija pod naslo-
nom »mladina obišče Celje«. 
Jamo lani je po tej pobudi 
jrišlo v mesto ob Savinji več 
cot dva tisoč šolskih otrok iz 
lajrazličnejših krajev naše 
)žje in širše domovine, ki so 
je pod strokovnim vod-
stvom seznanili s Celjem, 
ijegovo zgodovino, raz-
,ojem in vidiki prihodnjih 
poti. 

Dosti sredstev in skrbi je 
društvo vložilo v vzdrževa-
nje Starega gradu. Tako bo 
letos, kjer naj bi končno le 
dobili tudi muzejsko zbirko. 
Sicer pa računajo, da si bo 
Stari grad, tudi zaradi asfalti-
rane ceste na vsej trasi, letos 
ogledalo več ljudi kot odslej. 

V tem okviru bo teklo tudi 
delo letošnjem letu. Tudi 
zdaj se bo nadaljevalo sode-
lovanje z društvi v bratskih 

republikah in s Celjem po-
bratenimi občinami. Na vidi-
ku je četrti turistični teden, 
ki bo od 14. do 19. junija. 
Valčkov večer, petnajsti po 
vrsti, bo v soboto, 6. marca. 
Letos bo sedem zanimivih 
predavanj, od tega dve pose-
bej za mladino. Na prvem, 
21. januarja, bo Jelko Rant iz 
Ljubljane govoril o Sri Lan-
ki, Cejlonu in Baliju. V 
pi-\'em programu je tudi 
osemnajst izletov v domače 
kraje in nekaj, tudi čez mejo. 
Ce odštejemo zimski vikend 
v Poreču, ki je bil minulo so-

boto in nedeljo, bo naslednji 
izlet 30. januarja. Veljal bo 
industrijskim prodajalnam v 
Savinjski dolini in kolinam v 
Gornjem gradu. In potem 
vsak mesec vsaj po en izlet, v 
nekaterih mesecih tudi po 
več. 

V društvu tečejo tudi pri-
prave na redno volilno kon-
ferenco, po kateri bo v vod-
stvu društva prišlo do neka-
terih pomembnih spre-
memb. Društvo naj bi dobilo 
ne samo novega predsed-
nika (doslej Marjan Ašič, 
marveč tudi podpredsedni-
ka). To funkcijo je zdaj pol-
nih trideset let opravljal 
prof. Zoran Vudler. Čeprav 
bo njegov vpliv na društve-
no aktivnost ostal še v eni ali 
drugi obliki, bo vendarle na-
stala praznina, velika tem-
bolj, ker med turističnimi 
delavci, na žalost in kljub ve-
likim prizadevanjem, ni 
mlajših, oziroma mladih lju-
di. Kdo bo torej prijel za kr-
milo društva, katerega delo 
je utečeno, organizacija utr-
jena in podobno? Tako se v 
društvu vendarle končuje ne 
samo Vudlerjevo, temveč tu-
di Ašičevo obdobje, na vsak 
način pa čas, ki je v življenje 
celjske turistične društvene 
organizacije prinesel veliko 
novega. 

M. B 0 2 I C 

USPEŠNI 
GASILCI 
NA LJUBEČNI 

Kot vrsto let nazaj so 
tudi lani bili uspešni na 
skoraj vseh tekmovanjih, 
kjer so nastopili, tako vse 
desetine od pionirjev do 
članov. Med večji lansko-
letni uspeh uvrščajo v 
društvu ustanovitev de-
setine mladink. S tem so 
v aktivno delo društva 
pritegnili tudi krajanke. 
Ze začetek je pokazal, da 
lahko v društvu tudi od te 
desetine pričakujejo 
uspešno delo. 

Na srečo v krajevni 
skupnosti ni bilo lani po-
žarov, tako, da jim ni bilo 
potrebno posredovati. 
Posredovali pa so na dru-
gih požariščih. Sodelovali 
pa so tudi na vrsti priredi-
tev tako gasilskih kot ti-
stih, ki so bile namenjene 
enotam civilno zaščite. 

Poskrbeli pa so tudi za 
kulturni utrip kraja. Tako 
so v avgustu pripravili ci-
glarsko tekmovanje. V 
septembru pa prvo tek-
movanje harmonikarjev 
za zlato harmoniko Lju-
bečne. Obe prireditvi sta 
doživeli med krajani lep 
sprejem. Z obema bodo 
nadaljevali tudi letos. 

Letos nameravajo zače-
ti graditi tudi prizidek k 
domu. Dosedanji dom je 
namreč premajhen za 
vse, kar se odvija v druš-
tvu. Razen tega pa je 
društvo iz leta v leto bolje 
opremljeno. Tako imajo 
sedaj že dve vozili, oro-
dno in cisterno. 

O delu in načrtih bodo 
govorili na volilni konfe-
renci, ki jo bodo imeli 16. 
januarja. 

MILAN BRECL 

OBISK IZ GREVENBROICHA 

CELJE OB RENU 
Mirko Umek ubira domače viže 

Nenadoma se je pojavil v 
uredništvu nekam znan 
obraz. Seveda bi lahko ugi-
bali več kot trikrat. Dolgo je 
že tega, odkar je v zabavnem 
orkestru -Cim-bum« muzici-
ral tudi on, čeravno ni z 
Ivom Umekom, dušo tega 
ansambla nič v sorodu, kar 
navsezadnje niti važno ni. 

Na tuje je šel pravzaprav 
zaradi stanovanjske stiske. V 
Grevenbroichu si je našel 
delo in z ustanovitvijo last-
nega glasbenega ansambla 
še dodaten zaslužek, pope-
ljal t jakaj še družino in si na-
posled kar tam postavil hišo. 
Dve hčeri ima. ena je še sred-
nješolka. 

Vrnitev? 
Od marsičesa je odvisna. 

Po petnajstih letih je vpraša-
nje vrnitve vedno bolj zamo-
tano. Oklepaš se pridoblje-
nega in za tveganje so časi 
preveč nespodbudni. Dekle-
ti sta zrasli tam, čeprav sta 
po srcu in jeziku Slovenki. V 
Celje Mirko z ženo prihaja 
domov, hčerki na obisk. Ta-
ko je to. 

Slovenci na tujem? 
»Bolj smo Slovenci kot do-

ma, pravi Mirko. Ni nas veli-
ko v Grevenbroichu, vendar 
držimo skupaj kot prsti ene 
roke. Druži nas društvo »Ce-
lje«. Kakšnih trideset nas je 
aktivnih v njem, pa zmore-
mo narediti več »hrupa«, kot 
bi nas bilo mnogo več.« 

Prirejajo jugoslovanski 
dan, proslavljajo Dan žena, 
slavijo za Dan republike pa 
še ta in oni praznik vmes. 
Omrežili so Grevenbroiške 
mestne očete^ iz česar se je 

izcimil prvi stik med Celjem 
in Grevenbroichom ob lan-
skoletnem obisku vodilnih 
celjskih funkcionarjev v tem 
mestu med Kolnom in Dii-
seldorfom. V Grevenbroichu 
zagotavljajo, da je seme sti-
kov padlo na plodna tla. 

In tako so si naši rojaki na 
začasnem delu v tujini, člani 
Slovenskega društva »Celje« 
v Grevenbroichu mislili, ka-
ko bi bilo prav, če bi imeli 
tudi stike prek časnika, kot 
je naš, saj v Grevenbroichu, 
kjer imajo dva lokalca, veli-
ko pišejo o »Celjanih«, njiho-
vem delovanju. 

Res je. Bolj malo smo ve-
deli o njih. Toda to ni samo 
naša krivda. Stiki so vzpo-
stavljeni. Bo zdaj bolje? 

J .KR. 

BREZ RAZPRAVE 
V 
NOVO LETO 82! 

Zadnja, 14. seja skupščine 
Telesnokulturne skupnosti 
Celje, ki je bila nekaj dni 
pred Novim letom, je mini-
la v dobri uri in brez vsake 
razprave, pač pa samo s hi-
trim dvigovanjem rok, kar 
j« pomenilo, da so bili dele-
gati (malenkost čez mejo za 
sklepščnost:) močno ner-
vozni z mislimi na bližnje 
praznike ali pa resnično ni-
so imeli pripomb na pri-
pravljeno gradivo. 

Z nekako resnobnim pa 
tudi zaskrbljujočim glasom 

takšno sejo sklenil pred-
sednik skupščine Aleš Ilc, 
zaželel delegatom srečno in 
zadovoljno Novo leto ter jim 
tudi javno izrekel bojazen 

njihovo nerazumljivo ti-
šino, ki seveda ni dobra. 

Takšna seja skupščine 
TKS Celje žal ni bila prvič. 

sej v zadnjem obdobju 
Je bilo nesklepščnih, nekaj 
I'" je šklepščnih komaj osta-
Jo do konca. V razpravi sode-
ujejo večinoma isti delegati 

l^r tistih ki redno delajo na 
Področju različnih služb v 
Okviru telesne kulture. Sta-
"Je m kaj dosti bolj rožnato 

na drugih skupščinah 
vendar menda pri tele-

sfiokulturni problem le naj-
si t ^ ospredje. Drugače 

tudi ne moremo razlagati 
- anemične zadnje seje in za-
J J^Krbljujočega zaključnega 

ovoletnega nagovora Aleša 
sê t̂ lahko samo, da 
na stanje ne bo po-
se H tudi letos, saj to nav-
tem ^^^ hromi razvoj na 

' br P'^'^embnem področju, 
daK̂  ̂ ^terega bi bili po bese-

I predsednika Republiške 
JPfference SZDL Slovenije 

1 dru-l^'^^'^^'^^ INVALIDNA 
' (o tem poročamo v 

f^ugem sestavku). 
T. VRABL 

TRGOVSKO PODJETJE NAMA 
LJUBLJANA, Tomšičeva 2 

TOZD VELEBLAGOVNICA ŽALEC 

OBJAVLJA za VELEBLAGOVNICO ŽALEC in 
PRODAJNI CENTER LEVEČ naslednja dela in 
naloge: 

1. KUHARJE 
2. NATAKARJE 
3. ČISTILKE 

POGOJI: 
1. - gostinska šola za kuharje, izpit iz higienskega 
minimuma, do 5 tet delovnih izkušenj, poizkusno delo 
2 meseca. 
2. - gostinska šola za natakarje, izpit iz higienskega 
minimuma, do 5 let delovnih izkušenj, poizkusno delo 
2 meseca. 
3. - dokončana oz. nedokončana osnovna šola, 
poizkusno delo 1 mesec. 

Delo je v dveh izmenah. 

Pismene vloge s kratkim življenjepisom in dokazili o 
izobrazbi in praksi sprejema TOZD VELEBLAGOVNI-
CA »NAMA« ŽALEC, Titov trg 2, 15 dni po objavi. 

»METKA« tekstilna tovarna in konfekcija 
Celje 
n. sol.o. Celje, Ipavčeva 22 

Odbor za delovna razmerja DSSS objavlja prosta 
dela in naloge 

TEHNOLOG PLEMENITENJA 
- za nedoločen čas - s poskusnim delom 3 mesece. 

POGOJI: 
- da ima visoko izobrazbo tekstilne tehnologije 
- da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj 

Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o izpolnjeva-
nju pogojev na naslov splošno-kadrovski sektor 
»METKA« tekstilna tovarna in konfekcija Celje, Ipav-
čeva 22, Celje v 15 dneh po objavi. 

Kandidati bodo obveščeni o izbiri v 15 dneh po spre-
jemu sklepa o izbiri. 

Nepopolnih vlog ne bomo upoštevali. 

VELIK, POMEMBEN 
OBSEG DELA 

Ponovimo na kratko ugotovitve iz prve 
številke letošnjega letnika Novega tednika, 
ki govorijo o mreži enot Ljubljanske banke 
Splošne banke Celje, o njenih štiriindvajse-
tih ekspoziturah in agencijah v šestih obči-
nah celjskega območja, o štiriinštiridesetih 
poštnih enotah na istem območju, kjer je 
tudi moč s hranilno in čekovno knjižico 
Ljubljanske banke Splošne banke Celje 
opraviti najnujnejše posle in ne nazadnje o 
dvajsetih hranilnih blagajnah v organizaci-
jah združenega dela, ki omogočajo članom 
teh kolektivov, da kar doma, na delovnem 
mestu, dvignejo denar in podobno. Bančna 
mreža v najširšem pomenu, ki približuje 
storitve in usluge celjske temeljne banke 
Ljubljanske banke delovnim ljudem in ob-
čanom. 

Kako velik je obseg tega dela kaže tudi 
podatek, ki je zaenkrat le ocena, ki pa se 
prav gotovo od končnega ne bo bistveno 
razlikoval, da so znašala dinarska in deviz-
na sredstva občanov lani v Ljubljanski ban-
ki Splošni banki Celje s pripisom obresti ob 
koncu leta okoli 4400 milijonov dinarjev ali 
za 33% več kot v letu dni orej! Podatek, ki 
ne potrebuje komentarja, podatek, ki govo-
ri o zaupanju občanov in delovnih ljudi v to 
celjsko temeljno banko Ljubljanske banke. 

Velik je obseg dela, ki ga opravljajo vse 
enote Ljubljanske banke Splošne banke 
Celje za delovne ljudi in občane. To ne velja 
samo za vse vrste hranilnih vlog, marveč 
tudi za tekoče in žiro račune pa naj bodo 
dinarski ali devizni. V ta okvir sodi tudi delo 
z deviznimi hranilnimi knjižicami 

Pomembno, še posebej za občane in de-
lovne ljudi, je delo na področju vseh vrst 
potrošniških posojil. Tu so za tem tudi po-
sojila obrtnikom za osnovna in obratna 
sredstva, prav tako posojila za pospeševa-
nje obrtne in kmetijske dejavnosti. 

In potem razne vrste stanovanjskih poso-
jil. 

Ne pozabimo, da je vsaka bančna enota 
tudi menjalnica, da odkupuje devize od ob-
čanov in delovnih ljudi in tudi od tujcev. 

In ker smo že pri devizah in njihovem 
odkupu, še to: Ljubljanska banka Splošna 
banka Celje tudi letos, tako kot lani, odo-
brava posojila na osnovi odkupa, oziroma 
prodaje konvertibilnih deviz in vezave di-
narske protivrednosti. Pomembna je ugo-
tovitev, da so to ugodnost že doslej izkori-
stili mnogi občani in delovni ljudje in da se 
to zanimanje ne zmanjšuje tudi letos 

Enote Ljubljanske banke Splošne banke 
Celje opravljajo še druge posle in usluge. 
To velja tudi za razne blagajniške posle, za 
izplačila in vplačila. To delo opravljajo tudi 
v agencijah. Vrh tega pa ekspoziture izdaja-
jo tudi kreditna pisma, čeke in še in še. 

In ne nazadnje - Ljubljanska banka 
Splošna banka Celje je začela poslovati tu-
di z evročeki (o njih kdaj prihodnjič). 

Skratka, velik splet storitev in uslug, veli-
ko je torej potov, ki vodijo v enote Ljubljan-
ske banke Splošne banke Celje Tudi zaradi 
vseh informacij o denarnih zadevah Tu do-
bite najboljši nasvet! 



BISERKA 
Zbudi me nestrpno cvilje-

nje psa, ki že počasi prehaja v 
lajež. Vsa zaspana se dvignem 
iz tople postelje, ki še prijetno 
vabi. Pomencam si zaspane 
oči in se napotim k vratom, ki 
so v tej zgodnji uri zaklenjena. 
Odprem jih, se ozrem po me-
glenem jutru, misleč, kako 
pusto in neprijazno je brez 
sonca. Biserka, tako je psici 
ime, me pozdravi z rafalom 
skokov name, ki se na pižami 
prav neprijetno poznajo. »Daj 
no mir. Takoj bo,« se jezim, 
ko ji snemam verigo z vratu. 
V tistem trenutku, ko je pro-
sta, se požene na travnik, poln 
rose. Počepne, nekaj spusti v 
zemljo, nato jo po stopnicah 
mimo hiše po najbljižji poti 
takoj odkuri v mesto. »Oh, ta 
žival. Spet mi je pobegnila,« 
modrujem, a ne pomaga nič, 
kajti Biserka bo zopet naredi-
la svojo obvezno jutranjo vi-
zito. 

Zdaj je ura že sedem in pet 
minut. Sola, ki jo letos zadnjič 
obiskujem v našem kraju kli- -
če, zato si oprtam torbo. Tež-
ka je. Polna zvezkov in knjig 
je včasih kar naporna za noš-
njo, a kaj pomaga, ko vse to 
potrebujem. S prijateljicami 
se počasi pomikamo naprej, 
kar opazim, da jo nek pes ma-
ha po ulici s kosom mesa v 
gobcu. Spoznam jo. Spet ona. 
»Biserka, takoj sem!« Približa 
se mi in maha z repom kot s 
propelerjem. »O, ti požrešni-
ca, kje si to dobila? Kradla, 
kaj?« Njen nedolžni, mili po-

gled bi omajal še tako vztraj-
nega trdosrčneža, zato rajši 
opustim to, morda resnično 
misel. Torbo ponudim sosedi, 
da mi jo nese v šolo ter se 
zopet z Biserko vrnem do-
mov. -Ampak, kako jo naj pri-
vežem<.? Skače kot pogorela 
po dvorišču, jaz pa jo moram 
ujeti! Končno se mi le posreči. 
Veriga okrog vratu se ne sna-
me več, kar pomeni, da je pri-
vezana. Pobožam jo, 6eprav 
tega ne zasluži, in se vrnem v 
šolo. Ni še zvonilo, zato je 
okrog šole polno učencev, ča-
kajočih na zvonec. Ustavim se 
pred skupino deklet in jim 
povem o Biserki, takrat pa tu-
di one povedo nekaj, česar ne 
vem. . . Mojca pravi, da ji je 
zadnjič skoraj pojedla meso, 
ki ga je nosila v vrečki. Nič 
čudnega torej, če je včasih ta-
ko sita. Doma jedi pogosto-
krat niti ne povoha, posebno 
še takrat, kadar nima okusa 
po mesu. Izbirčnica presneta, 
jo bom že naučila kozjih moli-
tvic. Marsikatero pikro zvem 
na njen račun, dolg bi bil spi-
sek točk nelepega obnašanja, 
a bi porabila preveč papirja, 
preden bi zapisala vse to. 

Zopet je jutro. Megleno in 
neprijazno, Biserka cvili in 
skače po meni. Spustim jo, 
počepne na travniku, nato pa 
zdirja v mesto. Oh, ne, spet 
vse od začetka. »Biserka!« 
Spet prepozno. Prebivalci Ra-
deč, pripravite se. Vizita se bo 
vsak čas pričela. 

J02ICA BLAS, 8. b 
OŠ Radeče 

KJE MOJA MAMICA 
SPANČKA 
Tam med visokimi smrekami, 
v gozdni tišini, 
tam gori na gričku 
je hišica rumena. 

V tej hišici so sestrice, 
ki bele halje nosijo. 
V tej hišici so sobice 
in v njej bele posteljice, 
da bolne mamice tam 
spančkajo. 

Tam tudi moja mamica 
spančka. 
Brez mene 
in mojega očka. 
Naša hišica pa prazna je, 
ko mamica v njej 
ne spančka. 

DARJA TIMPRAN, 6. b. 
OS XIV. divizije, Dobrna 

SMREČICA 
PRIPOVEDUJE 

Prebivalci nekega kraja so 
me pripeljali iz temnega goz-
da, da bi jim bila v okras in 
osvežitev v njihovem okolju. 

Živela sem v gostem gozdu 
s svojimi prijateljicami v miru 
in tišini. Le veter mi je včasih 
nagajal. Zato sem imela kore-
nine globoko v zemlji, da me 
ni izruval. Toda človek je bil 
močnejši od vetra. Zruvali so 
me in me odpeljali. Posadili 
so me v parku pred neko šolo. 

.Težko sem se privadila na no-
vo okolje zaradi hrupa in živ-
žava okoli mene. Imela sem 
dovolj hrane in prostora, tako 

da sem se naglo razvijala 
Opazovala sem otroke, ki so 
se igrali na šolskem dvorišču 
ali pa so se lovili okoli mene. 
Tako se je dogajalo dan za 
dnem. Bala pa'sem se večera, 
ker sem ostala vedno sama. 
Kot, da nekaj slutim. Tako se 
je tudi zgodilo. Nekega veče-
ra, pred novoletnimi prazniki, 
se mi je približal neki človek, 
ki je držal sekiro v roki. Brez 
vprašanja in usmiljenja me je 
zgrabil s svojimi umazanimi 
rokami in me odsekal. Bila 
sem brez moči in se nisem 
mogla braniti, moji prijatelji 
pa so takrat počivali. Odnesel 
me je domov, postavil na bal-
kon in me okrasil. Sedaj pa 
premišljujem kje bom konča-
la - na smetišču ali pa v peči. 

Upam, da me bodo mimo-
idoči prepoznali in kaznovali 
te umazane roke. 

BRIGITA VRBEK, 5.c. r. 
OŠ Vojnik 

PRIPIS; Zgodba o smrečici 
je resnična. Brezvestne? je v 
noči na 25. december posekal 
najlepšo smrečico v parku na-
še šole. 

RAZREDNIČARKA 5.c. r. 

BILA SEM JEZNA 
Ko sem razbila steklenico, 

sem bila tept-na. Potem sem 
bila zelo jezna, tako da sem se 
zjokala. Mislila sem si: Ce ma-
ma ali ata kaj razbijeta, pa ni-
sta nič kregana ali lepeiia. 

BREDA IVACIC. .3. r. 
COŠ Marija Broz, 

Bistrica ob Sotli 

MOJA PRVA 
VOŽNJA Z LETALOM 

Bili smo na morju, zadnje 
dni je bilo lepo vreme. Odpra-
vili smo se na izlet v Portorož 
m njegovo okolico. Peljali 
smo se mimo solin, nedaleč 
od njih pa je bilo letališče Se-
čovlje. 

Nekaj časa smo opazovali 
letala, ki so vzletala in prista-
jala na letališki stezi. Pa je 
očetu šinilo v glavo, če bi se 
tudi mi peljali z njim, takoj 
smo se odločili in odšli na le-
tališko stezo. Tam je oče kupil 
karto za vožnjo, v tistem tre-
nutku pa je prispelo letalo in 
takoj smo se lahko vkrcali. 

Letalo se je dvignilo, ko 
smo bili že visoko nad gora-
mi, sem zagledala skozi okno 
pokrajino pod nami. Bilo je 
zelo lepo, občutek sem imela, 
kakor da sem ptica, ki leta 
nad morjem in gorami. Naj-
bolj pa me je navdušilo maj-
hno jezero, ki se je razprosti-
ralo pod nogami. Od daleč 
sem zagledala avtomobile in 
ljudi, ki so delali na polju. 
Zdeli so se mi majhni kakor 
igračke, tudi naš avto je bil 
zelo majhen. 

Začeli smo pristajati. Ni bi-
lo več tako majhno in čudovi-
to kot v višini. Pristali smo, 
bila sem zelo vesela in navdu-
šena nad vožnjo, želim si še 
veliko takih poletov, kot je bil 
ta z avionom v Sečovljah. 

MARTINA POLAK, 6. b 
OŠ Radeče 

MOJE TOVARIŠICE 
OD 1. DO 4. 
RAZREDA 

v 1. razredu me je učila to-
varišica Krašek Erika. Veliko 
me je naučila in v izkazu sem 
imela same petice. 

V 2. razredu me je učila to-
varišica Bezgovšek Divna. 
Tudi ta je bila prijazna. V 3. 
razredu me je učila TOV. Meleš 
Vanda. To sem imela tudi ra-
da. Kadar sva s sošolko Tanjo 
čakali na pe\ske vaje in sva 
imeli čas. sva tovarišici kaj 
pomagali. S Tanjo sva sošol-
cem in sošolkam dajale raču-
ne. Na koncu šolskega leta se 
je bilo hudo posloviti od tova-
rišice. V 4. razredu imam to-
varišico Pader Greto. 

MOJCA VREČKO, 4. a 
OŠ Primož Trubar, Laško 

NASTAL JE POŽAR 
V nedeljo smo šli na Roglo. 

Tam smo si pekli kostanje in 
meso. Ko smo odšli, smo pre-
slabo pogasili ogenj. Zapihal 
je veter in žerjavico je odneslo 
na vse strani. Začelo je goreti. 
Tisti ljudje, ki so stanovali 
tam blizu, so začeli gasiti, da 
bi lahko rešili gozdove pred 
požarom. Škode sploh ni bilo. 
Zavedli smo se, da blizu goz-
dov in senikov ne smemo ku-
riti. Čuvati moramo gozdove, 
senike in vse drugo, da ne bo 
prišlo do požarov. 

KARMEN ŠMALC, 4. b 
OŠ Dušana Jereba, 
Slovenske Konjice 

ŠPORTNI DOGODKI V NEKAJ 
VRSTAH 

NA G O L T E H je b i lo t e k m o v a n j e v k a t e g o r i z a c i j s k e m veles la lor 
v z h o d n e reg i je , k i jo s e s t a v l j a j o K o r o š k a , M a r i b o r s k a in C e l j s k a teknr 
v a l n a s k u p n o s t . N a s t o p i l o je 11 k l u b o v s 127 t e k m o v a l c i . M e d cicibani 
z m a g a l M i t j a K u n e iz Č r n e n a K o r o š k e m , n a j b o l j š i C e l j a n pa je bi l Ma 
J o š t na č e t r t e m m e s t u . M e d c i c i b a n k a m i je z m a g a l a N a t a š a K u k a v i c i 
Z a g o r j a . 

F R A N C P E Š E C je že še s t i č p o s t a l r e p u b l i š k i p r v a k m e d š a h i s t i žel 
n iča r j i , k i so na s top i l i v K o p r u . M e d 24 šah i s t i je zb ra l 21,5 t o č k e . Osi 
Ce l j an i so se uvrs t i l i t a k o l e : 8. J a n e z P e š e c , 15. E d o G o l o b in 23. Ani 
G r a č n e r . Sod i l je M a r j a n G o l e š iz Cel ja , s i ce r b o l j p o z n a n k o t n o g o m e 
s o d n i k . D o k a z a l p a je, d a se t u d i na š a h d o b r o s p o z n a . 

A T L E T S K O D R U Š T V O K L A D I V A R je p r i p r a v i l o p o n o v n o srečž 
p i o n i r s k i h se lekc i j , k j e r je n a s t o p i l o k a r 117 t e k m o v a l c e v v t r o b o j u : 
na 60 in 300 m e t r o v t e r t r o s k o k u z m e s t a . Rezu l t a t i p i o n i r k e le tn ik 
z m a g a l a je M a j a R a d m a n o v i č p r e d A l e n k o Za ložn ik in T a t j a n o Križ: 
p r i l e t n i k i h 1970 je b i la n a j b o l j š a D a r j a K o v a č i č p r e d A l e n k o Z u p a n 
M o n i k o Fevže r , m e d l e tn ik i 1969 je s lavi la S i m o n a S o j č p r e d Bar t 
B a n i č in M a t e j e M e s a r e c t e r pr i l e t n i k i h 1968 D a m j a n a Z d o l j š e k F 
S a b i n o M a l g a j in I r is Z i d a n i k . P i o n i r j i l e t n ik 1971: p rv i Miro Kocu 
ml . p r e d K r i s t i j a n o m L u p š e t o m in B r u n o m D u j i č e m , l e tn ik 1970 Ma 
S t o p i n š e k p r e d B e n o m in S a š o m K r a n j c e m , l e tn ik 1969 T o m a ž . 
p r e d I g o r j e m A j d n i k o m in S r e č k o m F i š e r j e m te r l e tn ik 1968 p r v i An 
T o m e p r e d I g o r j e m P u n g a r š k o m in B o r i s o m S u l i n c e m . M e d poč 
c a m i b o d o b o d o č i a t le t i t r en i ra l i , k a s n e j e pa oprav i l i še več p o d o l 
t e s t n i h t e k m o v a n j . 

VINKO LAVRINC je z m a g a l na d r u g i k o n t r o l n i t e k m i v G r o s u p l 
za u v r s t i t e v v r e p u b l i š k o r e p r e z e n t a n c o . N a s t o p i l je v s t r e l j a n j u z zrž 
p i š to lo s t a n d a r d in z m a g a l z r e z u l t a t o m 564 k r o g o v , d r u g i je bil nekd 
m l a d i n s k i e v r o p s k i p r v a k F r a n c P e t e r n e l ml . iz K r a n j a 563 kro 
V i n k o L a v r i n c , č l an S D D u š a n P o ž e n e l v Reč ic i pr i L a š k e m s e je < 
uv r s t i l v r e p u b l i š k o r e p r e z e n t a n c o , ki b o v n e d e l j o n a s t o p i l a n a turr 
r e p u b l i k v Zen ic i . 

Š T E F A N CUK JE ZMAGAL V S L O V E N S K I BISTRICI n a MemC 
n e m t e k m o v a n j u za P o h o r s k i b a t a l j o n v k a t e g o r i j i d o 65 k i l o g r a m ' 
pr i t e m p o k a z a l e n o n a j b o l j š i h f i n a l n i h b o r b . S i c e r p a so t e k m o 
J u d o k l u b a Ivo R e y a iz Cel ja na t e m t e k m o v a n j u osvoj i l i še našle 
m e s t a : Oš t i r j e bi l 3. v k a t e g o r i j i d o 60 kg , I m a m o v i č t u d i 3. v k a t e j 
d o 78 k g in A n d e r l e 2. v n a j t e ž j i k a t e g o r i j i n a d 95 kg. 

Z B R A L T O N E V R 



Življenje in njegovo prekletstvo zatre vse, po-
^^bno meni je. In vendar me skoro veseli videti, da ste 
^^di vi patriot, kar mi priča, vaše berilo. To sem si že 
Pi'ecej od kraja mislil, ko niste hoteli nemški z menoj 
Sovoriti.« 
. "ker sem videl, da ste prej s kmeti lepo slovenski govo-

Jaz samo z Nemcem nemški govorim, z domačimi 
domače.« 

"Ze prav. To imajo vsi narodi, da svoj jezik spoštujejo, 
"^shvalite usodi, da vam je ta čut v srce vcepila. Vendar je 
^^ ljubezen do domovine najlepši in najstalnejši med tako 
"Jienovanimi blagimi čuti v človeku. Prijateljstvo se ra-
^"ije nad prekleto samopridnojstjo in nad črnim egoi-
^^om, ženska ljubezen je mladosti lepa zvezda - ha! - ali 
^^di tu prihaja umazana sebičnost, zaduši, kar je dobrega 

njej, in ogreni dušo, da imaš do konca dni strup v sebi 
y onega od česar si mlad bedak pričakoval sreče: in iz 
l^bezni se rodi iskra sovraštva, ki ti požge, kar je dobrega 
^ ^^bi bilo, le ljubezni do domovine ne, ako si jo res kdaj v 
^ce dobil, kajti če je tudi zamorjena z vso drugo Ijubež-
ijo vred, povrača se ti vedno zopet in ti je še nekakov 

^ušni užitek in tolažba.« 
^bradovan, starca od te strani spoznati, vzdigne Lisec 

fso in vesel Zobru napije. To ne more biti človek zlega 
Srca! 

"Iz vaših besedi posnemljem,« pravi Lisec, »da niste bili 
/^čni v izboru prijateljev in ljubezni, in vas obžalu-
j^m. „ 

»Ne trebam vašega obžalovanja in nobenega, mladi zna-
nec. Jaz sem trdih kosti in nikdar se nisem dal milovati. 
To je babje... Obžalujem, če hočete, mojega »prijatelja« in 
mojo - ljubo (težko mi je šlo to skozi zobe), kajti, verjemite 
mi, maščeval sem se nad onimi, ki so mi pomogli do teh 
nazorov, katere ste slišali, maščeval tako kakor z bodalom 
v srce, če ne bolje!« 

In pri teh besedah zopet zaiskri v starčevem očesu oni 
neprijetni žar srditosti. Izpije svojo čašo in jo naglo med 
prsti vrti. Molk nastane precej dolg. 

Lisec hoče počasi in po malo na drug predmet govor 
navesti in de: 

»Ce tako hočete, da je le egoizem vodilo blagim čutom, 
potem je tudi ljubezen do domovine zrasla iz egoizma, 
čeprav bolj ali manj poblaženega: človek ljubi rojstno 
zemljo iz hvaležnosti, ker ga je rodila, vzgojila in mu 
dobrote izkazala: on ljubi narod, ker je ud njegov, in torej 
tako sam sebe ljubi.« 

»Poslednje ni istina,« odgovori starec, »za mene nikdar 
ne. Jaz nimam svoji domovini in svojemu rodu nikdar za 
nič hvaležen biti, za nič! Da me je domovina rodila, za to ji 
nisem dolžan biti hvaležen, ker sem bil tolikokrat že mi-
sliti prisiljen, da bi bilo bolje, ko bi me ne bila: koliko muk 
bi mi ne bilo treba pretrpeti, ki niso v nobeni razmeri z 
veseljem, ki sem ga morda tudi užil. Vzgojila me je! Kako. 
Z mojimi solzami in s trpljenjem. Moj oče je bil bogat 
kmet, bogat po tukajšnjih razmerah, a jaz sem medicino 
študiral z lakoto. Ko sem imel največ apetita, tačas nisem 
imel kruha! Ha, ha, ha! Sedaj je kruh, a apetit je šel z 
vragom. Vidiš, to je življenje! In narod, pravite? Da, med 
njim si po zvršenih študijah nisem mogel niti toliko zaslu-
žiti, da bi bil pošteno živel, dasi sem ga ljubil in bi mu bil 
rad hvaležen ud: na tuj svet sem bil vržeri, med tuje 
narode in, kar sem doma med svojimi rojaki pustil, ki mi 
je ondaj ljubo bilo, izneverilo se mi je vse, ali je pa pogi-
nilo! Kje imam vzrok hvaležen biti'' Preklinjati bi smel in 
povem vam, da sem že mnogo. Tako je. In vendar prijatelj, 
vi ne veste, kako me ipak vleče še vedno iz tujine v 
domovlje, med ljudi, iz katerih sem se rodil, kako sem 
imel danes popoldne, ko sem po hribu med leščami in 
kamenjem hodil, poseben občutek in kako je čudno, ko se 
starih prostorčkov iz samovida domišljam, kjer sem nek-
daj kot otročaj igral. Otožnost me obide, kadar stopim v 
isto senco, kjer sem kot študent na vakuncah ležal in ne 
poznal lepšega užitka, nego zatopiti se v lepo knjigo ali 
gradove zidati v oblake. Jaz ničesar ne ljubim na tem 

svetu, ničesar in nikogar, edino rojstni kraj mi je včasi še 
ljub, in še ta le včasi in le zaradi spominov.« 

»Zakaj ne ostanete tu?« vpraša Lisec »s svojo zna-
nostjo ...« 

»S svojo znanostjo bi lahko živel, mislite? No, tega bi baš 
ne trebalo. Toliko imam, da lahko ležem poleti v senco, 
pozimi v zakurjeno sobo brez dela. Ah vsaka stvar ima več 
strani. Navada, sama navada me vleče drugam. Naveličam 
se te svoje ljubezni hitro. Dokler morem, ostanem še na 
tujem. Mogoče je, da umrjem tu, a sedaj je še več reči, ki so 
mi tudi neprijetne. Med tujimi barbari laže pozabljam do-
mače hudičeve ljudi, katere moram sovražiti, dokler bo-
dem lazil po zemlji. In vendar me že tudi ta moč zapušča, 
moč sovraštva in maščevanja. To sem te dni čutil, in ako 
vas starka še kdaj obišče in se čudi, zakaj Zober letos ne 
prihaja redno svoje seje imevat z njeno gospo kakor prej z 
onim drugim lupežnikom, recite ji: sovražiti pozablja, so-
vražiti in maščevanja veseliti se. Vsega se človek opijani, 
vsega naveliča. Kako sem nekdaj vsaj rad videl, da se je 
krivil pred menoj in ona da me je s solzami prosila za čisto 
ime svojega otroka, zdaj se mi ne ljubi več. In tudi ni treba 
več. Kragulj kesanja in nesreče je storil v njej več. nego 
sem želel, v glavo je zašel. Svobodno, bodi neusmiljen. 
Komu si se ti smilil, njej? In vendar je ne morem več 
mučiti. Ozdraviti jo? Paa! Tu je vse medicinstvo pusto 
šarlatanstvo kakor vse drugo, vse življenje. Pij, pij, brate!« 

Vino se je bilo starca prijelo. Jecljaje je govoril nerazum-
ljive stavke dalje in nazadnje, naslonivši se na zofo nazaj, 
začel drmati ter zaspal trdno kakor mladič. 
Lisec mu naredi zglavje ter ga položi po zofi, odene ga 
skrbno, primakne nekaj stolov, da ne bi opadel, in se sam 
odpravlja spat. 

Sedaj je imel tega doktorja Zobra rad. Mož je moral 
mnogo nesreč prestati. Da je bil v nekakovi zvezi z gospo 
Langmanovo, to je bilo vidno iz njegovega govora. V ka-
kovi? To je njegova skrivnost. Pod osorno trdo vnjanjostjo 
je bilo v njem človeško srce, ki je sedaj menilo, da mora 
sovražiti, ker je morda nekdaj preveč ljubilo, ali pravo 
človeško srce. Površni svet tega ni videl in kdo bi si bil 
mislil, da je to oni doktor Zober, o katerem so bile v 
Volčjaku razne sodbe, ki je sicer tako čudno živel, prihajal 
in zgineval, včeraj ljudi podpiral, a danes kar s kakim 
takim smelim činom, kakor v žganjarnici na Rogovih, neu-
mnemu ljudstvu neumno vražo potrdil, da vse ve in je 
lahko tu na mestu, kakor da bi iz tal zrasel ali z neba padel. 





SVET ZA TELESNO KULTURO PRI ObK SZDL CELJE 

IŠČEMO NAJBOLJŠO KS! 
Velik napredek pri predšolski telesni vzgoji 

2. seja Sveta za telesno 
liulturo Predsedstva Občin-
ske konference SZDI. Celje, 
iji jo je kot predsednica vo-
jliia MAGDA URH, je po-
s t r e g l a z nekaterimi dobri-
jfli odločitvami na področju 
celostne predstavitve tele-
sne kulture. Iz pripravljene 
zabeležke p o v z e m a m o ne-
Katere najbistvenejše ugo-
tovitve in zaključke, ki so 
jih sprejeli člani Sveta. 

pomembnejše naloge v 
lanskem letu: sprejet je bil 
srednjeročni plan razvoja te-
lesne kulture v občini Celje, 
društva s tega področja so se 
vključila v javno razpravo 
pred problemsko konferen-
co RK SZDL o vlogi družbe-
nih organizacij in društev, iz-
delan je bil program izobra-
2evanja in usposabljanja ka-
drov s področja telesnokul-
turne dejavnosti, izdelan je 
bil popis telesnokulturnih 
objektov in program investi-
cijskega ter tekočega vzdrže-
vanja, zaključena adaptacija 
na Skalni kleti in v grobem 
na Gričku, izvedeni so bili 

pogovori s predstavniki 
prioritetnih športnih panog 
ter pripravljen program tele-
sne kulture za letošnje leto z 
osnovnimi smernicami: 
množičnost, izboljšanje or-
ganizacijskega in strokovne-
ga dela ter boljši dosežki v 
tekmovalnem športu. 

Svet je sprejel sklep, da bo 
eno rednih naslednjih sej v 
celoti namenil skupnim stro^ 
kovnim in političnim pripra-
vam za izvedbo akcije • Išče-
mo najboljšo krajevno skup-
nost«. Pri tem bo treba tudi 
poskrbeti za ustrezno število 
dobro usposobljenih amater-
skih kadrov. 

Člani sveta so tudi raz-
pravljali o učnem načrtu 
osnovnih šol na področju te-
lesne kulture. Uvodno infor-
macijo je podal Janko Križ-
nik. Ocena je, da je učni 
načrt dober, žal pa presega 
materialne možnosti in po-
goje na posameznih šolah. 
Tako bo ena od dolgoročnej-
ših nalog na področju tele-

sne kulture v Celju v izena-
čevanju pogojev in možnosti 
za pouk telesne vzgoje na 
vseh šolah. Na eni prihod-
njih sej bodo govorili o stro-
kovnosti, primernosti in ce-
lovitem družbenoekonom-
skem položaju učiteljev tele-
sne vzgoje v celjski občini in 
o pogojih organiziranosti 
pouka telesne vzgoje v posa-
meznih šolah. ZTKO Celje 
oz. TKS Celje bosta skupno z 
Zavodom za šolstvo - enota 
Celje, pripravila predlog o 
oblikovanju posebnih razre-
dov v osnovnih šolah, kamor 
bi vključili tiste učence, ki so 
s svojimi sposobnostmi do-
kazali, da sodijo med per-
spektivne športnike. Pri tem 
gre bolj za organizacijo pou-
ka, kot spremembe v sicer 
obstojnem programu. 

V Celju je bil predvsem v 
zadnjem obdobju narejen 
velik napredek na področju 
predšolske vzgoje, ki vklju-
čuje tudi program telesne 
vzgoje otrok. Tako se je lani 
naučilo kar 300 predšolskih 
otrok plavati. Ta podatek bo 
verjetno letos še boljši, saj so 
boljši tudi vadbeni pogoji 
(zimski bazen na Golovcu). 
Republiški normativi za 
pouk telesne vzgoje so pre-
zahtevni, zato Svet podpira 
pobudo aktiva učiteljev tele-
sne vzgoje, da število učen-
cev na oddelek znižajo od se-
danjih 36 na 20 otrok za orga-
nizirano telesnokulturno 
vadbo. Najti je treba tudi 
ustrezno rešitev za financira-
nje šol v naravi. 

Nalog je torej ogromno in 
vse kaže, da bo letošnje leto 
plodno, kot morda že dolgo 
ne. 

TONE VRABL 

STRELSKA LIGA V LIBOJAH 
Občinska strelska zveza Žalec je pripravila 1. kolo 

občinske lige v streljanju s serijsko zračno puško. Na-
stopilo je devet ekip na strelišču v Libojah. Rezultati 1. 
kolo ekipe: 1. SD Griže I 1408 krogov, 2. SD Liboje 
1342, 3. SD Šempeter 1328, 4. SD Griže 11 1325, 5. SD 
Prebold 1305, 6. SIP Šempeter 1298, 7. SD Liboje II 
1280, 8. Ženska ekipa SD Liboje 1250 krogov, 9. nepo-
polna ekipa Šempetra brez rezultata. Posamezniki: 1. 
Franc Kotnik, SD Griže, 366 krogov, 2. Jože Turnšek, 
SD Griže, 353,3. Milan Kveder, SD Liboje, 351,4. Peter 
Turnšek, 347, 5. Avgust Mastnak (oba SD Griže) 345 
krogov itd. 2. kolo bo na sporedu v nedeljo, 17. ja-
nuarja. Odstreljali bodo skupaj šest kol, vsa pa na 
strelišču v Libojah, ki je edino v občini ustrezno za 
takšna tekmovanja. 

DRAGO GRESAK 

VEČ 
POZORNOSTI 
LIKU 
ŠPORTNIKA 

Nekaj misli iz uvod-
nega poročila predsed-
nika Izvršnega odbora 
TKS BOJANA PLANIN-
SKA na zadnji seji skup-
ščine TKS Celje: 

• V Celju jc čutiti stagna-
cijo \ prioritetnih športnih 
panogah! 

• Stanje dela v naših 
društvih je /elo različno: od 
rednega dela preko »površ-
nega« di) takšnega, ko tisti, ki 
so funkcijo sprejeli, sploh ne 
delajo! 

• Splošna ugotovitev je, 
da Območne zveze sploh ne 
delajo! 

• Problem so teknH)valni 
sistemi, ki so se tako razširili, 
'da predstavljajo posebno 
breme /a vsa društva! 

• Takoj je treba določiti 
vloge centrov, nosilcev kvali-
tetnega športa! 

• naprej jc treba dolo-
čiti pogoje za prehod športiii-
ka i/, ene v drugo sredi-io! 

• Osnova za nadaljni raz-
voj je delo s selekcijami, kjer 
/ai)stajamo. Pri tem je treba 
vztrajati, kajti to je garancija 
/a razvoj! 

• Strokovno usposablja-
nje vseh. zlasti tistih, ki dela-
jo z drugimi! 

• Cas je, da se sedanja le-
stvica prioritetnih športnih 
panog preveri in po potrebi 
tudi spremeni' 

• Vzgoji mladega špt)rtni-
ka je treba v društvu posvetiti 
vso pozornost. \sakem 
društvu bo morala biti komi-
sija ali organ, ki bo skrbel za 
to pomembno področje lika 
pravega športnika. 

T. VRABL 
V y 

TELESNA KULTURA V ŽALSKI OBČINI 1981 

MNOŽIČNOST IN REKREACIJA 
V akcijah sodelovalo 23.300 občanov 

Telesnokulturna skupnost 
in Občinska zveza'za telesno 
kulturo Žalec sta bili tudi v 
preteklem letu nosilki tele-

. sne kulture v žalski občini. 
Obe organizaciji nista odsto-
pili od smernic za leto 1981, 
kakor tudi ne od sklepov RK 
SZDL s konference o telesni 
kulturi. 

Športna rekreacija je osta-
la kot osnova pri nadaljnem 
razvoju telesne kulture v ob-
lini. V Žalcu pravijo, da je 
nemogoče razvijati katero-
koli športno-tekmovalno pa-
nogo brez osnove teleSno-
kulturnega znanja. Aktiv-
nost se je lani najbolj odvija-
la preko telesnokulturnih or-
ganizacij, katerih je v občini 
60. Vidnejše rezultate pa so 
dosegli pri planinskih poho-
dih, izletih, orijentaciji ter 
Pohodih z obujanjem tradicij 
NOB (4330 članov), taborniki 
2 organiziranimi prireditva-
fî i (1600 mladih), šolska 
športna društva, ki so se 
^ed letom pomerila v 12 
^Portnih panogah (5499 mla-
dih), sindikalne športne igre 
(2400 zaposlenih), strelstvo si 
Je utrlo pot med množične 
Panoge, vendar še premalo 
•^ed najmlajše v šole. Občin-
ska strelska zveza združuje v 
občini 8 družin z 824 člani. 
Nekatere akcije so v minu-
lem letu privabile veliko šte-
vilo mladih in starejših. Po 
KS so pripravili tedne športa 
i ;rbie, Žalec, Vinska gora, 
polzela, Gomilsko, Vran-
sko), OK ZSMS Žalec je pri-
pravila športne igre mladih, 
Občinske trim igre (kolesar-

jenje, plavanje, pohodi itd.). 
Posebno zanimiva so tekmo-
vanja za športno značko v 
VVZ in šolah ter tekmovanje 
invalidov in upokojencev. Iz 
obširnega poročila, ki ga je 
pripravila TKS Žalec za sejo 
skupščine TKS Žalec je tako 
razvidno, da je lani v organi-
ziranih akcijah sodelovalo 63 
odstotkov prebivalstva obči-
ne ali 23.300 občanov vseh 
starosti in kategorij. Priredi-
tve pod geslom »Telesna 
kultura v obrambi domovi-
ne« so bile izvedene v 51. ak-
cijah, katerih se je udeležilo 
10.162 občanov. Akcije so bi-
le izvedene po programu 
SLO in Ds ter obujanja tradi-
cij NOB. 

Glede na to, da želijo v ob-

čini Žalec na tekmovalnem 
področju izhajati iz množič-
nosti je razumljivo, da se vr-
hunski rezultati ne pokažejo 
čez noč, vendar pa so se eki-
pe uvrščale v sam republiški 
vrh (odbojka, rokomet, ne-
kateri posamezniki smučarji 
skakalci, nogomet, kadeti). 
Ugotovljeno je tudi, da je de-
lo s selekcijami sicer dobro, 
a žal še vedno preozko, kar 
seveda onemogoča hitrejši 
razvoj tekmovalnega športa 
v nekaterih igrah z žogo. V 
republiških ligah nastopa 12 
ekip, imajo pa tudi nekaj 
mladih talentov v atletiki, ki 
pa se vključujejo v AD Kla-
divar Celje. 

V letu 81 so sicer pridobili 
nekaj vaditeljev, inštruktor-

jev in trenerjev, a žal še za 60 
odstotkov premalo glede na 
velike potrebe množičnega 
športa, kakor tudi tekmoval-
nega. 

Novih objektov lani niso 
zgradili. Sredstva so bila na-
menjena za vzdrževanje tele-
snokulturnih objektov v ob-
čini. Ob koncu pa je treba 
dodati, da so bili tudi stabili-
zacijski ukrepi v telesni kul-
turi v žalski občini stalno 
prisotni, saj so se ob spreje-
tih dotacijah telesnokultur-
ne organizacije obnašale zelo 
racionalno ter si z amater-
skim-volanterskim delom 
prihranile okrog 60 odstot-
kov sredstev. 

TONE TAVČAR 

IZVRSTNO PROTI JESENICAM 
v Celju sta gostovali moštvi Jesenic in 

Kranjske gore. V srečanju proti Jeseni-
cam (4:4) so Celjani pokazali vse svoje 
znanje. Vse tri peterke so zaigrale srčno, 
odprto in predvsem rutinirano, tako da 
Jeseničani niso mogli prikazati svoje 
prave igre. Resda so gostje povedli s 3:1, 
toda v drugi in tretji tretini so Celjani 
pokazali toliko znanja in volje, da so 
preobrnili rezultat in povedli 4:3. Že je 
bila na pomolu senzacija, ko je najboljši 
igralec srečanja Suvak izenačil rezultat. 
Rezultat 4:4 (1:2, 1:1, 2:1) je tako popol-
noma realen. Strelci za celjsko Cinkarno 
so bili Poljanšek 2, Bratec in Lesjak. 

Tri dni pozneje smo ponovno videli 
lep in izenačen hokej. Mlada ekipa 
Kranjske gore je pokazala vse lepote ho-
keja in »ponesla« Celjane, ki so se morali 
močno potruditi, da so ob koncu slavili z 

rezultatom 3:1 (1:0, 1:1, 1:0). Strelci so 
bili Poljanšek, Grabler in Bratec. 

V obeh teh tekmah pa so ponovno zai-
grali zelo dobro igralci tretjega napada in 
obrambe Kerkoš, Sendelbach, Zorko, 
Perčič, Marčec in Bernjak, ki so v mno-
gem pripomogli, da so igralci prve in 
druge peterke lahko več počivali in po-
tem dosegli večjo storilnost. 

Do konca prvenstva je še deset sre-
čanj. Od tega bodo igralci Cinkarne igra-
li v Gosteh sedemkrat zapored. V Celju 
bo ponovno prvenstvena tekma šele 13. 
februarja med Cinkarno in Medvešča-
kom. Medtem Cinkarna gostuje: proti 
Medveščaku 13. L, Olimpiji 16. L, Parti-
zanu 23. 1., Spartaku 30. 1., Crveni zvez-
di 3. 2., Jesonicam 6. 2. in Kranjski gori 
10. 2. 

J. KUZMA 

NA KRATKO 
KOŠARKARSKE VESTI 

V moški republiški ligi so 
odigrali 8. kolo. Elektra je iz-
gubila v Trbovljah proti Ru-
darju 77 proti 55 (najboljši 
strelec Rozman 24), medtem 
ko je štorski Kovinar doma 
premagal Fructala 107 proti 
77 (najboljši strelec Planko 
28). Na lestvici je Comet še-
sti, Kovinar sedmi in Elektra 
osma, vsi pa imajo po osem 
točk. V 9. kolu bo Comet 
igral doma z mariborskim 
Branikom, derbi pa bo v Šo-
štanju med Elektro in Kovi-
narjem. 

V ženski republiški ligi so 
odigrali 9. kolo. Derbi je bil v 
Konjicah med Cometom in 
Rogaško, kjer so zmagale do-
mačinke 66 proti 55. Najbolj-
ša pri Cornetu je bila Pajen-
kova z 18. koši, pri Rogaški 
pa Virantova, ki je tudi dala 
18 košev. Celjska Libela je 
presenetila z zmago v Ptuju 
proti Dravi 61 proti 50, naj-
več košev pa je dala Cenclje-
va 22. Na lestvici je Comet 
tretji. Rogaška peta in Libela 
osma. V 10. kolu bo Rogaška 
igrala doma proti Jesenicam, 
Comet gostuje v Mariboru, 
Libela pa pri vodečem 
Mengšu. 

TV 

KADETI LIBELE BREZ 
PORAZA 

V 6. kolu republiške lige 
vzhod so kadeti Libele v Za-
gorju premagali domačine 
83:52 in ^o tako na vrhu le-
stvice brez poraza. Strelci: 
Ulaga 18, Govc 15, Cvikl 2, 
Polutnik 17, Turk 15 in Ur-
banija 12. V 7. kolu bodo v 
nedeljo, 17. ianuarja nastopi-
li ob 9. uri v Tehničnem cen-
tru proti trboveljskemu Ru-
darju. 

Od 20. do 24. januarja bo 
ekipa kadetov Libele nasto-
pila kot republiški prvak na 
državnem kadetskem prven-
stvu v Skopju v Makedoniji. 
Poleg njih bodo še nastopile 
ekipe Crvene Zvezde, Zadra. 
Beograda, Jugoplastike, Ra-
botničkega, Bosne in Vojvo-
dine. Vsaka celjska zmaga v 
tej močni konkurenci bo ve-
liko priznanje! 

RUDI JERIC 

ROZMAN IN 
MIKLAVŽINA V 
BEOGRADU 

v Beogradu je bil tradicio-
nalni »beli kros«, kjer je na-
stopilo 400 tekmovalcev iz 
vse Jugoslavije. Zmagal je 
Zdravkovič iz Cuprije, med-
tem ko sta se na odlično dru-
go oz. tretje mesto uvrstila 
Celjan Rozman in Velenjčan 
Miklavžina. 

NAJBOLJŠI 
SLOVENSKI STRELCI 

Izbrah so najboljše sloven-
ske strelce za lansko leto v 
naši republiki. Alenka Jager 
je bila najboljša v nacional-
nem razredu, ekipa mladink 
SD Celje pa najboljša slo-
venska ekipa zaradi dvakrat-
ne osvojitve republiškega in 
državnega prvaka. 

ZMAGAL LESKOVŠEK 
PRED LAHOM 

Na tretjem spominskem 
turnirju za Stankom Štorma-
nom, ki ga je pripravilo 
Društvo invalidov Žalec, je 
zmagal Leskovšek pred La-
hom in Primožičem. 

JOŽE GROBELNIK 

ROKOMET 
v Žalcu je bil v soboto 

kvalifikacijski turnir mla-
dink za klubsko zimsko pr-
venstvo Slovenije. Nastopile 
so tri ekipe, v finale pa se je 
uvrstila ekipa Drave. Rezul-
tati: Vransko Drava 
7:17(3:7). Šmartno : Drava' 
10:18i4:8). in Šmartno -
Vransko 13:11 (5:6). Vrstni 
red: 1 Drava. 2. Šmartno, 3. 

Vransko. Pred 100 gledalci 
so srečanja dobro vodili 
Culk, Novak in Lužar (vsi 
Žalec). 

T. TAVČAR 

NOV KEGUAŠKI KLUB 
V LAŠKEM 

Kegljanje dobiva nove raz-
sežnosti med športniki širše-
ga celjskega območja. Tako 
bo v petek, 15. januarja, usta-
novni občni zbor kegljaške-
ga kluba tudi v Laškem. 

Ob 16. uri se bodo zbrali 
številni kegljači iz Laškega v 
sejni sobi SIS in prejeli pro-
gram dela. Na ustanovni 
zbor vabijo vse prijatelje 
kegljanja v Laškem in Reči-
ci. Nov kegljaški klub Laško 
pa bo že kmalu nastopil na 
rednih tekmovanjih v regiji. 

J. K. 

HMEZAD OB KONCU 
PETI 

Končalo se je področntj pr-
venstvo vzhodne Slovenije v 
kegljanju ženskih ekip. Med 
devetimi moštvi so nastopile 
tudi tri ekipe iz širšega celj-
skega območja. Po dobrem 
nastopu v Mariboru so ob 
koncu osvojile kegljal ke 
Hmezada iz Žalca peto me-
sto (porušile so 13.197 keg-
ljev), mladinska ekipa Celja 
je bila šesta (13.106) in Šent-
jur sedmi (12.659 kegljev.) 

DVAJSET EKIP V 
REGIJSKI LIGI 

V vse močnejši kegljaški 
dejavnosti bodo letos nasto-
pili v dveh regijskih keglja-
ških hgah predstavniki 20 
ekip. V I. ligi Celje, Šoštanj, 
Kovinar, Ingrad, Moste, Ra-
deče, Hmezad, Dobrna, Tek-
stilna Prebold in Konus. V 
II. ligi pa. Obnova, Šentjur, 
Avto Celje, Lik Savinja, 
EMO, Cinkarna, Tim Laško. 
Gornji grad in Obrtnik Celje. 

V 1. kolu se bodo pomerili 
v II. ligi: Celje - Radeče, In-
grad - Konus, Dobrna -
Hmezad, Šoštanj - Moste in 
Kovinar - Prebold. 

V II. kolu prihodnji teden 
pa: Radeče - Prebold, Konus 
- Kovinar, Moste - Ingrad, 
Hmezad - Šoštanj in Celje -
Dobrna. 

ZMAGA IN PORAZ V 
MARIBORU 

Hokejisti na ledu Cinkarne 
so s pionirsko in mladinsko 
ekipo gostovali v Mariboru 
proti Stavbarju v srečanjih 
za republiško prvenstvo. 
Mladinci Cinkarne so pre-
magali Stavbar 19:1 (4:1, 
3:0,12:0), medtem ko so pio-
nirji izgubili 0:5 (0:1,0:2,0:2). 
Za mladinsko moštvo so do-
segli zadetke: Strašek 5, Ber-
njak in Žlof 3, Felicijan in 
Stante 2, Mernik, Koprivni-
čar. Tovornik, in Cretnik po 
enega. 

MLADINCI AERA 
NAJBOLJŠI 

Mladinsko moštvo RK Ae-
ro nadaljuje z uspehi. V Ce-
lju je bil polfinalni turnir za 
republiško prvenstvo mla-
dincev. V močni konkurenci 
petih moštev severovzhodne 
Slovenije so igralci Aera pre-
močno osvojili prvo mesto z 
osmimi točkami pred Fuži-
narjem iz Raven, Branikom, 
Ormožem, ki so zbrali po 4 
točke ter Veliko Nedeljo, ki 
je bila peta brez točk. 

Rezultati Celjanov: Aero -
Fužinar 19:11, Aero - Velika 
Nedelja 21:7. Aero - Ormož 
26:11 in Aero - Branik 19:10. 

S tem uspehom bodo Ce-
ljani ponovno nastopili v fi-
nalu republiškega prven-
stva. V kolikor zmagajo še na 
tem prvenstvu, bodo zasto-
pali Slovenijo na klubskem 
prvenstvu Jugoslavije. To pa 
že sedmič, kajti do sedaj so 
bili trikrat prvaki in trikrat 
drugi. 

J. KUZMA 





S TEMELJNEGA SODIŠČA V CELJU 

TRI LETA IN POL ZA UBOJ 
Agresivnost in karate udarci 

Petčlanski senat celjskega 
Temeljnega sodišča, Enota 
Celje je po dvodnevni obrav-
navi obsodil 27-letnega Fran-
ca Zumerja iz Vodnikove uli-
ce v Celju na tri leta in šest 
mesecev zapora, 24-letnega 
Bojana Vedlina z Brega v Ce-
lju na leto dni zapora in 25-
letnega Armanda Brežnika 
iz Delavske ulice v Celju na 
štiri mesece zapora, pogojno 
na eno leto. 

Lani, 27. oktobra zvečer, je 
prišlo do prepira med Boja-
nom Vedlinom in Cedom 
Žižkom. Ker Vedlin sam ni 
bil dovoli pogumen, je šel po 
Franca Žumerja, da bi mu 
pomagal. Obadva je potem 
Armand Brežnik ob približ-
no 20.30 pripeljal z avtomo-

bilom pred Vinotoč v Vrun-
čevi ulici v Celju. 

Vnel se je prepir med obe-
ma skupinama (v drugi sta 
bila poleg Žižka še Josip Ca-
futa in Štefan Kores), najprej 
pa sta se stepla Vedlin in Ži-
žek. Vedlin je kmalu-pobeg-
nil, Žižka pa je nato pretepel 
Zumer. Zadal mu je nekaj 
močnih karate udarcev, ki so 
bili usodni. Huje ranjenega 
Žižka pa so prepeljali v celj-
sko bolnišnico, kjer je čez 
dva dni umrl, Franca Žumer-
ja pa so 30. oktobra priprli. 

Sodišče je pri izreku kazni 
Francu Zumerju - tri leta in 
pol zapora - kot oteževalno 
okoliščino upoštevalo, da je 
Zumer prej treniral karate, 
in pa tudi njegovo agresiv-
nost. Upoštevali so tudi olaj-

ševalne okoliščine, pred-
vsem, da je Zumer živel v 
zelo težkih razmerah, da še 
prej ni bil kaznovan in mne-
nje izvedenca-psihologa, da 
je Zumer zelo rad pomagal 
prijateljem, če so bili v stiski. 
Zal večkrat tudi v pretepih. 

Bojana Vedlina je senat 
obsodil na leto dni zapora in 
upošteval, da je bil že prej 
kaznovan in pa da je do pre-
tepa prišlo na njegovo inicia-
tivo. 

Armand Brežnik je dobil 
pogojno kazen, ker se je zna-
šel pred Vinotočem bolj po 
naključju njegova izpoved 
pa je tudi bistveno pripomo-
gla k temu, da je sodišče lah-
ko ugotovilo dejanske okoli-
ščine. 

S. SROT 

PROMETNE 
NESREČE 

OTROK PRED 
AVTOMOBILOM 

Po Iršičevi ulici v Celju je 
vozil voznik osebnega avto-
mobila JANKO MOGU, 22, 
iz Zepine in pri bloku št. 4 
zapeljal v desno na parkiri-
šče. Tedaj pa je z zelenice 
predenj skočil 3-letni deček, 
ki se je zaletel v avtomobil in 
padel ter se težje poškodo-
val. 

TRČILA V DREVO 
Iz Skal proti Velenju je vo-

zila z osebnim avtomobilom 
ALOJZIJA MIHALINEC, 
36, iz Titovega Velenja. Ko je 
pripeljala vzporedno z resta-
vracijo ob jezeru, jo je na po-
ledeneli cesti začelo zanašati 
in je s sprednjim delom vozi-
la čelno trčila v drevo. Vozni-
ca se je težje poškodovala in 
so jo odpeljali v slovenjegra-
ško bolnišnico. 

USODNA POLEDICA 
Voznik osebnega avtomo-

bila KAREL ŠUNKO, 45, iz 
Celja je vozil iz Arje vasi pro-
ti Titovemu Velenju in v Pi-
rešici ga je na poledeneli ce-
sti zaneslo na nasprotni voz-
ni pas. Nasproti je pripeljal 
OTO TRBOVSEK, 38, iz Ti-
tovega Velenja, ki je sicer za-
viral, kljub temu pa je trčil v 

Sunkovo vozilo. Iz Arje vasi 
je pripeljal tudi MATEVŽ 
CVIRN, 36, iz Celja, ki je 
opazil avtomobila, ko sta tr-
čila in se je nameraval uma-
kniti v levo s ceste, pa mu to 
ni uspelo. Zadel je v Trbov-
škovo vozilo. Škode je za 
250.000 dinarjev, lažje je ra-
njen voznik Surko , težje pa 
njegova sopotnica. 

S CESTE V DROG 
Skozi Preserje, to je na ce-

sti med Letušem in Sentru-
pertom, je vozila z osebnim 
avtomobilom ANA MA-
ROLT, 34, iz Mozirja. Na po-
ledeneli cesti jo je zaradi ne-
primerne hitrosti začelo za-
našati j n je zapeljala v desno 
ter trčila v betonski električ-
ni drog. Voznico in sopotni-
co je vrglo iz vozila in obe sta 
se poškodovali. 







KAKO JE CELJE POSTALO MESTO 

ŠZ KRONIKE 
C^LJSKšH GROFOV 

Objavljamo kratek odlo-
mek, iz sicer obširne kroni-
ke celjskih grofov, govori 
pa o tem, kako je grof Fride-
rik Celjski povzdignil trg 
Celje v mesto. 

Mi, Friderik, po milosti 
božji grof Celjski, Ortenbur-
ški in Zagorski, ban v sla-
vonskih pokraj inah, pripoz-
namo za nas, za naše dediče 
in po tomce in javno razgla-
šamo s tem p ismom vsem ti-
stim, ki ga bodo videli čjli sli-
šali brati, da so prišli k nam 
naši zvesti občinski možje v 
imenu meščanov našega me-
sta Celja in so nas ponižno 
moledovali in prosili, da bi 
jim takšne milosti in svobo-
ščine, s katerimi so bila dru-
ga mesta na Š ta je r skem 
oblagodar jena in obdarova-
na, milostno dali in jim tudi 
nekatere pravice dodelili, ki 
so pozneje pravzaprav po od-
stavkih naštete in so jih do 
tega časa brez o m e m b e vre-
dnih pritožb uporabljal i ter 
katere bi torej odslej napre j 
hoteli milostno imeti za po-
polnoma običajne pravice. 

Torej smo mi uslišali taiste 
naše celjske občane, ki so 
nas vztrajno in ponižno mo-
ledovali in prosili, in smo nje 
in vse nj ihove potomce me-
ščane taistega našega mesta, 
s tem in tudi v pr ičakovanju, 
da bo taisto naše mesto Celje 
torej v bodočih časih pri 
l judstvu in premoženju in 
tudi s hišami toliko bolj pri-
dobivalo, popolnoma osvo-
bodili in jih tudi v vsej zave-
sti delamo svobodne s tem 
p i smom v tolikšni meri, da 
bodo vse milosti, svoboščine 
in pravice uživali in jih taisti 
morejo in morajo rabiti tako, 
kakor je bila dana milost in 
svoboščine drug im mes tom 
na Šta jerskem. 

In mi dajemo, postavl jamo 
in men imo tudi, da se nj im v 
vseh nj ihovih potomcih od 
nas, naših dedičev in potom-
cev torej odslej v tem nobe-
ne novotarije, zmote in ovire 
ne smejo več zgoditi in so 
vse lokavosti in pridržki od-
pravljeni. 

Mi smo jim tudi obmes t j e 
za taisto naše mesto dali, -
vedoč v moči tega pisma - , 
ki se začenja pri mos tu čez 
Ložnico, na tej s trani zveri-
njaka, od tod mimo loke do 
hoste, na pol poti do Sv. Du-
ha rn od tam do hriba Golov-

ca, kjer stoje vislice, in od 
tod nato spet navzdol do Hu-
dinje in čez potok Voglajno, 
ki je mejnik plemičev, in od 
taistega kamna prav do kri-
ža, ki stoji na jahaški pot j na 
Gornje Celje, in od tod dalje 
ob Savinji do dvorca, ki je bil 
nekda j Pruckhler jeva lastni-
na, in nato spet čez Savinjo 
prav do mladega s tudenca in 
od tod prek vinogradov 
navzdol do Lisce, do dvorca, 
imenovanega Pobrežje, ki je 
bil nekoč lastnina Konrada 
Saurauer ja , in tako odslej 
naravnost spet čez Savinjo 
do gori imenovanega mostu. 
In v taistih mejah in mejni-
kih naj sleherni mestni so-
dnik, ki ga bomo mi, naši de-
diči in potomci ali naš oprav-
nik postavili, vse zadeve 
izvršuje, v čemer ga ne sme 
nihče od nas, naših dežel-
skih sodnikov ali drugih na-
ših oskrbnikov motiti niti 
ovirati. 

Nadal je smo jim tudi mi-
lost izkazali, da jim ni treba 
nam niti našim dedičem in 
po tomcem več od njihovih 
gostilnic odslej nobenih 
davčnih denar jev dajati in 
odrajtovati , t emveč naj bodo 
popolnoma oproščeni, da 
bodo odslej svoje vino brez 
teh dajatev davčnih denar jev 
točiti in razpečevati mogli. 

Tudi naj bodo oni torej 
vnaprej vsake tlake, ki so jo 
bili doslej nam dolžni in ob-
vezani delati, popolnoma 
Oproščeni, ker smo jo jih 
oprostili zavoljo tega, da bo-
do mogli svoje hiše odslej 
zložnejše tesati in zidati, k 
čemur so se tudi zaobljubili 
in nam obljubili, vendar mo-
rajo biti pokorni za mesto 
obzidje, ki smo ga začeli zi-
dati s tlako, ki je sem in t ja 
napovedana, dokler ne bo 
taisto mes tno obzidje popol-
noma dozidano. 

Tudi smo milostno dovoli-
li, da ne bomo od.slej več za-
htevali, da bi nam morali 
dvorsko vino dajati, držati 
pa morajo svoje gorske pra-
vice, na to na j naš opravnik 
pač dobro gleda, da ne bodo 
v tem mudili , temveč morajo 
te gorske pravice držati in iz-
polnjevati . 

, Po tem ko so se taisti zgo-
raj imenovali naši meščani 
pritožili, da je večji del hiš v 
mestu , za katere menijo, da 
so svobodne in nočejo biti 

pr i tegnjene v skupno priza-
detost, postavl jamo in ureja-
mo, da naj tisti, ki menijo, da 
so nj ihove hiše svobodne in 
se ne bavijo z n ikakršno tr-
govino niti obr t jo v taistih 
svojih hišah, imajo takšne 
naše svoboščine, ki so jih do-
bili od nas in naših predni-
kov in jih uživajo; kateri pa v 
svojih hišah gostilnico, trgo-
vino in obrtni jo hočejo imeti, 
taisti pa morajo biti z našimi 
meščami v vseh rečeh enaki, 
ker je tako pravično in imajo 
tudi v drugih mest ih take 
pravice in navade, brez pri-
držkov. 

Mi smo tudi taistim ome-
njenim meščanom m njiho-
vih po tomcem našo hišo, 
kjer so stanovali naši vojšča-

ki, ki stoji na trgu in ki je bila 
lastnina ranjcega Henrika 
Erlauerja. podelili za rotovž 
in ga prepustili , zatorej pa ga 
bodo prezidali in ga rabili za 
svoj rotovž in ga uporabljat i 
mogli in morali brez naših in 
vseh naših dedičev in po-
tomcev motnjav in ovir, brez 
pridržkov, vendar v takšni 
meri, da bodo oni nam pusti-
li izbo, kjer je spravljeno 
orožje, in n imajo tam nobe-
nega opravka, ker smo si to 
pač pridržali. 

V potrdilo tega pisma za-
pečateno z našim visečim 
pečatom, ki je bil obešen po 
Kristusovem rojstvu štirinaj-
stotega leta in nato v enain-
petdesetem letu, na nedeljo 
Judica v postu. 

Celje, 1493, 183 list iz Kronike 

Stegenšek je v obces tnem zidu 
pred graščino opazil kot spolio vzi-
dano marmorna to heraldično ploščo 
z letnico 1570 in vzpenja jočim se ri-
som - g rbom trebniških gospodov. 
Nad južnim vhodom v graščino je 
evidentiral grbovno ploščo baronov 
Egkh iz 1630 z napisom: INNO-
CENT F R E V H E R ZV EGKH VND 
H V N G E R S P A C H ERBLANDSTA-
BEL MAISTER IN CRAIN WD 
DER WINDISCHEN MARCH - AN-
NA MARGARETTA FRAV ZV 
E G K H G E B O R N E FREYN VON 
VND ZV TATTENPACH 
MDCXXX. Na Jugozahodnem pod-
porniku je bila vzidana napisana 
plošča grofa Gotfr ida Tat tenbacha: 
GOTFRID F R E I H E R R ZV TAT-
TENPACH HER^l ZV GONWITZ, 
L A N D S P E R G , TREBENEK, HAV-
S E N P A C H E R AVF CHRANICHS-
FELD^VND STATTENBERG PAN-
NIER H E R R ANNO 1636. 

Graščino so ver je tno pozidali med 
leti 1630 in 1636, v času, ki 'ga zame-
jujeta citirani napisni plošči. Sestav-
lja jo sedemosni , dvonads t ropni 
osrednj i objekt , h ka te remu se z leve 
in desne v nekol iko navzven zamak-
njeni s tavbni črti prislanjata mlajša, 
za nads t ropje nižja, štiriosna objek-
ta. Fasada osrednjega objekta je 
poudar jena s s tebr iščnim vhodom z 
al tanom, razen tega pa teče vzdolž 
cele fasade v p rvem nads t ropju ho-
dnik, ki počiva na močnih konzolah 
in je zavarovana s kovano železno 
ograjo. Vse fasade so predelane, 
obl ikovno poenostavl jene, iz novej-
še dobe. S t rehe so strme, dvokapne, 
nad s t ranskima objek toma poudar-
jene s po dvema, baročno oblikova-
n ima mansa rdn ima okencema. 
Osrednj i t rakt je v pritličju obokan. 
Oboki so večidel banjasti , na robo-
vih sosvodnic poudar jen i z grebeni. 
Iz vhodne avle, ki je opremljena z 
novejš im lesenim opažem, se po 
s topnišču - tu je vzidan marmorna t 
lavabo iz 17. stoletja - povzpnemo v 
nadstropje . Tu sta dve sobi okrašeni 
z baročnim š tuki ranim stropom, v 
eni pa je bogat kaset iran strop. V 

graščini je neka j dragocene drobne 
opreme, tako dva marmorna kami-
na, reprezentančna vrata, poudarje-
na s kanel i ranima stebričema in 
okrašena z intarzijo itn. Na južni 
(dvoriščni fasadi je več oken oprem-
ljenih s starimi kovanimi mrežami, v 
steni pa je vzidanih neka j reliefno 
obdelanih renesančnih marmorn ih 
spolij, tako marmorna niša z moški-
ma he rmama ob strani, plošča z ro-
zetnm vencem in vrhnj i del polkrož-
ne niše z angelskima glavicama. 

TAVČARJEV DVOR 
(Rietz), dvor 

Na robu s t rnjenega naselja, Rečica 
ob Savinji 54 v Zgornji Savinjski do-
lini. Občina Mozirje. 

Dvor je prvič izpričan ob koncu 
16. stoletja, ko ga je od Hansa Jur i ja 
Hurnussa kupi l l jubl janski škof Ja-
nez Tavčar (1580-1597). Za n j im ga 
je posedoval njegov stričnik Gašper 
Tavčar. V rokah te rodovine je bil 
dvor še o. 1885, ko je umrla zadnja 
potomka Uršula Tavčar. Med obema 
vojnama je bila stavba v posesti An-
tona Fiirsta. 

Dvor . je . enonadst ropna, 3 x 5 

osna, močno predelana stavba z del-
no še ohranjenimi elementi iz časa 
svojega nastanka. Predn ja fasada, 
obrnjena proti cesti, je členjena z 
novejšimi maltastimi gredami, pila-
stri, podokenskimi in nadokenskimi 
okviri. Na desni s transki fasadi se na 
mestih, kjer se je debeli novejši 
omet odluščil, kažejo ostanki bogate 
baročne arhi tekturne in ornamental-
ne poslikave. Os prednje fasade je 
poudar jena s širokom, polkrožno 
sklenjenim portalom, opreml jen im z 
reliefno - dekorat ivno poudarjeni-
ma pli tkima kapiteloma in d robn im 
sklepnim kamnom ter širokim, zdaj 
enostavnim štiridelnim oknom, pre-
delanim iz nekdan je bifore. Ta se je 
še ohranila nad polkrožno sklenje-
nim portalom s posnet imi robovi in 
odbojnima k a m n o m a na začelni 
strani stavbe. Bifora je kmečko eno-
stavna: polkrožna loka sta opi ta na 
čokate pravokotne stebriče s široki-
mi, potlačenimi kapiteli. Notranjšči-
na je podobno kot zunanjščina moč-
no predelana, vendar so v pritličju, 
ki ima delno še vedno funkci jo kleti, 
ohranjeni banjast i oboki, v nad-
stropje pa drže stare kamni tne stop-
nice. Portala, bifora in nekatera 
okenca datirajo stavbo v 16. stoletje. 

TRNOVLJE 
(DurnbuchI), urad, 
dvor 

Izginuli dvor v i s to imenskem na-
selju pri Celju. Občina Celje. 

Dvor je stal na območju celjskega 
deželnega sodišča. 1527 sta ga pose-
dovala Wolfgang in Ju r i j iz Dobrne. 
Po Wolfgangovi smrti sta si 1561 de-
lila posest Ivan Lienhart in Konkor-
dija pl. Himmelberg. 

Pogled na Tavčarjev dvor v Rečici 
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